
Over dit boek

Dit is een digitale kopie van een boek dat al generaties lang op bibliotheekplanken heeft gestaan, maar nu zorgvuldig is gescand door Google. Dat
doen we omdat we alle boeken ter wereld online beschikbaar willen maken.

Dit boek is zo oud dat het auteursrecht erop is verlopen, zodat het boek nu deel uitmaakt van het publieke domein. Een boek dat tot het publieke
domein behoort, is een boek dat nooit onder het auteursrecht is gevallen, of waarvan de wettelijke auteursrechttermijn is verlopen. Het kan per land
verschillen of een boek tot het publieke domein behoort. Boeken in het publieke domein zijn een stem uit het verleden. Ze vormen een bron van
geschiedenis, cultuur en kennis die anders moeilijk te verkrijgen zou zijn.

Aantekeningen, opmerkingen en andere kanttekeningen die in het origineel stonden, worden weergegeven in dit bestand, als herinnering aan de
lange reis die het boek heeft gemaakt van uitgever naar bibliotheek, en uiteindelijk naar u.

Richtlijnen voor gebruik

Google werkt samen met bibliotheken om materiaal uit het publieke domein te digitaliseren, zodat het voor iedereen beschikbaar wordt. Boeken
uit het publieke domein behoren toe aan het publiek; wij bewaren ze alleen. Dit is echter een kostbaar proces. Om deze dienst te kunnen blijven
leveren, hebben we maatregelen genomen om misbruik door commerciële partijen te voorkomen, zoals het plaatsen van technische beperkingen op
automatisch zoeken.

Verder vragen we u het volgende:

+ Gebruik de bestanden alleen voor niet-commerciële doeleindenWe hebben Zoeken naar boeken met Google ontworpen voor gebruik door
individuen. We vragen u deze bestanden alleen te gebruiken voor persoonlijke en niet-commerciële doeleinden.

+ Voer geen geautomatiseerde zoekopdrachten uitStuur geen geautomatiseerde zoekopdrachten naar het systeem van Google. Als u onderzoek
doet naar computervertalingen, optische tekenherkenning of andere wetenschapsgebieden waarbij u toegang nodig heeft tot grote hoeveelhe-
den tekst, kunt u contact met ons opnemen. We raden u aan hiervoor materiaal uit het publieke domein te gebruiken, en kunnen u misschien
hiermee van dienst zijn.

+ Laat de eigendomsverklaring staanHet “watermerk” van Google dat u onder aan elk bestand ziet, dient om mensen informatie over het
project te geven, en ze te helpen extra materiaal te vinden met Zoeken naar boeken met Google. Verwijder dit watermerk niet.

+ Houd u aan de wetWat u ook doet, houd er rekening mee dat u er zelf verantwoordelijk voor bent dat alles wat u doet legaal is. U kunt er
niet van uitgaan dat wanneer een werk beschikbaar lijkt te zijn voor het publieke domein in de Verenigde Staten, het ook publiek domein is
voor gebruikers in andere landen. Of er nog auteursrecht op een boek rust, verschilt per land. We kunnen u niet vertellen wat u in uw geval
met een bepaald boek mag doen. Neem niet zomaar aan dat u een boek overal ter wereld op allerlei manieren kunt gebruiken, wanneer het
eenmaal in Zoeken naar boeken met Google staat. De wettelijke aansprakelijkheid voor auteursrechten is behoorlijk streng.

Informatie over Zoeken naar boeken met Google

Het doel van Google is om alle informatie wereldwijd toegankelijk en bruikbaar te maken. Zoeken naar boeken met Google helpt lezers boeken uit
allerlei landen te ontdekken, en helpt auteurs en uitgevers om een nieuw leespubliek te bereiken. U kunt de volledige tekst van dit boek doorzoeken
op het web viahttp://books.google.com
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VOORBERIGT.

.

Het was geenszins het gebrek aen sprack-

kunstige leerboeken , dat my heeft doen be-

sluiten, dit werkje te schryven ; doch daer de

meeste dezer geschriften niet tot schoolge-

bruik, althans niet voor eerst beginnenden , ge-

schreven schynen te zyn, bestond er een

wezenlyk gebrek aen eene spraekkunst , cen

voudiggenoegopgesteld , en met de vereischte

voorbeelden en oefeningen voorzien , om we-

zenlyk derjeugd van eenig nut te zyn . Ik heb

beproefd dit gebrek te verhelpen. In hoeverre

ik in myn oogmerk geslaegd ben , zal de tyd

moeten leeren , of het oordeel van bevoegde

regters my moeten zeggen .

Ik had my by het opstellen van dit werkje

voorgenomen, volstrekt geene verandering in

de schryfwyze van sommige woorden te ma-

ken; zelfs waren de eerste bladen reeds ge-

1



VI -

drukt. Dan , door eene voor my hoogst veree-

rende omstand
igheid

, in betrekk
ing

geraek
t

zynde met eenige achtens
weerdig

e
manne

n
,

die aen het hoofd der meest bloeien
de

inrig-

tingen van onderw
ysin ons land geplaet

st zyn,

is my van dezen kant geraden geword
en in

myn ontwer
p , wat de spelwyz

e
aengaet , de

eene en andereverand
ering in te voeren, over-

cenkom
stig een beter bereden

eerd
inzigt in

den aerd onzer tael . Deze mannen , ware be-

minnae
rs hunner moedert

ael
, door hunnen

stand en door hun aenzien in betrekk
ing

staende tot de commis
sie door het gouver

ne-

ment benoem
d

, omde regelen der spelling van

de vlaems
che tael vast te stellen , hebben my

in zooverr
e met hun vertrou

wen
vereerd, om

my aengae
nde de handel

ingen dier commiss
ie

en aengae
nde haer verslag, door haer aen het

hooge bestuer ingezo
nden , eenige zeer belang-

ryke medede
elinge

n
tedoen, waerva

n ik, met

hun volkom
en

genoeg
en , ten dienste van het

onderw
ys, een dankba

er gebruik maek.

Overee
nkomst

ig
het bovenst

aende
, ben ik

in staet gesteld , omtrent sommig
e

lang be-

twiste punten eenige meerde
re

zekerhe
id

te

doen ontstae
n

.
De schryfw

yze
van de in den nominat

ief
of

cersten nacmva
l
van het mannel

yk
enkelvo

ud



VII

is alzoo aengenomen men schryve deshalve

deman loopt, de mensch is sterfelyk, enz. in

plaets van denman loopt, den mensch is ster—

felyk, enz.; nogtans heeft de commissie , acn-

gezien het gevestigd gebruik in sommige oor-

den en de welluidendheid der uitspraek zulks

in vele gevallen wenschelyk zouden kunnen

maken, besloten, om het gebruik van den voor

mannelyke enkelvoudige naemwoorden , die

met eenen klinker ofmet eene h beginnen,

niet geheel te verbannen, maer aen elk de vry-

heid te laten om hetzy : den os of de os loeit,

den hond of dehond blaft, te schryven .

Een ander, even belangryken even lang be-

twist, punt moest door de taelcommissie be-

slist worden. Zymoestnamelyk uitspraek doen

tusschen het gebruik van ey, uy en ei, ui . De

laetste schryfwyze heeft de voorkeur be-

komen, zoo als het trouwens van de kunde en

het doorzigt der mannen , die deel van die

commissie maken , wel te verwachten was.

Aengaende de woorden, waerin de uitspraek

het gebruik van ey en uy eenigzins scheen te

billyken, werd uit den aerd der zaek , eene

meer beredeneerde uiteenzetting gevorderd.

Alzoomoest hier beslist worden, of menvleyen,

dan ofmenvleijen , zoo als in het hollandsch,

dan wel ofmen vleien schryven zou . Dezelfde
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beslissin
g
moest ookde woorden buyig,buijig,

buiig, luye, luije , luie en een groot getal an-

dere, betreffe
n

, en het gevoelen der taelkun-

digsten heeft zich dienaeng
aende

tot de

laetstes
chryfwyz

e
bepaeld . Menschryvealzoo :

bui en, lui e, enz. , ver-

vlei en, schrei en ,

volgens ook: makijen, hooijen, koeijen, loeijen,

moeije lyk, enz .
De verleng

ing
der a en udoormiddel van de

e is door de commiss
ie

erkent tot den aerd der

vlaems
che tael te behoore

n
, en zal men alzoo

daer, maer, uer, vuer blyven spellen.

Het gebruik der accenten of toonteek
ens

,

weleer op eene zoo overvloed
igeals

overbodi
ge

wyzeinonzetaelingevoer
d

,wordt met regt door

de commissi
e

, als volstrekt nutteloos , verwor-

pen, behalvein een klein getal gevallen , waerin

de nadruk zulk een ondersch
eidingte

cken

zou

kunnen vorderen ; even 'als in : ik heb slechts

één uer geslapen, ik ben vóóru uitgegae
n

, enz.

Een ander, niet minder gewigtig, punt is

mede door de bedoelde commissie geregeld

geworden, namelyk dat derbyvoegely
ke

naem-

woorden , die zonder zelfstandi
g
naemwoord

voorkome
n

. Hieromtre
nt

is zy van gevoelen

geweest , dat zulkebyvoegely
ke

naemwoord
en

in het enkelvoud zonder n zouden worden ge-

schreven ; als de ryke geeft, de arme ont-
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vangt; maer dat in het meervoud de letter n,

als kenmerk van dat getal, zou moeten ge-

plaetst worden ; zoo als in : deryken en de ar-

menzyn voor God gelyk, enz.

Deze gewigtige bepalingen kunnen voor-

zeker als het belangrykste gedeelte van het

werk der staetscommissie beschouwdworden,

en ik wensch haer van ganscher herte geluk,

dat zy in deze zwaerwigtige punten tot eene

beslissing gekomen is, waerdoor elke bemin-

naer van onze schoone en ryke moedertael

niet nieer besluiteloos behoeft rond te zien ,

aen welke schryfwyze hy de voorkeur geven

zal . Moge slechts het werk der commissie

overal dien byval vinden , welken hare edele

poogingen zoo loffelyk verdienen !

Wat my betreft , acht ik my gelukkig , de

bepalingen van de commissie in werking te

kunnen brengen , vertrouwende dat het ver-

slag door haer aen het gouvernement inge-

zonden, door het hooge bestuer eerlang ken-

baer zal worden gemaekt, waerdoor wy beter

in staet geraken zullen de gronden der rede-

nering dezer geachte vereeniging te beoor-

deelen.

Ik heb getracht , aen het einde van dit

werkje, een kort en oppervlakkig overzigt van

het gebruik der schei- enzinteekens te geven.
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Ikgevoel, dat het opverre na niet volled
ig is ;

doch,daer het plaets
en van dezeteeken

s
alleen

op de redeku
nstige

ontled
ing

der tael , en op

hare syntax
is

gegron
d

is , hoop ik eerlan
g

gelege
nheid

te vinden , deze zaek cenigz
ins

breedv
oerige

r
te behand

elen
.

Dat overig
ens

myne poogin
gen

weder
om

iets mogen toebre
ngen

omhet onderw
ys

in het

algem
een

, en het taelon
derwys

in het byzon-

der, te bevord
eren

, is myn eenige wensc
h

.



EERSTE BEGINSELEN

DER

NEDERDUITSCHE SPRAEKKUNST.

EERSTE LES.

Letters en klanken.

Er zyn in de nederduitsche of vlaemsche

tael 26 letters , die in twee soorten verdeeld

worden, als : inklinkers en medeklinkers. De

klinkers zyn zes in getal, als : a, e, i, o, ucny.

Zy worden klinkers genoemd, omdat zy een'

eigen klank hebben, en zonder behulp van

andere letters kunnen uitgesproken worden.

De medeklinkers zyn twintig in getal , als :

b, c, d, f, g, h,j , k , l , m , n, p, q, r, s, t, v,

w, x, z. Men noemt ze medeklinkers , omdat

zy geen eigen klank hebben en met de klin-

kers medeklinken.

Dry van deze letters ,
de c de q en dex,



-
-12

worde
n alleen in vreem

de
woord

en gebrui
kt

,

als : citroe
n
, Quinti

liaen
, Xenop

hon
. De let-

terver
bindin

g
ch komt in onze tael veel voor.

Door twee versch
illend

e
klinker

s
te zamen

te voege
n, bekom

t
men tweekl

anken
, als ie,

oe, eu, ui, ei, au, ou.
Door a en e, twee ee, twee oo of u en e te za-

men te verbind
en

, heeft men lange klanke
n

,

zoo als in aen, een, oor, uer.

Door eenen langen klank en eenen anderen

bekomt men lange

klinker zamen te voegen ,

tweekl
anken

; zoo als : aey, ooy, eeu .

Door dry verschi
llende

klinker
s
zamen te

verbind
en

, bekomt men drykla
nken , als : ieu,

ocij .

-

Vragen.

-

Hoe veel letters heeft men in de vlaemsc
he

tael? Hoe worden zy verdeel
d
? — Wat

zynklinker
s
? Noem ze eens op.

medekli
nkers

? -Welke zyn ze?

-Wat zyn

Welke van deze letters worde
n alleen in

· Is de ch ook

vreemd
e
woord

en gebrui
kt

? -

een vreem
d
lettert

eeken
?

Hoemae
kt

men de tweekla
nken

? - Welke

die?
zynH

oe maekt men lange klanke
n
? - Hoe

spreektmen ae enue uit?
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Waerdoor ontstaen lange tweeklanken?

Noem er eenige van.

Hoe worden de dryklanken gemaekt?

Noem ze eens op .

Oefeningen.

1. De klinkers uitspreken , en opmerken , hoe de

werktuigen van de spraek , zoo als de tong, de lip-

zich daerby bewegen .pen , enz. ,

2. De klinkers lang en kort , hoog en laeg , sterk

en zwak, hard en zacht doen uitspreken, en het on-

derscheid van die uitsprack doen opmerken.

3. De medeklinkers uitspreken , en doen opmer-

ken, welken vorm de werktuigen van de spraek by

elk in het byzonder aennemen.

4. Doen opmerken , welke medeklinkers het meest

door behulp der tong, der lippen, der tanden of der

keel worden uitgesproken.

5. De lange klanken , de twee-en dryklanken doen

noemen , en doen zeggen , door welke klinkers elk

van dezelve gevormd wordt .

$

TWEEDE LES.

Lettergrepen, woorden en voorstellen.

Doorde zamenvoeging van klinkers en me-

deklinkers, ontstaen lettergrepen en woorden .
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Door letter
grepen

versta
et men eene ofmeer

letters,die met dezelf
de

openin
g
vandenmond

uitges
proken

worde
n

.

Er zyn woord
en

van eene

als : boek.

lettergreep , zoo

Vantwee lette
rgrepe

n
, zoo als : ta-fel .

Van dry letter
grepen, zoo als : wan-de-len.

Vanvierletter
grepen, zoo als : re-ken-kun -de .

Van vyf letter
grepen , zoo als : pot-ten-bak-

ke-ry.Van zes lettergr
epen

, zoo als : on-regt- veer-

dig-he-den.

Van zeven letterg
repen

,

der-lyk-he -den.

zoo als on-ver-an-

Van acht letterg
repen

, zoo als : o-ver-al-om-

te-gen-woor-dig.
Van negenletterg

repen
, zoo als : o -ver-al-om-

te-gen-woor-dig-heid.

Grootere vereenig
ingen

van lettergre
pen

zyn er in de vlaemsch
e
tael niet . Men ziet hier-

uit ook, dat er lettergr
epen zyn, die door eene

letter gevormd worden, zoo als het geval is in

hebben op-
de twee laetste woorden , die wy

gegeven. Eene letter kan ook somtyds een

woord vormen, zoo als : u, de uitroep o, de a,

de b, enz.Gelyk men door vereeni
ging

van lettergre
-

pen woorde
n
maekt , zoo maekt men door
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vereenigingvan woorden volzinnen en voor-

stellen, waerdoor men eene gedachte uit-

drukt: zooals : God is groot.-Ikleer myne

les. De goede en deugdzame kinderen be-

minnenhunne ouders en meesters , en meer

andere. Door al zulkevereenigingen van woor-

den is het, dat men zyne gedachten uitdrukt,

en aen anderen doet kennen.

Vragen.

- Wat is eene

Watbekomt men door zamenvoeging van

klinkers en medeklinkers?

lettergreep?

twee, van dry, enz. lettergrepen.

-Noem een woord van een, van

Wat ziet men uit deze voorbeelden?

Zyn er ook woorden , die uit eene letter be-

staen ?

Wat ontstaet er door de vereeniging van

woorden? - Wat kan men door een voorstel

uitdrukken? Noem eens zulk een voor-

stel op?

-

Ocfeningen.

1. Eenige klinkers en medeklinkers opgeven ,

waervan de leerlingen woorden vormen ; en een of an-

der woord noemen , en door de kinderen alle woor-

den doen opzoeken , die daervan gemaekt kunnen
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worden. Zoo als van het woord land , maekt men :

dal, dan, al, la en na.
2. Een bepael

d getal woorde
n zoeken van één ,

twee , dry, enz. , letterg
repen , en doen zeggen, uit

welke letters iedere lettergr
eep

is gemaek
t.

van3. Woorden zoeken van eene , van twee ,

dry, enz. , letters ; en ook woorden opzoeken waerin

lettergrep
en

voorkome
n

, die slechts door eene letter

gevormd worden.
4. De woorden tot voorstelle

n doen verbinden , en

daervan een zeker getal doen maken.

DERDE LES.

Zelfsta
ndige

naemwo
orden

en lidwoor
den

.

De woordeneenertaelhebbenallen eenever-

schillen
de beteeken

is ; maer men kan dezelve

in eenige soorten verdeele
n of rangschi

kken .

Alzoo behoore
n alle namen van persoone

n of

van zaken tot eene en dezelfde soort van woor-

den, en men noemt deze woorden naemwoo
r-

den of wel zelfstand
igenaemwoo

rden. België,

Brussel,Hendri
k, Maria, peerd, huis, nacht

zyn namen van persoone
n en zaken , en zyn

dus zelfstand
ige

naemwoo
rden.

Alle dingen , die rondom ons zyn , die

wy zien , voelen , hooren , rieken of smaken
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ookkunnen ,hebben eenen naem ;maer er zyn

veledingen, die wy niet zien, voelen, hooren,

rieken ofsmakenkunnen, en deze hebben ook

namen, zoo als : wysheid, geloof, God, ziel, ge-

dachte, enz . De namen van deze zaken zyn

ook naemwoorden of zelfstandige naem-

woorden.

Dikmaels gebeurt het , dat men voor een

zelfstandig naemwoord woordjes zet , die men

lidwoorden noemt. Dus zyn lidwoorden die

woordjes , welke men voor de zelfstandige

naemwoorden zet. Zy zyn maer dry in getal ,

als de, het, een. Men zet ook wel somtyds,

eene, eenen, eens, eener of ook den, der,
des

voor de zelfstandige naemwoorden , en dat zyn

dan ook lidwoorden , maer zy worden allen

door verandering gemaekt van de dry eerste,

die wy hebben opgegeven.

Vragen.

-

-

Hebbendewoorden eener tael alle eene ver-

schillende beteekenis ? Hoe kan men de-

zelveverdeelenofrangschikken? — Watzyn

naemwoordenofzelfstandige naemwoorden?

Noem eenige namen van dingen, die wy

door onze zinnen kunnen gewaer worden ?

Noem er ook eenige van dingen , die wy---
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door onze zinne
n

niet kunne
n

ontde
kken

.

Watzyn lidwo
orden

? - Welke zyn ze?

Zyn er nog ander
e
lidwo

orden?

worde
n
dezegemae

kt
?

-

Oefeninge
n

.

Hoe

1. Namen van mensche
n
opschryv

en
; ook van die-

ren en planten, en ook van delfstoff
en .

2. Opnoem
en

en opschry
ven

van de namen der

deelen van ons ligchae
m

.
3. Hetzelfd

e
van landen , steden , plaetsen , rivie-

ren, bergen, enz.4. Schryv
en van de namen der gereeds

chappen

van sommig
e
handwe

rken, zoo als van den timmer-

man, den smid , den wever , enz .

zien

5. Opgeven van de namen van dingen, die wy

hooren- voelen- rieken of smaken kunnen.

6..Hetzelfd
e
van de dingen , die wy zien en voelen ,

zien en hooren , rieken , zien en smaken kunnen , enz .

7. Opgeven van de namen van dingen , die men

niet zien, hooren , voelen , rieken of smaken kan.

8. Het schryven van zelfstand
ige

naemwoo
rden

met lidwoord
en

er voor.9. Zelfstan
dige

naemwoo
rden

schryven, waervoor

geene lidwoord
en

komen.
10. Schryve

n
van zelfstan

dige
naemwo

orden,

waervo
or

den, des, eenen of eens staet .

11. Zelfstan
dige

naemwoo
rden

schryven , waer-

voor de, der, eene of eener staet .
12. Schryve

n
van zelfstand

ige
naemwoo

rden
, waer-

voor het lidwoord het kan slaen .
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VIERDE LES.

Werkwoorden.

De zelfstandige naemwoorden, die wy in de

vorige les hebben leeren kennen, zyn eene der

Voornaemste soorten van woorden. Eene an-

dere voorname soort zyn de werkwoorden.

Alles wat een mensch doen kan , en alles wat

persoonen of zaken doen kunnen, wordt door

de werkwoorden uitgedrukt. Zoo als : lezen,

schryven,gaen, loopen, spreken, zingen, dan-

sen,liggen,zitten, bidden en duizend anderen .

Werkwoorden zyn dus woorden , die het

zyn, het wordenen het werkenvanpersoonen

en zaken aenduiden.

De zelfstandige naemwoorden en werk-

woorden te zamen gevoegd, maken eene ver–

staenbare uitdrukking of een voorstel uit ,

zoo als peerden trekken , kinderen leeren ,

menschen bidden, ossen loeijen , enz.

Wanneer men voor de zelfstandige naem-

woorden een lidwoord zet, dat er by past, dan

kan men nog oneindig meer voorstellen ma-

ken, door er een werkwoord achter te voe-
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gen. By voorbeeld : het peerd trekt, het kind

loegt , de vrouwleert , de mensch bidt, de os

naeit,
enz .

Bydeze voorstellen kan men ook aendui-

den , in welken tyd het werk geschiedt , dat

men door het werkwoord uitdrukt , hetwelk

men noemt ; en men kan doen zien , of dat

werk heden gedaen wordt , of reeds gedaen is ,

en of het nog gedaen moet worden. Als men

zegt het vuer brandt, de man werkt, dan

geeft men te kennen , dat dit werk heden of

tegenwoordig geschiedt. Zegt men het vuer

heeft gebrand, de man heeft gewerkt, dan

geeft men te kennen , dat dit werk voorby of

verleden is ; maer als men zegt : het vuer zal

branden, de man zal werken, dan beteekent

dit, dat dit werk nog moet geschieden , dat het

toekomend is. Men kan dus by het werkwoord

te kennen geven, of het werk in den tegen-

woordigen, den verleden, of in den toeko-

menden tyd geschieden moet.

Vragen.

Welke soorten van woorden zyn
de voor-

naemsteindetael? —Noemeens eenige woor-

den, die een werk aenduide
n.

Watzyn werkwoor
den?
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Wat kanmen van de zelfstandige naem-

woordenende werkwoordenmaken?- Kan

men er ook de lidwoorden by gebruiken ?

Watkanmen by deze voorstellen nog uit-

drukken? - Noem eenige voorstellen, die aen-

duiden, dat hetwerk hedengeschiedt. —Noem

er eenige, welke te kennen geven, dathet reeds

geschied is. Nu eenige, die aenduiden, dat

het nog geschieden moet. Hoe veel tyden

zyn dat?dat? Welke zyn die tyden?
-

-

--

Oefeningen.

1. Eenige werkwoorden opschryven , die de ver-

rigtingen van den timmerman aenduiden .

2. Werkwoorden schryven , die aenduiden , wat

de landman doet.

3. Werkwoorden opschryven , die te kennen ge-

ven , wat men met de armen en met de beenen kan

doen.

4. Twaelf voorstellen maken , die uit een lid-

woord , een zelfstandig naemwoord enn een werk-

woord bestaen .

5. Eenige voorstellen opgeven , die uit een lid-

woord, eenzelfstandig naemwoorden een werkwoord

bestaen , en welke te kennen geven , dat het werk

heden of tegenwoordig geschiedt.

6. Eenige voorstellen opschryven , welke te kennen

geven, dat het werk reeds geschied of verleden is .

7. Hetzelfde , waerin aengeduid wordt, dat het

werk nog aenstaende of toekomend is.

2



22

8. De volgend
e werkwoo

rden
in de dry tyden met

zelfstan
dige naemwoo

rden
en lidwoor

den tot voor-

stellen verbind
en zitten , lezen , doen, slaen, blaffen,

dragen , zien, werken, slapen, lagchen, vragen , ge-

ven, staen, sterven , sluiten, buigen , snyden,

:

eten .

9. In een boek de werkwoor
den

, zelfstand
ige

naemwoor
den

en lidwoorde
n
opzoeken.

10. De onderwy
zer noemt eenige werkwo

orden

op, en doet door de leerlinge
n
zeggen , welken tyd

zy aenduide
n
.

VYFDE LES.

Byvoe
gelyk

e
naemw

oorde
n

.

Het is in vele gevalle
n

niet genoeg de zelf-

standig
e
naemwo

orden
te noemen ; maer men

moeter nog byvoege
n

, hoe de dingen onsvoor-

komen, en zeggen , welke gedaent
e
enwelke

eigensc
happen

zy hebben . Zoo is het woord

huis de naem van eene woonin
g
in het alge-

meen, en men kan zeggen : het huis staet, en

dat is een voorste
l
; doch men voegt er menig-

mael een ander woord by, zoo als het hooge

huis , het lage huis , het groote huis , het

kleine huis, het nieuwe huis, het oude huis,

het houtenhuis, het steenen huis, en meeran-

:
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dere. Die woorden duiden dan åen, welke ei-

genschappen ofwelke gedaente het huis bezit.

Dewoorden , welke men alzoo voor ofby

de zelfstandige naemwoorden voegt, worden

daerom byvoegelyke naemwoordengenoemd.

Byvoegelyke naemwoorden zyn zulke woor-

den, die de eigenschappen ofhoedanigheden

vanpersoonen en zaken aenduiden.

Als men de byvoegelyke naemwoorden

gebruikt, moet men wel opletten, dat men

geene hoedanigheden of eigenschappen aen

de dingen toeschryft , die er niet by passen.

Zoo zegt men niet de waekzame kat, maer

wel de waekzame hond, omdat de waek-

zaemheid geene eigenschap van de kat, maer

wel van den hond is.

Deze woorden kunnen, met het lidwoord er

voor en het zelfstandig naemwoord er achter,

tot een voorstel te zamen vereenigd worden ,

en alzoo eenen verstaenbaren zin vormen, als :

de ryke heer wandelt , het leerzame kind

heeftgelezen, de vlytige meid zal werken, enz.

Vragen.

Is het altyd genoeg de zelfstandige naem–

woorden alleen te noemen?. -Welke woorden

wordener dikwyls bygevoegd?

-
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-
Wat zyn byvoe

gelyk
e
naem

woor
den

?.

Noem eens eenig
e

byvoeg
elyke

naem
woor

-

den op.

Geef

Waerop moet men by het gebruik van de

byvoegelyke naemwoorden letten?

daervan een voorbeeld.

-

Geef

Kunne
n
de byvoeg

elyke
naemw

oorde
n
ook

in de voorste
llen

gebrui
kt

worde
n
? -

hierva
n
eens eenige voorbe

elden
.
- Welken

tyd drukk
ende werkw

oorde
n
uit, die in deze

voorst
ellen voork

omen
?

-
Waerom noemt

mendeze woord
en

byvoeg
elyke

naemw
oorde

n
?

-

Oefeninge
n

.

-

1. Eenige byvoege
lyke

naemwo
orden

schryve
n

,

die by kerk, straet , — boek , — kind , -koei- en

schaep passen.2. Eenige andere opgeve
n

, die by moed

derdo
m - jeugd - deugd passen .

- ou-

3. By de zelfsta
ndige

naemwo
orden

: leeuw

hond tyger goedhe
id

-

waerheid , gepaste

byvoegely
ke

naemwoor
den

zoeken .

4. By de byvoege
lyke

naemwo
orden

: goede

eerlyke gezellig
e

trouwe
- deugdz

aem
-

edele , gepaste zelfsta
ndige

naemwo
orden

zoeken .

5. Zegge
n

, door welke zinnen de volgen
de

hoeda-

nighed
en

of eigens
chappe

n
kunnen bemerk

t
worden :

groen

rond
-

-

vlug

droog
-

zuer puntig
-

ruw
-warm

geurig

glad.

--

- vloe baer -

bitter klinke
nd
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6. Het opnoemenvan eigenschappen , die niet door

de zinnen kunnen opgemerkt worden, zoo als : edele

-grootmoedige, enz .

:

7. Gebrekkige zamenvoegingen verbeteren , zoo

als eenige der volgende de heldere nacht , het

wreede schaep, de witte moor , de vloeibare melk,

de drooge regen , de vlytige wandeling , het aen-

gename leesboek, de dikke tuin , de arme boom, de

groote kool.

8. De onderwyzer geeft eenige eigenschappen

op, en de leerlingen zoeken er de tegenovergestelde

van : als laeg - hoog ; droog - vochtig , enz.
-

9. Twaelf voorstellen maken , die ieder uit een

lidwoord, een byvoegelyk naemwoord , een zelfstan-

dig naemwoord en een werkwoord zyn zamengesteld.

ZESDE LES.

Telwoorden en voornaemwoorden.

Men heeft ook in de tael woorden, die een

getal of hoeveelheid uitdrukken, en die

daerom telwoorden genoemd worden. De

woorden : een , twee, dry, al , alle , beide, eenige,

sommige en meer andere worden onder deze

soort van woorden gebragt. Doch al de tel-

woordenkunnen gevoegelyk onder de byvoe-

gelykenaemwoorden gerangschiktworden, en
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menkan zegg
en

de twee huiz
en

, beid
e
han

-

den, eeni
ge

kind
eren

, enz.

Eene andere soort van woorden en wel de

laetste, die in betrekking tot de zelfstandige

naemwoorde
n

staet , zyn de voornaemwo
or-

den. Het is niet wel mogelyk, en het zou ook

lastig en vervelend zyn, omaltyd de persoonen

en zaken , waer van men spreekt , te noemen.

Alzoo zou het niet goed zyn te zeggen : Toen

Jan het werk van Jan verrigt had, ging Jan

den mees-
naer den meester van Jan, en vroeg

ter om eennieuw leesboek. Die herhaling van

dennaem van Jan en van den meester is lastig,

vervelenden onaengenae
m

. Menheeft daerom

andere woorden noodig , die men voor die na-

men in de plaets zet , en dan komt die volzin

aldus te staen : Toen Jan zyn werk verrigt

had, ging hy naer zynen meester , en vroeg

hem om een nieuw leesboek. De woordenzyn,

hy en hem ,

van Jan en
die voor de namen,

den meester in de plaets komen , zyn voor-

naemwoorde
n

. Voornaemwo
orden

zyn dus

woorden, die in de plaets van de zelfstandige

naemwoorde
n
gezet worden , om eene lastige

herhaling te vermyden.

De voornaamwoorden zyn : ik, my, wy,

ons , gy , u , hy , hem , hen , hun , zy , haer of

heur, inyn, onze, uw, zyn, het , deze, die, dit,
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dat, dewelke, welke, gene, dezelfde, dezelve,

hetzelfde, hetzelve, hoedanige, iemand, nie-

mand , men , iets , niets , wie , wat , zich , zelf,

zulk .

Wy hebben nu zes soorten van woorden

doen kennen, waervan er vyfmet de zelfstan-

dige naemwoorden in eene naeuwe betrek-

king staen. Die zes soorten zyn zelfstandige

naemwoorden , lidwoorden , byvoegelyke

naemwoorden , telwoorden , voornaamwoor-

den en werkwoorden.

Vragen.

―

Watmoet men somtyds nog van dedingen

opgeven, waervanmen spreekt ?
Watzyn

telwoorden? Onder welke soort van woor-

denkunnen detelwoorden gerangschikt wor-

den?

-

-

Welke is delaetste soort van woorden, die

metdezelfstandige naemwoorden in betrek-

kingstaet?—Wat zyn voornaemwoorden?

Waerom worden deze woordenvoornaem-

woordengenoemd? Geefeen voorbeeldvan

die herhaling ?· Hoe moet men dien volzin

verbeteren? Noem de voornaamwoorden

eens op.

-

_______

Hoevele soorten van woorden hebben wy nut
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-

-reeds leeren kennen? Noem die zes soorten

eens op? Watzyn zelfstandige naemwoor-

den? Wat zyn lidwoorden? Wat zyn

byvoegelyke naemwoorden?—Watzyn werk

woorden?

---

Defeningen.

----

1. Eenige voorstellen maken, waerin byvoegelyke

naemwoorden van getal of telwoorden voorkomen .

2. Eenige voorstellen opschryven , waerin byvoe-

gelyke naemwoorden van hoeveelheid , als : al , veel ,

weinig, voorkomen .

3. Een aental voorstellen laten maken , waerin de

voornaemwoorden : ik, gy, hy , wy, zy, het , men ,

voorkomen.

4. Een aental voorstellen laten zoeken , waerin de

overige voornaemwoorden gebruikt worden.

5. Eenige voorstellen doen schryven , waerin al

de tot hiertoe geleerde soorten van woorden voor-

komen, als ik neem de twee groote appels , enz.:

ZEVENDE LES.

Bywoorden en deelwoorden.

Het is dikwyls niet voldoende hetwerkwoord

te noemen; men moet er menigmael nog by-
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voegen, hoedanig het werk geschiedt . Zoo is

loopen een werkwoord ; maer men kan snel

loopen, langzaem loopen , regtop loopen,

krom loopen, lang loopen, en die woorden

snel, langzaem, regtop, krom, lang en alle

andere , die de hoedanigheid of de omstan-

digheid van het werk aenduiden, worden by-

woorden genoemd , omdat zy by de werk-

woorden gezet worden. Bywoorden zyn dus

woorden, diedehoedanigheid of omstandig-

heid van het werk aanduiden.

De woorden : heden, nu, gisteren, morgen,

hier , daer , ginder, echter, genoeg, ja, neen ,

wel, kwalyk, dus, geenszins, alleen , eerst , zoo ,

waerlyk, zamen, altoos , altyd , gewis , vooral ,

misschien , mogelyk , eindelyk , verre , enz . ,

zyn bywoorden; want zy kunnen by een werk-

woord gevoegdworden, om eene omstandig-

heid of hoedanigheid van het werk aente-

wyzen.

Van elk werkwoord kan men twee andere

woorden maken, als by voorbeeld : van loopen,

maekt men loopende en geloopen, van zitten,

zittende engezeten, van sluiten, sluitende en

gesloten , enz. Deze woorden worden deel-

woordengenoemd , omdat zy een deel uitma-

ken vande byvoegelyke naemwoorden en van

de werkwoorden. Als men zegt : het loopende
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kind, dan is loopende een byvoegelyk naem–

woord, dat vanhet werkwoord loopengemaekt

wordt.

De twee deelwoorden , die men van elk

werkwoord maken kan, worden onderschei-

denin tegenwoordig en verleden deelwoord.

Het eerste eindigt altoos op de , zoo als : loo-

pende, gaende, lezende, enz . , en het wordt

gemaekt door de letters de achter het werk-

woord te zetten. Het tweede, of het verleden

deelwoord, eindigt altoos op en, op d ofop t,

zoo als : geloopen, gediend, gedrukt.

Vragen.

--

Is het altyd genoeg het werkwoord in een

voorstel te noemen? Watmoet erdikmaels

Watzyn bywoorden?

-Waerom worden zy zoogenoemd?—Noem

eenige bywoordenop.

bygevoegd worden?

―

Wat deelwoorden?zyn

- Hoe veel kan

men er van ieder werkwoord maken?

Waerom worden zy deelwoorden genoemd?

Geefdaervaneens een voorbeeld.

Hoe wordendedeelwoorden onderscheiden?

-Waeraen is het tegenwoordig deelwoord

altyd tekennen?-Welke letters eindigen het

verleden deelwoord? Geefer eenige voor-

beelden van.
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Oefeningen.

1. Opgeven, hoe de mensch kan zingen, spreken

en wandelen.

2. Opschryven, hoe de bloemen kunnen rieken , de

spyzen kunnen smaken , de kinderen kunnen spelen,

de peerden kunnen trekken , en de vogels kunnen

vliegen.

3. Opschryven van voorstellen , waerin debywoor-

den, nu, heden, morgen, van daeg en gisteren voor-

komen.

4. Hetzelfde , waerin de bywoorden hier , daer,

ginder of ginds, verre en naby voorkomen.

5. Voorstellen schryven , waerin de bywoorden

zoo, dus, wel, kwalyk, altyd en altoos komen.

6. De beide deelwoorden maken van de werk-

woordenleeren , leven, maken, plukken , lezen , drin-

ken, gaen , doen , zien , schryven , denken , sterven ,

bidden , hoopen, begaen, verzien en ontvangen .

7. Eenige deelwoorden opschryven , die op en

eindigen .

8. Eenige andere , die eene d aen het einde hebben .

9. Eenige andere, die eene taen het einde hebben .

10. Voorstellen opgeven , waerin tegenwoordige

deelwoorden voorkomen.

11. Hetzelfde met verleden deelwoorden .

12. Voorstellen opschryven , waerin tegenwoor-

dige en verleden deelwoorden voorkomen , als ik

heb dien man zittende gezien , enz .

:
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ACHTSTE LES.

Voorzetsels, voegwoorden en tusschenwerp-

sels.

Het is dikwyls noodzakelyk om de betrek-

king aentewyzen , die een zelfstandig naem-

woord tot een werkwoord heeft , zoo als de

woorden huis en gaen kunnen menigvuldige

betrekkingen tot elkander hebben . Men kan

zeggen : naer huis gaen, in huis gaen , van

huis gaen, door het huis gaen, langs het huis

gaen, voorby het huis gaen, en meer andere.

De woorden : naer , in, van, door, langs en

voorby worden voor het zelfstandig naem-

woordhuis en het werkwoord gaengezet, en

worden daerom voorzetsels genoemd.

Zoo zet men ook voor het werkwoord gaen

de voorzetsels : aen, in, ont, be, uit, ver, af,

en men maekt er alzoo aengaen, ingaen, ont-

gaen, begaen, uitgaen, vergaen en afgaen

van, en nog meer andere .

De voorzetsels zyn woorden , die voor de

zelfstandige naemwoorden en werkwoorden

gezet worden, om de betrekking aen te wyzen,
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welke dietweesoorten van woorden op elkan-

der hebben. Zyzyn :

Aen, achter, af, by, boven, beneden, bin-

nen, buiten , behalve, door, in , jegens, langs,

met, na, naer, om, omtrent , op, over, rondom,

le, ter, ten, tot, toe, tegen, tusschen , uit, vol-

gens, van, voor, zonder, gedurende , aen-

gaende.

Nu komen de voegwoorden. Men moet dik-

maels het eene woord aen het andere voegen ,

zooals : Jan en Karel, een boek ofeene pen .

Ook gebeurt het dikwyls , dat wy het eene

voorstel aen het andere moeten verbinden, en

de woorden, die deze zamenvoeging ofverbin-

ding maken, noemtmenvoegwoorden.Daerom

zegt men voegwoorden zyn woorden , die

dienen om het eene deel der rede aen het an-

dere teverbinden.

Zie hier eenige voegwoorden :

En, ook, dat , want, dewyl, opdat, derhalve,

evenwel, hoewel , ofschoon , indien , tenzy,

als, hoe , wanneer , maer , doch, schoon, of,

echter, nogtans , noch, enz .

Eindelyk hebben wy nog de tusschenwerp-

sels, en dit zyn de laetste soort van woorden.

Het zyn woorden , die de aendoening van

iemand, die spreekt, tekennen geven . Zy zyn ;

Ha! heisa! ach ! helaes! o!·
- foei !
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wee! -he! holla ! hem! hei! ho! sus !

-och! och of! -ei ! en eenige andere.

Vragen.

Watmoetmen dikwyls van de zelfstandige

naemwoordenen werkwoordenaenwyzen?

Waerdoor wordendie betrekkingenaengewe-

Wat zyn voorzetsels?
Noem zezen? ---

eens op.

Waertoe dienen de voegwoorden?- Wat

zyn voegwoorden?-Noem eenige voegwoor-

den op.

Wat -at zyn tusschenwerpsels? Noem er

eenige van op.

Oefeningen.

1. Eenige voorstellen opschryven, waerin de voor-

zetsels in, binnen, buiten, boven , beneden , onder ,

achter, voorkomen.

2. Eenige voorstellen maken, waerin de voorzet-

sels na, naer, jegens , langs, met , voorby, om, op,

voorkomen .

3. Eenige voorstellen maken , waerin de voorzet-

sels rondom, tot, tegen , uit, zonder , by, voor , door,

voorkomen .

4. Eenige voorstellen opschryven, en die door de

voegwoorden en, ook, dat, dewyl, ofschoon , want,

maer, doch, verbinden .
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5. De volgende voorstellen door voegwoorden te

zamen voegen ; de vogels vliegen .
- De visschen

zwemmen. De leeuw is een roofdier.―

-

- Het

schaep is zachtmoedig. Een boer zou naer de stad

ryden. Zyne kar was gebroken . - De vinken

zingen. De nachtegalen zingen.

-

-

6. Zes voorstellen maken , waerin tusschenwerp-

sels komen .

7. Zes volzinnen maken , waerin alle soorten van

woorden voorkomen.

8. Van de volgende vertelling de soorten van

woorden opnoemen.

Eene arme vrouw had eene hen , die alle dagen

een ei legde. De vrouw was echter met één ei niet

tevreden, en mestle daerom de hen, in de hoop , dat

zy nu dagelyks twee of dry eieren in den nest zoude

vinden . Maer de hen werd door dit onmatig eten zoo

vet, dat zy ophield eieren te leggen .

N. B. Men moet niet tot de volgende lessen over-

gaen, voor dat de leerlingen in staet zyn , om van

alle volzinnen en voorstellen de soorten van woorden

op te geven.
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EENIGE BYZONDERHEDEN VAN SOMMIGE

SOORTEN VAN WOORDEN.

NEGENDE LES .

Byzonderheden van de zelfstandige naem-

woorden.

Soorten en getallen .

Wyhebben reeds gezegd, dat de zelfstan-

dige naemwoorden en de werkwoorden de

Voornaemste soorten van woorden zyn ; de an-

dere soorten hangen van deze twee af, of be-

hooren tot eene van beide .

die

De zelfstandige naemwoorden worden in

twee soorten onderscheiden. De namen ,

men aen eenen persoon of aen eene zaek

geeft, met uitsluiting van alle andere , heeten

eigenenamen, zoo als : Hendrik, Karel, Brus-

sel, België. De namen , die men aen alle per-

soonen of zaken van dezelfde soort geeft ,

worden gemeene namen genoemd , omdat zy

aen meer dan eenen persoon of aen meer

dan eene zaek gemeen zyn : Alzoo zyn

mensch, huis, peerd, boom , gemeene namen,

J
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omdat zy op alle menschen , huizen , peerden

en boomen passen.

Men onderscheidt in de zelfstandige naem-

woorden ook twee getallen, naer mate men van

een' persoon of van eene zaek, of wel van meer

persoonenofvanmeer zaken spreekt. Alsmen

persoon of ééne zaek bedoelt , dan zegt

men, dat het zelfstandig naemwoord, hetwelk

dien persoon of die zaek uitdrukt, enkelvoudig

is. Alzoo zyn man, vrouw, hoofd, hoed, dwerg,

einde , tafel, enz ; enkelvoudig, omdat men

slechts één' man, ééne vrouw, één hoofd, één'

hoed, één' dwerg, één einde, ééne tafel enz; be-

doelt. Maer wilt men meer dan een van deze

persoonen of zaken aenduiden , dan zegt men,̀

dat de zelfstandige naemwoorden, welke deze

persoonen of zaken te kennen geven, meer-

voudig zyn. Alzoo zyn de woorden mannen,

vrouwen, hoofden, hoeden, dwergen , einden ,

tafels, enz; meervoudig , omdat men door de-

zelve meer dan eenen persoon of meer dan

eene zaek uitdrukt . Men zegt dus enkelvoudig

en meervoudig zelfstandig naemwoord, en dat

dient om te doen zien , dat het woord enkel-

voudig één , en het woord meervoudig meer

dan één beteekent. Er zyn alzoo twee getal-

len namelyk enkelvoudig en meervoudig.

Als men de woorden , die wy voor he ten-

5
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kelvoudig getal opgegeven, en in het meer-

voudig getal gebragt hebben , naeuwkeurig

beschouwt, dan ziet men, dat niet alle woor-

den op dezelfde wyze in het meervoudig getal

gebragt worden. Zoo ziet men dan , dat eenige

woorden en, andere eene enkele n, en nog an-

dere eene s achter het enkelvoud nemen om

hun meervoud te maken.

Erzyn ook sommige woorden , die den laet-

sten medeklinker van het enkelvoud verdub-

belen, en dan nog en aennemen om hun meer-

voud te maken , zoo als : bak , bal, dam,

man, enz.; die alzoo in het meervoud bakken,

ballen, dammen, mannen , enz . , geschreven

worden.

Andere woorden worden op tweederlei of

dryderlei wyzen in het meervoud gebragt, als :

kind, dat kinders en kinderen, kalf, dat kal

vers, kalveren en ook kalven wordt; zoo ook

is het meervoud van blad, bladers , bladeren

en bladen. Het meervoud van ei is eiers en

eieren, van smid, smeden, van schip, schepen,

van lid, leden, en alle woorden, die in het en-

kelvoud op heid eindigen , veranderen in het

meervoud dezen uitgang heid in heden , als :

zaligheid, zaligheden; boosheid, booshe-

den, enz.

Eenige zelfstandige naemwoorden zynaltyd
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enkelvoudig, zoo als moed, gezondheid ; an-

dere zyn altoos meervoudig , zoo als lieden,

hersenen, enz.

Als eene byzonderheid kan men hier nog

aenmerken , dat men de beteekenis der zelf-

standige naemwoorden kan verkleinen , door

erachterhet enkelvoudje, tje, pje ofken byte-

voegen. Dus maektmen van hond hond-je, van

boon boon-tje, van bloem bloem-pje , van

huis huis-ken. De woorden kar en man ma-

kendankar-retje en man-netje ofman-neken .

Vragen.

Van welke soorten van woorden hangen

alle andere af? Hoe onderscheidt men de

zelfstandige naemwoorden ? -Wat zyn ei-

gene? Wat zyn gemeene ? Hoe velerlei

getallenkomenby de zelfstandige naemwoor-

den voor?- Hoe noemt men die?
Wan-----

-

―

neer is een zelfstandig naemwoord enkelvou-

dig? Wanneer is het meervoudig ?
-

Hoe worden de enkelvoudige zelfstandige

naemwoorden in het meervoud gebragt?

Welke letters voegtmen er gewoonlyk achter?

Zyn er ook, die den laelsten medeklinker

verdubbelen? Noem er eenigen op.

Zyn er ook zelfstandige naemwoorden, die



40 ―

op meer dan eene wyze in het meervoud ge-

bragt kunnen worden?
-

Noem er eenigen.

Kan men de beteekenis der zelfstandige

naemwoordenook verkleinen?-Waerdoor?

Oefeningen.

1. Een zeker getal eigene zelfstandige naemwoor-

den opschryven .

2. Hetzelfde met gemeene zelfstandige naem-

woorden.

3. Twintig enkelvoudige zelfstandige naemwoor-

den opschryven , die door en in het meervoud ge-

bragt worden.

4. Hetzelfde van zelfstandige naemwoorden , die

in het meervoud eene s nemen.

5. Eenige zelfstandige naemwoorden opschryven ,

die eene n in het meervoud aennemen.

6. Eenige zelfstandige naemwoorden opschryven,

die meer dan een' vorm van meervoud hebben .

7. Twintig zelfstandige naemwoorden opschryven ,

die en in het meervoud aennemen , en tevens den

medeklinker verdubbelen .

8. Eenige woorden opschryven , die nooit in het

meervoud gebruikt worden , en ook andere, die altyd

meervoudig zyn.

9. Een sental woorden opgeven , wier beteekenis

door achtervoeging van je of tje verkleind wordt.

10. Hetzelfde van woorden , waervan de beteeke-

nis doorbyvoeging van pje of ken verkleind wordt .

11. De verschillende beteekenis opgeven van de

volgende woorden . Stal , bord , schael , stael , hof ,
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hert , vel , bol , boot , kool , schip , vlugt , vloot ,

uitslag , togt , bloem .

12. Twintig zelfstandige naemwoorden opschry-

ven , die van den godsdienst en de kerk ontleend

zyn , als priester , altaer , mis , enz.:

13. By deze woorden gepaste byvoegelyke naem-

woorden voegen, als de goede priester, het gewyde

altaer , de heilige mis , enz .

TIENDE LES .

Over de geslachten der zelfstandige naem-

woorden.

By alle levende schepselen , zoo als by de

dieren en planten , ontdekt men tweederlei

geslachten : het mannelyk en het vrouwelyk.

Man en leeuw zyn van het mannelyke ge-

slacht, en vrouw en leeuwin van het vrouwe-

lyke. Deze twee geslachten , heeft men ook op

andere woorden onzer tael toegepast, en alzoo

zegt men, dat hoed, grond, troost, enz . , man-

nelyk zyn, en dat daerentegen muts , gracht,

pligt, enz. , tot het vrouwelyke geslacht be-

hooren. Doch het is niet mogelyk geweest, om

allezelfstandige naemwoorden onzertael onder

een vandezetwee geslachten te rangschikken .
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Een acntal woorden zyn er , die tot geen van

beide dezer geslachten behooren , en deze

woorden worden gezegd onzydig te zyn , dat

wilt zeggen, dat zy niet mannelyk of niet vrou-

welyk kunnen genoemd worden. Van dezen

aerd zyn hoofd , huis, geluk, enz. Zy zyn niet

mannelyk noch vrouwelyk, en derhalve on-

zydig.

De zelfstandige naemwoorden worden dus,

in opzigt tot het geslacht, gezegd te zyn : man-

nelyk, vrouwelyk of onzydig.

De kennis van de geslachten der zelfstandige

naemwoorden is volstrekt noodzakelyk , om de

soorten van woorden goed te schryven , die tot

dezelve in betrekking staen . Het is niet altoos

gemakkelyk het geslacht van een woord te

vinden. Het eenvoudigste middel , en ook het

zekerste, is het gebruik van eene woordenlyst,

waerby de geslachten zyn opgegeven. Eenige

algemeene kenmerken kunnen ons nogtans

van veel dienst zyn.

Voor eerst, dient men te weten, dat de ge-

slachten door de lidwoorden worden aenge-

wezen. Alle zelfstandige naemwoorden , die

den, des, eens of eenen voor zich hebben, wor-

den mannelyk genoemd. Dus zegt men : den

hoed, des gronds , eenen troost , eens engels.

Alle woorden, die in het enkelvoud de, der,
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eene of eener voor zich hebben , zyn vrouwe–

lyk. Men zegt de maegd , der gracht , eene

pligt, eener muts.

Hebben de woorden het lidwoord het voor

zich , dan worden zy onzydig genoemd . Men

zegt het kruis, hethoofd, het huis, het geluk.

Men kan hier nog byvoegen , dat alle na-

men van mannen mannelyk , en alle namen

vanvrouwen vrouwelyk zyn, alsmede,dat alle

namenvan landen, steden en plaetsen tot het

onzydige geslacht behooren.

zyn.
-

Vragen.

Hoe velerlei geslachten onderscheidt men

by de levende schepselen ? Welke zyn die

geslachten? -Noem eenige woorden op, die

mannelykzyn? -Ook eenige, die vrouwelyk

Kunnen alle woorden onzer tael tot

eenvandeze tweegeslachten gebragt worden ?

Welke woorden noemt men onzydig?

Noem eens eenige onzydige zelfstandigenaem-

woorden. Hoekunnen dus de zelfstandige

naemwoorden zyn, in opzigt tot hetgeslacht?

-

Waerom isdekennis dergeslachten nood-

zakelyk?-Welk middel is het beste, om de

geslachten der zelfstandige naemwoorden te

kennen?
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Waerdoor worden de geslachten aengewe-

zen? Wanneer is een woord mannelyk?

Wanneer vrouwelyk?
Wanneer on-

-

zydig?

Welke kenmerken heeft men nog voor de

geslachten.

Oefeningen.

1. Het geslacht der volgende woorden opgeven :

God , kerk , geloof, hemel , meester , koning , boerin ,

prins , naister , knecht , goud , meid , licht , dief,

koper , boer , water , bier , huis , drager , drukker ,

vriendin , boek, pen , schrift, vinger , schoen , hand ,

arm , yzer , zilver , been , jongen , hond, slag, vlieg ,

geit , bok , koei, peerd , stal , jeugd , beleefdheid ,

heiligheid , paus .

2. Hetzelfde van de volgende woorden : kerkboek,

miskleed, palmhof , wierooksvat , koopvrouw , huis-

knecht , werkman , werkhuis , huiswerk, zonnelicht,

zonneschyn , dagwerk, werkdag , bockenkas , goud-

myn , halsdoek , schipbrug , bierglas , wynkooper ,

tabakspyp , pennebak , theepot , boekwinkel , tafel-

kleed , melkmeid , botermerkt.

3. Eenige zelfstandige naemwoorden opschryven .

die een mannelyk beroep aenduiden , zoo als : smid

enz.

4. Eenige zelfstandige naemwoorden opschryven ,

die een vrouwelyk beroep te kennen geven , als

kamenier , enz.

5. Twaelf mannelyke naemwoorden opschryven ,

die van den godsdienst ontleend zyn , zoo als : God,

engel , enz.

:
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6. Evenzooveel vrouwelyke naemwoordenopgeven

van dezelfde heilige beteekenis , als : kerk , maegd ,

biecht , enz .

7. Zoo ook twaelf onzydige woorden van gods-

dienst en kerk ontleend , als gebed , geloof , wy-

water , enz. "

8. By al deze woorden van de dry geslachten ge-

paste byvoegelyke naemwoorden voegen , als :

almagtige God, heilige kerk, vurig gebed , enz .

ELFDE LES.

Over de voorstellen en over de werkwoorden.

In het voorstel , het kindgeeft, ontdekt men

ligtelyk, dat hetzelve niet volledig is, zoo lang

men er niet byvoegt , wat het kind geeft. Om

hetzelve volledig te maken, moet men er dus

iets byvoegen, byv : het kindgeeft een boek. In

andere voorstellen , zoo als in : het kindslaept,

is zulk eene byvoeging niet noodig, omdat de-

zelve volledig zyn . Dat volledig zyn of onvolle-

dig zyn van de voorstellen hangt van de werk-

woordenaf, die er in voorkomen . In ons eerste

voorbeeld, hetkind geeft, gaet het werk, door

het werkwoord geeft uitgedrukt , op iets an-

ders over, en men noemt al zulke werkwoor-
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den overgaende werkwoorden, of ook wel be-

dryvende werkwoorden . Gaet daerentegenhet

werk, door het werkwoord uitgedrukt , niet op

iets anders over, zoo als in het tweede voor-

beeld , het kind slaept , dan noemt men die

werkwoorden, niet overgaende werkwoorden,

of ook wel onzydige werkwoorden.

Het is niet moeielyk te ontdekken , dat, by-

voorbeeld , de werkwoorden eten en drinken

tot de overgaende ofbedryvendewerkwoorden

behooren; want dit werk kan niet geschieden,

als de persoon , die het verrigt , niet iets

heeft, dat hy eet of drinkt. Zoo is het ook met

maken, lezen , dragen, brengen , leeren , en vele

anderen .

Maer de niet overgaende of onzydige werk-

woorden hebben zulk eene byvoeging niet

noodig; het werk, dat zy uitdrukken, blyft by

den persoon , die het verrigt . Zoo heeft men :

zitten , staen , loopen , lagchen , hoesten , lig-

gen . Het werk van deze woorden gaet niet tot

iets anders over , maer blyft by den persoon ,

diehet doet.

Deze twee soorten vanwerkwoordenkunnen

als de voornaemste worden aengemerkt. De

overige soorten zullen wy in het vervolg doen

kennen.
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--

Vragen.

-

Watontdekt men in sommige voorstellen?

Geefdaervan eens een voorbeeld. Wat

moet mendoen, om zulke voorstellen volledig

te maken? Wat ontdekt men in andere

voorstellen? Geefdaer ook een voorbeeld

van. Hoe worden de werkwoorden ge-

noemd, waervan het werkopiets anders over ·

gaet, ofdie niet volledig zyn ? Hoe worden

die genoemd, waervan het werk niet op iets

anders overgaet? -Noem eenige overgaende

werkwoorden? Noem eenige niet over-

gaende werkwoorden.

-

Oefeningen.

-

1. Twintig overgaende of bedryvende werkwoor-

den opschryven.

2. Even zooveel niet overgaende ofonzydige werk-

woorden schryven .

-

3. Achter de volgende woorden eenige bedryvende

en onzydige werkwoorden zetten , zoodat zy eene

goede beteekenis hebben . De vogel ,
het boek ,

de boer , - de meid , — het peerd , de visch,

de duif, het kalf , het water.de zon ,

-

- -

4. Achter de volgende woorden overgaende werk-

woorden zetten, die den tegenwoordigen tyd aendui-

-
de boerin , de koningin ,den. De jongen ,

het lam , het dier ,- -

-

de schipper ,
-

de geit .
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5. Hetzelfde met niet overgaende werkwoorden.

6. Achter dezelfde of andere woorden overgaende

werkwoorden zetten , in den toekomenden tyd .

7. Hetzelfde met niet overgaende werkwoorden.

8. Dezelfde oefeningen bewerken met werkwoor-

den van beide soorten , in den verleden tyd .

9. Achter de volgende woorden werkwoorden

plaetsen van de beide soorten , en wel in den tegen-

woordigen, den verleden , en in den toekomenden tyd ,

byv het kind lacht , heeft gelagchen , en zal

lagchen.

10. Twintig overgaende en even zoo veel niet

overgaende werkwoorden opschryven in de dry

tyden .

11 Even zoo veel werkwoorden van beide soorten

opschryven in de dry tyden , maer in eenen vragen-

den zin, zoo als werkt de boer ? heeft de boer ge-

werkt? zal de boer werken ?

12. Twaelf overgaende werkwoorden , die eene

godsdienstige beteekenis hebben , als zegenen ,

wyden , biechten , enz .

13. Eenige niet overgaende werkwoorden op-

geven , die mede zulk eene beteekenis hebben , als :

knielen , enz.

14. Van de werkwoorden dezer twee laetste

oefeningen verstaenbare uitdrukkingen of voorstellen

maken , als God zegent de goeden , — de zondaer

biecht , wy knielen in de kerk , enz .
-
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TWAELFDE LES .

Vervolg van de voorstellen en van de werk-

woorden.

De gevallen.

De zelfstandige naemwoorden kunnen op

dryderlei wyzen in de voorstellen met de

werkwoorden verbonden worden , of tot de-

zelve in betrekking staen . Deze dryderlei wy-

zen, noemt men gevallen.

- -

In de eerste plaets, komen de zelfstandige

naemwoorden, of wel de persoonen , waervan

zyde naem zyn, voor, alshetwerk verrigtende,

dat door het werkwoord wordt uitgedrukt , zoo

als in de volgende voorstellen . Karel loopt, -de

stoel ligt, hetpeerd trekt, eenkindleert, enz .

Hier wyzen de woorden Karel , de stoel, het

peerd, en een kind de persoonen aen , die het

werkdoen, dat doordewerkwoordenloopt,ligt,

trekt, en leert wordt uitgedrukt . Daerom zegt

men, dat de zelfstandige naemwoorden Karel,

stoel, peerden kind, en alle andere, waervan

ietsgezegdwordt, als onderwerpenvoorkomen.
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-Een zelfstandig naemwoord komt dus al-

tyd als onderwerp voor, als men zegt , wat de

persoon of de zack, die men door dat woord

aenwyst , doet of verrigt . By voorbeeld : het

schaep blaet; de kat springt; de hondblaft;

hetboekvalt, enz. Hier zyn het schaep, de kat,

de hond, en het boek de onderwerpen.

In het tweede geval , kan een zelfstandig

naemwoord als voorwerp voorkomen , en dit

heeft plaets by de overgaende of bedryvende

werkwoorden. Wanneer zulk een werkwoord

in een voorstel staet , dan is de persoon of de

zaek, waerop het werk overgaet , het voorwerp

van dat werkwoord. By voorbeeld , in de voor-

stellen, hetkind leert de les; de kat vangt eene

muis; Hendrik schryft eenen brief, enz. , zyn

de les, eene muis, en eenen briefde voorwer-

pen van de werkwoorden leert , vangt , en

schryft, omdat daerop het werk, dat door deze

werkwoorden wordt uitgedrukt, overgaet.

Indeze laetste voorstellen , zyn derhalve het

kind, de kat, enHendrik onderwerpen ; leert,

vangt, en schryft zynwerkwoorden, terwyl de

les, eenemuis, eneenen briefvoorwerpen zyn.

Vragen.

Ophoe velerlei wyzen kunnen de zelfstan-
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dige naemwoorden tot de werkwoorden in be-

trekkingstaen?-Hoeheet mendie dryderlei

wyzen ?

Hoe kan een zelfstandig naemwoord in de

eerste plaets voorkomen? Wat ishet on-

derwerp?-Waerom wordtdithetonderwerp

genoemd?- Geefhiervan eens eenige voor—

beelden.

Hoekan een zelfstandig naemwoord in de

tweedeplaets voorkomen? - Welke soort van

werkwoordenkomen hier by te pas ?·

-

-

-

-Wat

is een voorwerp? Waerom wordt dit het

voorwerp genoemd? Geefhiervan eenige

voorbeelden. Zeg eens, wat de onderwerpen

vandie voorstellen zyn.

-

Oefeningen.

1. Twintig voorstellen maken , waerin een zelf-

standig naemwoord als onderwerp voorkomt , of in

het eerste geval staet.

2. Eengelyk getal voorstellen maken , waerin een

zelfstandig nacmwoord als voorwerp voorkomt , of

in het tweede geval staet .

3. Twaelfvoorstellen maken , waerin persoonen en

zaken in het eerste en tweede geval staen, en by elk

een byvoegelyk naemwoord zetten.

4. Twintig voorstellen maken , waerin de onder-

werpen geene zelfstandige naemwoorden , maer voor-

naemwoorden zyn , als ik lees enz .
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5. Een gelyk getal voorstellen maken , waerin de

onderwerpen en voorwerpen door voornaemwoorden

worden aangeduid , als ik zie hem , enz .
:

6. Twintig vragende voorstellen maken , waerin

onderwerpen en voorwerpen voorkomen , als : zingt

de man een lied? enz.

7. Eenige voorstellen opschryven , die onderwer-

pen en voorwerpen hebben ; doch waervan de werk-

woorden in den tegenwoordigen , den verleden , en in

den toekomen tyd staen, zoo als : Jan schryft eenen

brief, —Jan heeft eenen brief geschreven , en Jan

zal eenen brief schryven ; en zoo ook in eenen

vragenden zin , byv. Schryft Jan eenen brief? enz.

8. Acht voorstellen opschryven , waervan de werk-

woorden eene godsdienstige beteekenis hebben , en

waerby onderwerpen en voorwerpen komen , als :

God schiep alles , - wy vereeren de heiligen ,

biecht zyne zonden , enz .

- men

9. Twaelf voorstellen opgeven , waervan de onder-

werpen en voorwerpen zelfstandige naemwoorden

zyn, by dewelke men gepaste byvoegelyke naemwoor-

den plaetst , als de goede priester leest de heilige

mis , een deugdzaem mensch vereert de Heilige

Maegd , enz .

:

10. Dezelfde voorstellen op eene vragende wyze

inrigten, byv : leest de goede priester de heilige mis ?
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DERTIENDE LES.

Vervolg vande gevallen.

Derde geval.

Wyhebben in de vorige les de onderwer-

pen ende voorwerpen leeren kennen, en deze

worden gewoonlyk het eerste geval en het

tweedegevalgenoemd ; thans moeten wy zien,

waerin het derde geval bestaet.

Alsmen zegt : hetkind leert de les, dan heeft

meneen voorstel, waerin een onderwerp , een

werkwoord en een voorwerp staet ; maer men

weet niet, welk kind men bedoelt ; men weet

ook niet, hoe of waerin het leert, en men zegt

ook niet, welke les het leert . Dit kan dus alles

nog nader bepaeld worden , en de woorden ,

waerdoormen dit nader bepaelt , worden be-

palingen genoemd ; en deze maken het derde

geval uit. Zegt men dus : het kind van den

buermanleert de les, dan zynde woorden, van

den buerman, de bepalingvan het onderwerp,

of het kind. Zegt men het kind leert de les in

zynboek, dan geven de woorden , in zyn boek,

4
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de bepaling van het werkwoord leert te ken-

nen ; en wanneer men zegt : het kind leert de

les van zynen broeder, dan zyn de woorden,

vanzynen broeder , de bepaling van het voor-

werp, ofde les. Voegt men nu deze dry bepa-

lingeninhet voorstel, dan wordt hetuitgebreid

en meer volledig, en men heeft dan : ket kind

vanden buerman leert de les van zynen broe-

der in hetboek. Dit is dus een voorstel met dry

bepalingen. Men kan nu elk van deze bepa-

lingennog nader bepalen , en dan bekomt men

bepalingen van eene bepaling. Zoo kan men

zeggen : het kind leert de les in het boek van

zynen speelmakker, en dan zyn de woorden ,

vanzynenspeelmakker, eene bepaling van het

bock, dat zelf eene bepaling was van hetwerk-

woord.

Men merkt hier gemakkelyk op, dat de be-

palingen door behulp van de voorzetsels ge-

maekt worden ; en het is om deze reden , dat

eenvoorzetsel , vooreen zelfstandignaemwoord

staende, altyd als het kenmerk van eene be-

paling kan beschouwd worden.

Het gebeurt evenwel menigmael , dat het

voorzetsel, hetwelk tot eene bepaling behoort,

niet wordt uitgedrukt . Somtyds is het met een

lidwoord verbonden,als: hetboekdeskindsvalt.

Hier zyn de woorden , des kinds , in de plaets
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voor van het kind gezet . Zoo is het ook met

de volgende voorstellen. De hondonzer buer-

vrouw byt; de kinderen dezer school leeren ;

ik riek dengeur eener bloem; hoe is hetkoleur

uwskleeds ; hygeeft den armenmangeld, enz.

In andere gevallen kan het voorzetsel geheel

weggelaten, en er onder verstaen worden, zoo

als in : ikgeefhem (aen hem) geld ; hygafmy

(aenmy) brood; hy vraegt hun (aen hen) den

weg, enz.

Men merkt uit de twee laetste lessen , dat de

dry gevallen het onderwerp, het voorwerp, en

de bepaling genoemd worden ; als mede dat

het eerste geval het onderwerp is , het tweede

geval hetvoorwerp, en het derde geval de be-

paling te kennen geeft.

Vragen.

―

Wathebbenwy in de vorige les leerenken-

nen? Wat is eene bepaling?· Welke dee-

len vanhet voorstel kan men nader bepalen ?

Geef eens eene bepaling van een onder-

werp. Van een voorwerp. Van een

-

werkwoord. ―
Kan men eene bepaling ook

nognader bepalen ?
-

Waerdoor dan?

Geefer eens een voorbeeld van.

Welke soort van woorden duiden altoos
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---eene bepaling aen? Met welke soort van

woorden, wordt het voorzetsel somtyds ver-

bonden?- Geefdaervan eenige voorbeelden.

-Kanhetvoorzetsel ook somtyds geheel weg-

gelaten worden? Geefhiervan ook eenige

voorbeelden.

·

-
Hoe worden de dry gevallen genoemd?

Watgeefthet eerste geval te kennen? Wat is

het tweedegeval?-Wat duidthet derdegeval

aen?

Oefeningen.

1. Twintig voorstellen maken met bepalingen van

het onderwerp.

2. Een gelyk getal voorstellen opschryven met

bepalingen van het werkwoord .

5. Hetzelfde getal voorstellen met bepalingen van

het voorwerp.

4. Twaelf voorstellen schryven , waerin bepalingen

van bepalingen voorkomen .

5. Twaelf voorstellen schryven , waerin bepalin-

gen van het onderwerp , van het werkwoord, en van

het voorwerp voorkomen.

6. Voorstellen opschryven , die twee of meer on-

derwerpen hebben , zoo als : de hond en de kat eten,

enz .

7. Voorstellen opschryven, die twee ofmeer werk-

woorden hebben , by voorbeeld : de koei graest en

herkaeuwt , enz.

8. Voorstellen maken , waerin twee ofmeer voor-

werpen komen, als de boer zaeitkorenentarwe , enz .:
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9. Tien voorstellen opschryven , die allen betrek-

king hebben tot godsdienstige verrigtingen , en

waerin onderwerpen en bepalingen komen , als :

deugdzame menschen bidden in de kerk en in huis ;

de pastoor staet voor het altaer ; hy bidt voor dé

geloovigen , enz .

10. Twaelf voorstellen schryven met onderwer-

pen , voorwerpen en bepalingen , en die van onzen

heiligen godsdienst of de kerk ontleend zyn , als :

Wy smeeken de Heilige Maegd om haren bystand ,

enz .

11. Van al deze voorstellen de onderwerpen, voor-

werpen, en bepalingen aenwyzen door middel van de

getalmerken 1 , 2 en 3 , byv. (wy ) 1 smeeken ( de

Heilige Maegd ) 2 ( om haren bystand ) 3 .

VEERTIENDE LES

Veranderingen in de woorden.

Wy hebben gezien , dat van klinkers , klan-

ken, en medeklinkers lettergrepen enwoorden

gemaekt worden , en dat de woorden in elf

soorten worden verdeeld. Daerna hebben

wy eenige byzonderheden der zelfstandige

naemwoorden doen kennen , en gezegd , dat

zy in twee soorten verdeeld worden , dat zy

twee getallen hebben , dat zy dry geslachten
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bezitten , en dat men er ook dry gevallen in

onderscheidt. Vervolgens hebben wy over

de werkwoorden gesproken , en de twee voor-

naemste soorten derzelve doen kennen ; ook

hebben wy de dry hoofdtyden opgegeven, die

by ieder werkwoord voorkomen.

Wy moeten nu spreken over de verande-

ringen, die sommige soorten van woorden on-

dergaen kunnen . De elf soorten van woorden

worden in veranderlyke enin onveranderlyke

onderscheiden. De veranderlyke soorten van

woorden zyn : de zelfstandige naemwoorden,

de lidwoorden , de byvoegelyke naemwoor-

den , de voornaemwoorden , sommige tel-

woorden , de werkwoorden , de deelwoorden,

als zy als byvoegelyke naemwoorden ge-

bruikt worden , en sommige bywoorden. De

onveranderlyke soorten van woorden zyn :

eenigetelwoorden, eenige bywoorden, devoor-

zetsels, de voegwoorden, en de tusschenwerp-

sels
.

De verandering, die de zelfstandige naem-

woorden , de lidwoorden , de byvoegelyke

naemwoorden, de voornaemwoorden , eenige

telwoorden, en de deelwoorden , als byvoege-

lykenaemwoorden gebruikt, ondergaen, wordt

verbuiginggenoemd . De verbuiginggeschiedt

door eene verandering van den uitgang
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of het einde van een woord , door er zekere

letters achter te voegen.

De verandering , die de werkwoorden on-

dergaen, wordt vervoeging genoemd. De ver-

voeging bestaet in eene wegneming en veran-

dering van het einde eens werkwoords . Ook

wordt somtyds de wortelklinker veranderd.

Door wortelklinker verstaet men den klinker

van het voornaemste deel van een woord ; zoo

is de wortelklinker van bidden , de i, omdat

bid het voornaemste deel van het woord bid-

den is. Deze wortelklinker i wordt nu veran-

derd in a, zoo als in : ikbad, en in e, zoo als in :

gebeden. Zoo verandertde e, die de wortelklin-

ker is van breken, in a, in ik brak, en in o , in

gebroken, enin een aental andere gevallen.

Door de persoonen of zaken met elkander

te vergelyken , ontstaen er ook veranderingen

in de byvoegelyke naemwoorden , in de deel-

woorden, wanneer zy als byvoegelyke naem-

woorden gebruikt worden , en in sommige

bywoorden. Deze verandering wordt daerom

ook gezegd door de trappen van vergelyking

te onstaen . Zoo maekt men van groot, grooter

en grootst, van klein , kleiner en kleinst , van

goed, beter en best, enz.
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Vragen.

Wat hebben wy in de voorgaende lessen

gezien ? Wathebben wy daerna doen ken-

nen? -Waerover hebben wy vervolgens ge-

sproken ? Waerover moet nu gesproken

worden? Hoe onderscheidt men de elf

soorten van woorden? Welke zyn de

veranderlyke soorten? -Welke de onveran-

derlyke.

Welke soorten van woorden worden door

verbuiging veranderd? Hoe geschiedt de

verbuiging?

-4

Hoe heet deverandering, die de werkwoor-

den ondergaen ? Waerin bestaet de ver-

voeging? Wat verslaet men door den

wortelklinker ? -

van die verandering.

Geefeenige voorbeelden

Welke is de derde verandering? - Welke

soorten van woorden ondergaen veranderin-

gendoor detrappen van vergelyking ? - Geef

hiervan eens eenige voorbeelden.

Oefeningen.

1. De soorten van woorden opschryven , die ver-

bogen worden.
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2. Twaelf werkwoorden opschryven , waervan de

wortelklinker verandert in de vervoeging.

3. Het volgende ontleden .

I. De deugdzame en godvreezende Jozef werd ,

door zyne wreede en afgunstige broeders , tot slaef

verkocht ; maer de goede God beloonde zyne deugd ,

verloste hem uit de slaverny , en plaetste hem naest

den koning op den troon.

II. Onze voorouders waren beroemd wegens hun-

nen moed in den oorlog, en wegens hunne gastvry-

heid in den vrede ; hunne levenswys was eenvoudig,

gelyk ook hunne spys en drank. Zy beminden dejagt

en de visschery ; maer lieten het werk van den land-

bouw aen hunne vrouwen en bejaerde lieden over.

III. De arme jongen ging vroeg uit het huis , om

voor zyne zieke moeder eenige genezende kruiden

te zoeken. Toen hy dezelve gevonden had , liep hy

spoedig naer zyne armoedige wooning terug , en

maekte voor zyne zwakke moeder eenen verkwik-

kenden drank gereed .

N.-B. By het ontleden van deze en andere voor-

stellen , moet de onderwyzer alles laten opnoemen ,

wat de kinderen van de soorten van woorden , de ge-

slachten , de getallen , de gevallen , enz . , geleerd

hebben.
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VYFTIENDE LES.

Verbuiging van een lidwoord met een zelf-

standignaemwoord.

Wyweten nu, welke soorten van woorden

verbogen worden, en wy kunnen hier nog by-

voegen , dat men by alle woorden , die door

verbuiging veranderen, moet letten op hetge-

slacht, het getal, en hetgeval.

De verbuiging van het lidwoord geschiedt

door eene n achter dat woord te voegen , ofdoor

er en achter te zetten . Ookwordt somtyds eene

s of eene r achter het lidwoord geplaetst . Zie

hier een voorbeeld van de verbuiging van de

lidwoorden de, het en een .

Verbuiging van de bepalende lidwoorden

DE en HET.

MANNELYK.

Enkelvoud.

1ste geval. De man .

2de geval . Den man .

3de geval. Van den man ofdes mans .

Aen den man ofden man.
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Meervoud.

1ste geval . De mannen .

2de geval. De mannen .

3de geval. Van de mannen ofder mannen .

Aen de mannen , den mannen of de

mannen .

VROUWELYK.

Enkelvoud.

1ste geval . De vrouw.

2de geval. De vrouw.

3de geval. Van de vrouw ofder vrouw .

Aen devrouw, der vrouwofde vrouw .

Meervoud.

1ste geval. De vrouwen .

2de geval. De vrouwen.

3de geval. Van de vrouwen ofder vrouwen.

Aen de vrouwen , der vrouwen of de

vrouwen.

ONZYDIG.

Enkelvoud.

1ste geval. Het kind .

2de geval. Het kind .

3de geval. Van het kind of des kinds.

Aen het kind, den kinde of het kind.
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Meervoud.

1ste geval. De kinderen .

2de geval . De kinderen .

3de geval . Van de kinderen of der kinderen .

Aen de kinderen , den kinderen of de

kinderen .

Verbuiging van het onbepalend lidwoord

EEN.

MANNELYK.

1ste geval . Een man .

2de geval . Eenen man.

3de geval. Van eenen man of eens mans .

Aen eenen man of eenen man.

VROUWELYK.

1ste geval . Eene vrouw,

2de geval . Eene vrouw .

3de geval. Van eene vrouw of eener vrouw.

Aen eene vrouw, eener vrouw ofeene

vrouw .

ONZYDIG.

1ste geval . Een kind .

2de geval. Een kind .

5de geval. Van een kind of eens kinds .

Aen een kind, eenen kinde ofeen kind.

Uit deze voorbeelden blykt :
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1. Dat het mannelyk enkelvoud, in alle

gevallen, eene n achter aen het lidwoord

neemt, behalve in het eerste geval , en wan-

neer in het derde geval het voorzetsel van

met het lidwoord den of eenen te zamen ge-

trokken wordt ; in dit geval schryft men des

of eens. In plaets van eenen is het somtyds

geoorloofd een' te schryven .

2. Dat in het vrouwelyk enkelvoud de

laetste letter van het lidwoord altyd eene ee is,

behalve in het derde geval , wanneer het voor-

zetsel van en het lidwoord de of eene te zamen

getrokken zyn ; in dat geval schryft men der

ofeener.

3. Dat in het onzydig enkelvoud het en

een niet verbogen worden, ten zy deze woor-

den in het derde geval met het voorzetsel van

worden te zamen getrokken ; dan schryft men

des en eens, zoo als in het mannelyk enkel-

voud.

4. Dat in het meervoud geene onderschei-

ding van geslachten plaets vindt , behalve

wanneerin het derde geval het voorzetsel aen

met het lidwoord wordt te zamen getrokken ;

dan schryft men in het mannelyke en onzy-

dige geslacht den, en in het vrouwelyke der.

5. Dat de voorzetsels altyd het derde geval

aenwyzen.
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6. Dat het zelfstandig naemwoord eene s

als het lidwoord er eene heeft .neemt,

Vragen.

Waeropmoetmen byde verbuigingletten?

-Waerdoor geschiedt de verbuiging van het

lidwoord?

Wat blyktin de eerste plaets uit de verbui-

ging der lidwoorden?-Wat in de tweede

plaets ?-Wat ten derde?-Watten vierde?

-Welkewoorden duiden altoos het derdege-

val aen?

Oefeningen.

1. De volgende woorden verbuigen , en de by

gevoegde of veranderde letters onderstrepen. De

vader, de koningin , de vriend, de koel , de tafel , de

kamer , het land , het vuer , het dorp.

2. De volgende woorden in de voorstellen als

onderwerpen, voorwerpen , en bepalingen doen voor-

komen. Boer , moeder , dier , stad , vogel , plan . By-

voorbeeld met het woord visch : 1° De visch

zwemt ; 20 ik zie den visch ; 5º hy eet den steert van

den visch.
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ZESTIENDE LES.

Vervolg van de verbuiging der lidwoorden.

Om de verbuiging der lidwoorden wel te

kennen, is het noodzakelyk, dat wy daerby

nog het een en ander, ter nadere verklaring,

voegen.

Wyhebben in het derde geval gezien, dat

de voorzetsels van en aen met het lidwoord

kunnen te zamen getrokken worden, en dat

men dan in de plaets daervan des, der, eener

of eens schryft. Doch het zoude geheel ver-

keerd zyn te denken , dat men altyd in de

plaets voor van den of van het, des, en in

plaets van van de, der zou mogen schryven.

Ookmagmenin plaets van van eenen ofvan een

niet altyd eens , en in plaets van van eene niet

altoos eener zetten . Het gebruik van de za-

mengetrokken lidwoorden des, der, enz ., vor-

dert de meeste oplettendheid ; doch dan is

het ook gemakkelyk te begrypen. Als men

door de woorden van den of van het, enz .

den bezitter of den eigenaer van iets wilt aen-

duiden , dan kan men in plaets daervan des

of der, enz . , zetten . Zoo zegt men het boek
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van denjongen ofdesjongens , wanneer men

wilt te kennen geven , dat het boek aen den

jongen behoort , dat de jongen er de eigenaer

of de bezitter van is ; zoo als in dit voorstel :

het boek van denjongen of des jongens is

frael. Maer wanneer men door de woorden

van den of van het, enz . in plaets van eene

bezitling, eengemis of eene ontberingwilt aen

duiden , zoo als in : ik heb van den meester

een boek gekregen , dan mogen de woorden

van den meester niet in des meesters veran-

derd worden ; want de meester geeft het boek;

hy heeft het dus niet meer ; er heeft derhalve

eengemis plaets , en een overgang van bezit-

ting, en verandering van bezitter. Ieder ge-

voelt ook ligtelyke , dat het voorstel : ik heb

des meesters een boek gekregen, eene wyze van

spreken zoude zyn , die zeer onaengenaem en

stootend voor het gehoor is, en geheel strydt

met de gewoone wyze van spreken . Men mag

dus schryven : De zorg der ouders is groot;

de vlyt des kinds wordt beloond; de woorden

eens leugenaers worden niet geloofd , enz.

Maer men moet schryven : De appel valt van

den boom , en niet des booms ; hy neemt het

boek van de tafel, en niet der tafel ; De wind

waeft den hoed van het hoofd, en niet des

hoofds, enz.
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Wyhebben ook gezegd, dat het zelfstandig

naemwoord eene s aenneemt , wanneer het

lidwoord er eene heeft. Dit is wel de regel ;

doch er zyn eenige gevallen , waerin het ge-

bruik van de s achter het zelfstandig naem-

woord onaengenaem en stootend zyn zoude.

Zoo zegt men niet : des heers ; desgraefs ; des

menschs; des huis, maer wel : des heeren ; des

graven; desmenschen; des huizes ; ook zegt

men des geestes , des vleesches , en heeft meer

andere uitzonderingen .

In het derde geval, hebben wy in het enkel-

voudig onzydig geslacht aen het enaen een in

den en eenen veranderd ; in het mannelyk en

onzydig meervoud, hebben wy aen de in den

verwisseld, eninhetvrouwelyk enkel - enmeer

voud, aen dein der. Alzoo zegt men ook : den

heere, voor aen den heer, der vrouwe, vöör aen

devrouw,denlande, voor aen het land. De e , die

hierachter het zelfstandig naemwoordgevoegd

wordt , dient alleen om de welluidendheid te

bevorderen. Deze spreekwyze is nogtans maer

in den verheven styl in gebruik , en mag in

het dagelyksch verkeer niet gebezigd worden .

Men zegt dan eenvoudig , den heer in plaets

van aen den heer , de vrouw , in plaets van aen

de vrouw , het land , in plaets van aen het

land; byv. geefden heer , wat hem toekomt ;

5



- -70

weiger de vrouw de eer niet, diegy haer ver-

schuldigd zyt; verleen het land hulp en

bystand:-Men moet hierby nog in aenmer-

king nemen , dat het weglaten van het voor-

zetsel aen alleen by sommige werkwoorden

geschieden mag , als by geven , ontnemen ,

gehoorzamen , vergeven , gelyken , toebe-

hooren, behagen , verleenen , weigeren, en

eenige andere.

Vragen.

-

Wat is noodzakelyk om de verbuiging der

lidwoorden wel te kennen?—Mag men in

het derde geval altyd des of der in de plaets

van van den of van de schryven?· Wan-

neer magmendeze verandering niet gebrui-

ken? -

―

Komter altoos eene s achterhet zelfstandig

naemwoord , als het lidwoord er eene heeft?

Geef eenige voorbeelden, waerin het zelf-

standignaemwoord geene s aenneemt.

Wat iser nog byhet derde geval optemer-

ken? Wanneer heeft deze verwisseling

meestal plaets ? —By welke werkwoorden,

kanmenhet voorzetsel aen weglaten ?—Geef

er eenige voorbeelden van.
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Oefeningen.

1. Twaelf voorstellen maken , waerin de eigenaer

of bezitter voorkomt , zoo in het mannelyk , vrou-

welyk als onzydig enkel- en meervoud.

2. Zes voorstellen maken , waerin het voorzetsel

van niet met het lidwoord mag te zamen getrokken

worden.

3. Twaelf voorstellen schryven , waerin den , der,

en den in de plaets van aen den , aen de , en aen het

komen.

en

4. Voorstellen opschryven, waerin de volgende

woorden als eigenaers of bezitters voorkomen ,

daerby het zamengetrokken lidwoord plaetsen . God,

hemel, heiligen, maegd , kerk, priester, gebed , kruis ,

engel, altaer , zegen , gelukzaligheid ; byv . de vreugde

des hemels, voor de vreugde van den hemel ; de ge-

boden der kerk, voor de geboden van de kerk , enz .

N. B. De onderwyzer doet zynen leerlingen op-

merken, dat het voorzetsel van somtyds kan weg ge-

laten worden, en dat er in dit geval achter het woord ,

dat den eigenaer of den bezitter aenduidt , eene s

gezet wordt , in het vrouwelyke zoo wel als in het

mannelyke en onzydige geslacht ; byv. Gods almagt ,

voor de almagt van God ; vaders hoed ; moeders

huis ; Belgiës hoofdstad enz .
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ZEVENTIENDE LES.

Verbuigingvan een lidwoord, een byvoege-

lyk naemwoord, en een zelfstandig naem-

woord.

Wyhebbeninde twee laetste lessen de ver-

buiging van een lidwoord vóór een zelfstandig

naemwoord doen kennen ; deze verbuiging

kan als de grond worden aengemerkt van die

der byvoegelyke naemwoorden , en het is om

deze reden noodzakelyk dezelve goed te be-

grypen, eer men tot iets anders overgaet.

Zie hier een voorbeeld van de verbuiging

der byvoegelyke naemwoorden met het be-

palend lidwoord .

MANNELYK.

Enkelvoud.

1ste geval. De goede jongen.

2de geval. Den goeden jongen .

3de geval . Van den goeden jongen of des goeden

jongens.

Aen den goeden jongen of den goeden

jongen.
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Meervoud.

1ste geval. De goede jongens.

2de geval. De goede jongens.

3de geval. Van de goede jongens of der goede

jongens.

Aen de goede jongens , den goeden

jongens, of de goede jongens .

VROUWELYK .

Enkelvoud.

1ste geval. De kleine zuster .

2de geval . De kleine zuster .

3de geval. Van de kleine zuster of der kleine zus-

ter.

Aen de kleine zuster , der kleine zuster ,

of de kleine zuster.

Meervoud.

1ste geval. De kleine zusters .

2de geval . De kleine zusters .

5de geval. Van de kleine zusters of der kleine

zústers .

Aen de kleine zusters , der kleine zusters ,

of de kleine zusters .

ONZYDIG.

Enkelvoud.

1ste geval . Het groote land.

2de geval. Het groote land .

3de geval. Van het groote land of des grooten

lands.

Aen het groote land , den grooten

lande , of het groote land.



74

Meervoud.

1ste geval . De groote landen .

2de geval. De groote landen .

5de geval. Van de groote landen of der groote

landen .

Aen de groote landen , den grooten

landen, of de groote landen .

Met het onbepalend lidwoord EEN.

MANNELYK.

1ste geval . Een goede jongen .

2de geval . Eenen goeden jongen .

5de geval. Van eenen goedenjongen of cens goe-

den jongens.

Aen eenen goeden jongen of eenen

goeden jongen .

VROUWELYK.

1ste geval. Eene kleine zuster .

2de geval . Eene kleine zuster.

3de geval . Van eene kleine zuster of eener kleine

zuster .

Aen eene kleine zuster , eener kleine

zuster, of eene kleine zuster.

ONZYDIG .

1ste geval . Een groot land.

2de geval. Een groot land.

3de geval. Van een groot land of eens grooten

lands .

Aen een groot land , eenen grooten

lande, of een groot land .
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Uit deze voorbeelden blykt :

1. Dat het byvoegelyk naemwoord in het

mannelyk enkelvoud eene n aenneemt , be-

halve in het eerste geval .

2. Dat het byvoegelyk naemwoord insge-

lyks eene n achteraen neemt, als het lidwoord

op nof s eindigt .

3. Dat de verbuiging van het byvoegelyk

naemwoordinhet meervoud van hetmannelyk

en onzydig geslacht hetzelfde is .

―

Vragen.

Wat hebben wy in de beide laetste lessen

leeren kennen? Waerom is het noodig de

verbuiging der lidwoorden goed te begry-

pen?

Wat blyktten eerste uit de voorbeelden, die

wyvan de verbuiging der byvoegelyke naem-

woordengegeven hebben? Wattentweede?

Wat ten derde?--

-

Oefeningen.

1. Mack tien voorstellen , waerin de volgende

woorden als onderwerp , voorwerp , en bepaling voor-

komen . Een en de groote hoed. Eene en de vier-

kante kamer. Een en het wreede dier.

2. Verbuig de volgende byvoegelyke naemwoor-
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den en voeg er lidwoorden en zelfstandige naem-

woorden by van het mannelyk , vrouwelyk, en on-

zydig geslacht. Breed , smal , deugdzaem , geluk-

kig, vriendelyk, fraei , leelyk, welriekend , oplettend ,

frisch , versch.

:

3. Schryf de volgende woorden in alle gevallen en

getallen de alziende God ; de heilige kerk ; de eer-

weerdige priester ; de ootmoedige boeteling ; de

bekeerde zondaer ; de aenbiddelyke Maegd ; het god-

delyke kind ; het laetste oordeel ; de eerste mis ; de

beloonde deugd ; de gestrafte boosheid ; de oude

kerkvader ; het zigtbare opperhoofd ; het goede ge-

weten ; het volmaekte berouw ; de goede biecht .

ACHTTIENDE LES.

Vervolg van de verbuiging der byvoegelyke

naemwoorden.

In de vorige les, hebben wyde verbuiging

doen kennen der byvoegelyke naemwoorden ;

doch er is een groot getal dezer woorden ,

welke niet verbogen worden , en deze moeten

ons nu bezig houden .

Vooreerst worden de byvoegelyke naem-

woorden niet verbogen , als zy achter het zelf-

standignaemwoordkomen. Zoo zegt men wel :
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degoedejongen; de kleine zuster ; hel groote

land; maermen zegt : dejongenisgoed; de zus-

ter isklein; het land is groot : de byvoegelyke

naemwoordengoed, klein, engroot wordendan

niet veranderd, en zoo is het ook met alle an-

dere gevallen.

Tentweedeworden door de verbuiging som-

tyds de byvoegelyke naemwoorden te lang, en

zyndanonaengenaemvoorhet gehoor ; daerom

verbuigt men ze dan niet . Zoo zegt men : een

overgeschoten appel , en niet : een overgescho-

tene appel , enz.

Ten derde worden de byvoegelyke naem-

woorden niet verbogen , die eene stoffe aen-

duiden , en daerom stoffelyke byvoegelyke

naemwoorden genoemd worden . Zoo als :

eene houten tafel ; het steenen huis ; een zyden

kleed; de wollen muts, enz.

Ten vierde wordt het eerste byvoegelyk

naemwoord niet verbogen, als er twee byelk-

ander staen, en het eerste tot nadere verkla-

ring van het tweede dient , zoo als een helder

schoonedag; eene halfgescheurde muts, enz.

De woorden helder en halfdienen hier om de

byvoegelyke naemwoorden schoone en ge-

scheurde nader te bepalen , en men zegt, dat

de dag helder schoon , en de muts half gc-

scheurd is.
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Ten vyfde worden de byvoegelyke naem-

woorden, die de lettergrepen lei of hande ach-

teraen hebben, niet verbogen ; zoo als : allerlei,

velerlei, menigerlei ; allerhande, velerhande,

menigerhande, enz .

Ten zesde eindelyk , heeft het gebruik toe-

gelaten , dat men zegge : een goed man ; een

ryk heer; een magtig koning ; eengroot vorst;

een sterklooper; een dapper krygsman , en

meer andere . Wy zullen hierover naderhand

nog het een en ander te zeggen hebben.

Vragen.

Wathebbenwy in de vorige les leeren ken-

nen?-Zyner ookbyvoegelyke naemwoorden,

die niet verbogen worden ? — Wanneer wor-

den de byvoegelyke naemwoorden, in de eerste

plaets, niet verbogen?

tweede niet verbogen?·

-

--

Welke worden ten

Welke ten derde? ·

Welketen vierde ? - Welke ten vyfde?

Wat moet men ten zesde by sommige byvoe-

gelyke naemwoorden in acht nemen?

Oefeningen.

1. Een aental voorstellen maken , waer een by-

Voegelyk naemwoord achter het zelfstandig naem-

woord komt.
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2. Tien voorstellen maken , waerin de byvoege-

lyke naemwoorden niet verbogen worden , om dat

hun uitgang dan te lang zoude zyn .

3. Twintig voorstellen maken , waerin stoffelyke

byvoegelyke naemwoorden voorkomen .

4. Acht voorstellen maken, waerin twee byvoege-

lyke naemwoorden staen, en waervan het eerste niet

verbogen wordt.

5. Twaelf voorstellen opschryven , waerin byvoe-

gelyke naemwoorden voorkomen , die den uitgang

lei of hande achteraen hebben .

6. Een aental voorstellen maken , waerin een on-

verbogen byvoegelyk naemwoord voor een enkel-

voud mannelyk zelfstandig naemwoord staet.

:

7. Een aental byvoegelyke naemwoorden achter

de volgende woorden zetten , zoo als achter gebed ,

evangelie , schriftuer , apostelen , paus , bisschop ,

godsdienst , leering , predicatie , doopsel , vormsel ,

boetveerdigheid , uitverkorenen , lofzang , natuer ,

schepping.-

NEGENTIENDE LES .

Trappen van vergelyking.

Men kan twee dingen met elkander verge-

lyken, en zeggen , of zy aen elkander gelyk zyn ,

ofwel of het eene boven of beneden het andere

is. Zoo zegt men : myn boek is zoo groot als
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hetuwe, en dan duidt men daerdoor aen , dat

de twee boeken , het myne en het uwe, in

grootte gelyk zyn.

Ook zegt men myn boek is grooter dan

het uwe, endan geeft men daerdoor te kennen,

dat het eene boek hetandere ingrootte te bo-

ven gaet .

Nog zegt men myn boek is zoo groot niet

als het uwe, en dan beduidt dit , dat het eene

boek in grootte beneden het andere is .

Deze dry wyzen van vergelyken maken den

vergelykenden trap uit.

De eerste wyze wordt de vergelykende trap

vangelykheid genoemd, omdat daer het eene

ding aen het anderegelyk gesteld wordt.

De tweede wyzewordt de vergelykende trap

van meerderheid genoemd , omdat men daer

de hoedanigheid van het eene ding boven die

van het andere stelt.

De derde wyze heet de vergelykende trap

vanminderheid, omdat daer de hoedanigheid

van het eene ding beneden die van het andere

gesteld wordt.

Men kan ook meer dan twee dingen met

elkander vergelyken, en aenduiden , dat de

hoedanigheid van het eene die van alle andere

overtreft. Daerdoor ontstaet dan de overtref-

fende trap, zoo als : myn boek is hetgrootste,
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ofwel : ikhebhetgrootste boek. Menbeschouwt

hier het eene boek in betrekking tot al de an-

dere, en om deze reden , noemt men dezen trap ,

den betrekkelyk overtreffenden trap. Een an-

dere overtreffende trap , de volstrekt overtref

fende trap genoemd, wordt door byvoeging

van de woorden zeer, bovenmate , aller ge-

maekt , als : zeer ryk ; bovenmate gelukkig ;

allergrootst, enz.

Men kan niet alleen persoonen ofzaken met

elkander vergelyken , maer ook hunne ver-

rigtingen en bezigheden. Zoo kan men

zeggen :diemanwerkthard; deze werkthar-

der; maermyn broeder werkt het hardst. Dus

komen by sommige bywoorden ook de trap-

pen van vergelyking in aenmerking ; want

hard, harder, en hardst zyn hier bywoorden.

Men merkt hier by ligtelykop, dat de veran-

dering , die in de byvoegelyke naemwoorden

en in sommigebywoorden door detrappen van

vergelyking plaets hebben, op tweederlei wy-

zen gemaekt worden , namelyk door er of st

achter het byvoegelyk naemwoord of achter

het bywoord te voegen ; er in den vergely-

kenden trap van meerderheid , en st in den

overtreffenden trap. De verbuiging der by-

voegelyke naemwoorden, die door de trappen

van vergelyking veranderd zyn , geschiedt op
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dezelfde wyze, als de verbuiging, die wy voor

de byvoegelyke naemwoorden hebben opge-

geven.

De byvoegelyke naemwoorden komen dik-

wyls zonder zelfstandig naemwoord voor , en

worden dan zelven als zelfstandige naem-

woorden beschouwd. In het enkelvoud schryft

men die dan zonder n als : de arme ontvangt,

hetgeen de ryke geeft ; maer in het meervoud

worden zy met eenen geschreven , als : in den

jongstendag, zullen de goeden van de kwaden

gescheiden worden . Wanneer de byvoege-

lyke naemwoorden in betrekking staen tot een

tevoren genoemd zelfstandig naemwoord, dan

worden zy niet als zelfstandige naemwoorden

beschouwd, maer blyven byvoegelyke naem-

woorden, en worden ook alzoo verbogen .

Vragen.

Ophoevelerlei wyzen, kanmen tweedingen

met elkander vergelyken? Geefeens een

voorbeeld van elk dezer dry wyzen.

-

-

Hoeworden deze dry wyzenom de dingen

te vergelykengenoemd? Wat duidtde ver-

gelykende trap van gelykheid aen? — Wat

geeft de vergelykende trap van meerderheid te

kennen? Wat beteekent de vergelykende

trap van minderheid.



83

Kan men ook meer dan twee dingen met

elkander vergelyken? —Wat kan men daer-

Watontstaet daerdoor?door aenduiden?-

-

-Hoe onderscheidt men den overtreffenden

trap? Geefvan elk eenige voorbeelden.

Kan men ookde verrigtingen van persoo―

nen ofzaken met elkander vergelyken?

-

-

Welke veranderingen ondergaen de byvoe-

gelykenaemwoorden en sommige bywoorden

door de trappen van vergelyking? — Wan-

neer wordter erachter gevoegd? Wanneer

st? Hoe worden de byvoegelyke naemwoor-

den verbogen, die er ofst achteraen hebben ?

Hoe worden de byvoegelyke naemwoorden

beschouwd, die zonder zelfstandig naem-

woord voorkomen? Hoe worden zy dan

geschreven? Hoe moet mende byvoegelyke

naemwoorden beschouwen, die in betrekking

staen tot een te voren genoemd zelfstandig

naemwoord?

Oefeningen.

1. Twaelf voorstellen maken , waerin een byvoe-

gelyk naemwoord in den vergelykenden trap van

gelykheid voorkomt.

2. Even zoo veel met den vergelykenden trap van

meerderheid .

3. Nog zoo veel met den vergelykenden trap van

minderheid.
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4. Hetzelfde met een byvoegelyk naemwoord in

den betrekkelyk overtreffenden trap.

3. Even zoo met den volstrekt overtreffenden

trap.

6. Twintig volzinnen maken , waerin bywoorden

voorkomen , die door de trappen van vergelyking

veranderd zd zyn .

7. Maek eens vier verbuigingen van byvoegelyke

naemwoorden , die door de trappen van vergelyking

veranderd zyn .

8. De volgende volzinnen ontleden , en by de by-

voegelyke naemwoorden zeggen , tot welken trap

zy behooren.

I. De heilige Augustinus beklaegde zich , dat hy

in zyne vroegste jeugd zich aen het spel had over-

gegeven , waerdoor hy eenen kostbaren tyd verloren

had , dien hy tot het verkrygen van nuttige kun-

digheden had kunnen gebruiken .

II. Onze heilige godsdienst kan zich op het bezit

van ware wonderwerken beroemen ; en dit is een

der voornaemste kenmerken der eenige ware kerk.

III. Onze Zaligmaker heeft ons het beste voorbeeld

gegeven, hoe wy moeten bidden met het grootste

vertrouwen , de nederigste onderwerping, en met

het ootmoedigste hert , moeten wy onze gedachten

tot God verheffen , en van hem alleen vragen , wat

ons tot de eeuwige zaligheid leiden kan .
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TWINTIGSTE LES .

Voornaemwoorden.

Wy hebben in de zesde les gezegd , wat de

voornaemwoorden zyn . Thans moeten wy de-

zelve eenigzins nader beschouwen . Men heeft

voornamelyk twee soorten van voornaemwoor-

den de persoonlyke en de byvoegelyke

De persoonlyke voornaemwoorden, dus ge-

noemd, omdat zy meer bepaeld in de plaets der

namen van persoonen gezet worden , zyn : ik,

my,gy, hy, zy, het, men, en het wederkeerig

persoonlyk voornaemwoord zich.

Men onderscheidt by de persoonlyke voor-

naemwoorden dryderlei persoonen , die men

den eersten, den tweeden, en den derden per-

soonnoemt.

Doorden eersten persoon , verstaet menden

persoon, die spreekt. Hy wordt door de per-

soonlyke voornaemwoorden ik, my, wy, en ons

aengewezen.

Door den tweeden persoon, verstaet men

denpersoon, tot wien menspreekt. Hy wordt

aengewezen door de persoonlyke voornaem-

woorden gy enu.

0
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Door den derden persoon , verstaet men den

persoon, vanwienmen spreekt. Hywordt door

de persoonlyke voornaemwoorden hy , hem ,

hen, hun, zy, en haer of heur aengewezen .

Tot meerdere kracht van de uitdrukking, zet

men dikwyls het woordje zelf, zelve, of zelven

achter de persoonlyke voornaemwoorden.

-

De byvoegelyke voornaemwoorden worden

in vier soorten verdeeld , als in bezittelyke ,aen-

wyzende, vragende, en in betrekkelyke voor-

naemwoorden ; zoo dat er in het geheel zes

soorten van voornaemwoorden zyn, als : p
er-

soonlyke, wederkeerige, bezittelyke , aenwy-

zende, vragende, en betrekkelyke voornaem-

woorden.

De persoonlykevoornaemwoorden, hebben

wyreeds leeren kennen, en zy duiden bepaeld

de persoonen aen.

Het wederkeerig voornaemwoord zich

duidt aen , dat de werking terug keert op den

persoon, die het werk doet. Hy slaet zich.

De bezittelyke voornaemwoorden duiden

persoonen aen, die iets bezitten , als : myn, ons,

uw, zyn, hun, haer. Zy hebben het geslacht

en het getal van den bezitter, maer zy worden

verbogen volgens het geslacht en het getal

van het zelfstandig naemwoord, dat de bezit-

ting aenduidt.
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De aenwyzende voornaemwoorden dienen

om persoonen en zaken bepaeld aen te wyzen .

Zyzyn deze, die, gene, dit, dat, dezelve, het-

zelve, dezelfde, hetzelfde, degene, hetgene, zulk,

zeker, dusdanig, zulk een, dusdanig een, zoo-

danig een, dergelyk, elk, ieder, iets, iegelyk.

Sommige van deze woorden , zoo als : elk,

ieder, en iegelyk worden wel eens onder de

telwoorden begrepen .

De vragende voornaemwoorden wordenge-

bruikt om naer persoonen enzaken te vragen ;

als : wie, wat, welke, hoedanig, enz .

De betrekkelyke voornaemwoorden hebben

eene naeuwe betrekking tot persoonen en za-

ken, die reeds genoemd zyn, als : die, wie, dat,

welke, dewelke, byv. De vrouw, die ikgezien

heb; de man,dien ik gezien heb; hetkind, dat

ikgezien heb.

Vragen.

-

Welkesoortvan woorden, hebben wy in de

zesde lesleeren kennen ? Hoe onderscheidt

men voornamelykde voornaemwoorden?

Welkezyndepersoonlyke voornaemwoor-

den?-Hoe velepersoonen, onderscheidtmen

indepersoonlyke voornaemwoorden? -Hoe

worden zy genoemd?

door den eersten persoon?

- Wat verstaet men

- Watdoor den
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tweeden? Watdoor den derden?- Door

welke voornaemwoorden, wordtde eerste per-

soonaengewezen?-Detweede?-Dederde?

Hoe worden de byvoegelyke voornaem-

woorden verdeeld? Hoe veel soorten van

voornaemwoorden zyn er dus?
Noem ze

eensallen
op.

-

Watzynpersoonlyke voornaemwoorden?

Wat verstaet, men door het wederkeerig

voornaemwoord?

-

Wat zyn bezittelyke

Noem ze.

voornaemwoorden?

Wat zyn vragende

Noem ze eens op.

voornaemwoorden?

voornaemwoorden?

Watzynaenwyzende

- Welke zyn ze?

voornaemwoorden ?

Wat zyn betrekkelyke

-Welke zyn ze?

-

Oefeningen.

1. De persoonlyke voornaemwoorden opschryven

in dry kolommen , de eene voor den eersten , de

tweede voor den tweeden , en de derde voor den der-

den persoon.

2. In eenige voorstellen de bezittelyke voornaem-

woorden voor zelfstandige naemwoorden zetten .

5. Opschryven , welke aenwyzende voornaem-

woorden voor een zelfstandig naemwoord kunnen

staen , en welke niet.

4. Eenige voorstellen maken , waerin betrekkelyke

Voornaemwoorden komen .
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5. De volgende voorstellen ontleden , en by de

voornaemwoorden zeggen , tot welke soort zy be-

hooren.

I. Ik bemin God boven al ; ik dien hem met myn

geheele hert, met myne geheele ziel , en met al myne

gedachten.

II. De jonge Tobias had , toen hy nog een kind

was , geen ander verlangen , dan om God te dienen ,

en aen hem alleen zyne gebeden op te dragen ; terwyl

andere kinderen , van zyne jaren , zich voor de af-

goden nederbogen.

III. Christus heeft zyne kerk op Petrus gebouwd,

en hy heeft gezegd : op dezen steen , zal ik myne kerk

bouwen, en de poorten der helle zullen niets op haer

vermogen.

EEN EN TWINTIGSTE LES.

Verbuiging der persoonlyke voornaem-

woorden.

Wyhebben hiervoor reeds gezegd, dat de

Voornaemwoorden ook verbogen worden , en

in die verbuiging, heeft men ook te letten op

geslacht, getal, en geval.

Zie hier de verbuiging van de persoonlyke

Voornaemwoorden .
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EERSTE PERSOON.

Enkelvoud. Meervoud.

1ste geval . Ik . •

2de geval . My.

Wy.

Ons .•

5de geval . Van my of myns.

Aen my of my. •

Van ons.

Aen ons ofons.

TWEEDE PERSOON.

Enkelvoud

1ste geval.

2de geval.

5de geval.

·

• •

en

• Gy.

Meervoud.

U.

Van u of uws.

Aen u of u.

DERDE PERSOON.

Mannelyk.

Enkelvoud.

1ste geval. Hy.

3de geval. Van hem

2de geval . Hem

Aen hem ofhem.

Vrouwelyk.

Meervoud.

• Zy.

·

Hen .

Van hen.

• Aenhen ofhun.

Enkelvoud en Meervoud.

1ste geval. · • • Zy.

Qde geval.

3de geval.

Haer.

Van haer.

Aen haer of haer, ook heur.

Het onzydig het wordt in het enkelvoudniet
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verbogen, en in het meervoud, verbuigt men

het als het mannelyk meervoud.

Men is de derde

andert niet.

persoon
enkelvoud en ver-

Nog kan men hierby aenmerken , dat by de

verbuiging van den eersten en tweeden per-

soon van geen geslacht gesproken wordt, om-

dat de geslachten van deze persoonen genoeg

te kennen zyn.

Het woordje zich is altyd van den derden

persoon, en wordt in het enkel- en meervoud

gebruikt, zoo als : hy kleed zich ; zy kleeden

zich; zy spreken van zich , enz . Het wordt

nooit veranderd..

Al de persoonlyke voornaemwoorden kun-

nen het woordje zelf achter zich nemen , en

dan wordt dit woordje op de volgende wyze

verbogen.

EERSTE PERSOON.

Enkelvoud.

Mannelyk. Vrouwelyk.

1ste gev. Ik zelf.

2de gev. My zelven .

•

•

5de gev. Van my zelven of

myns zelfs .

Aen my zelven of

my zelven .

Ik zelve .

My zelve .

Van my zelve of

my zelver.

Aen my zelve of

my zelve.
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TWEEDE PERSOON.

Mannelyk.

1ste gev. Gy zelf.

2de gev. U zelven .

5de

•

·

gev. Van u zelven of

uws zelfs . . •

Aen u zelven of

u zelven .

Mannelyk.

1 , Hy zelf...

2. Hem zelven .

3. Van hem zel-

ven of zyns

zelfs..

Vrouwelyk,

Gy zelve.

U zelve .

Van u zelve of

u zelver.

Aen u zelve of

u zelve .

DERDE PERSOON,

Vrouwelyk. Onzydig.

Het zelf.

· Het zelf.

Van het zelve,

Zy zelve..

Haer zelve .

Van haer zelve

ofhaer zelver.

Aen hem zel . Aen haer zelve Aen het zelve of

ven of hem

zelven...

ofhaer zelve. het zelve .

In het meervoud, gebruikt men voor alle

persoonen , in alle geslachten en in alle ge-

vallen zelvenachter het persoonlyk voornaem-

woord. Men zegt ook : onszelver , u zelver, hun

zelver, en haer zelver in de plaets voor van ons

zelven, van u zelven, aen hen zelven, en van

haer zelven.

Het wederkeerig voornaemwoord zich

neemt ook het woord zelf achter zich . De ver-

buiging is dan aldus ; Enk. man . zich zelven .
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Enk. vrouw. zich zelve, en in het meervoud

altoos zich zelven,

Vragen.

Waerop heeft men in de verbuiging te let-

ten?-Verbuig de persoonlyke voornaem-

woorden van den eersten persoon.·
Van

-

dentweeden persoon .-Van den derdenper-

soon mannelyk. Ook den derden persoon

vrouwelyk.-Waerom onderscheidt men in

den eersten en in den tweeden persoon geen

geslacht? Watzegt gy van het woordje het?

-Is het altyd voornaemwoord? -Wanneer

is hetlidwoord, en wanneer voornaemwoord?

-Wat zegt gy van men? Wat van zich?

-Verbuig de persoonlyke voornaamwoor-

den met het woordje zelf er achter.-Hoe is

de verbuigingvan zich met zelf er achter?

Oefeningen.

-

1. Twintig voorstellen maken , waerin de voor-

naemwoorden van den eersten persoon in alle dry de

gevallen voorkomen.

2. Ook zoo met de voornaemwoorden van den

tweeden persoon.

5. Ook van den derden persoon.

4. Maek twaelf voorstellen , waerin het woordje
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zelfachter een zelfstandig naemwoord komt , en al-

zoo in de dry gevallen verbogen wordt.

5. De volgende voorstellen ontleden en verbeteren .

en zeggen , waerom de woorden zoo niet moeten

geschreven worden .

I. Jongeling , geef acht op u zelve , want gy zult

zelven voor God uwe daden moeten verantwoorden .

II. De moeder van den heiligen Lodewyk boezemde

zelf haren zoon eenen grooten afkeer van de zonden`

in , en hy zelven deed voordeel met die voortreffelyke

lessen.

III. Christus heeft zelven gezegd : laet de kinderen

tot my komen .

IV. De menschen benadeelen het meest zich zelf

door hunne ongodsdienstigheid , welke hen zelve

eenmael in het verderf zal storten.

V. De Heilige Maegd is zelf de troosteres der be-

droefden ; zy helpt ook de zondaren , wanneer zy

voor zich zelve boetveerdigheid doen willen.

VI. O Mensch onderzoek u zelve , en ziet, welke

gebreken u aenkleven !

TWEE EN TWINTIGSTE LES .

Verbuiging der byvoegelyke voornaem–

woorden.

De verbuiging der byvoegelyke voornaem-

woorden geschiedt byna op dezelfde wyze als

die der byvoegelyke naemwoorden .
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Zie hier de verbuiging van het bezittelyk

voornaemwoord myn.

Mannelyk.

1. Myn hoed..

2. Mynen hoed .

5. Van mynen

hoed ofmyns

hoeds.

Aen mynen

hoed of my-

nen hoed ..

Mannelyk.

1. Myne hoeden .

ENKELVOUD.

Vrouwelyk.

Myne muts..

Myne muts..

Van myne muts

ofmyner muts .

ofmyne muts,

·

•

Onzydig .

Myn boek.

Myn boek.

Van myn boek

ofmyns boeks.

Aen myne muts

Aen myn boek

ofmynenboek,

ook myn boek.

ook

muts. •

myner

•

MEERVOUD.

Onzydig.

Boeken

Boeken

Boeken

•

Vrouwelyk.

Myne mutsen.

Myne mutsen.

Van myne mut-

sen of myner

mutsen .

Aen myne mut-

sen, mynermut-

2. Mynehoeden .

3. Van myne

hoeden ofmy-

ner hoeden.. Boeken

Aenmyne hoc- Boeken

den ofmynen

hoeden .

Boeken • • sen of myne

mutsen.

De bezittelyke voornaemwoorden uw, zyn,

haer, en hun worden op dezelfde wyze ver-

bogen. Het bezittelyk voornaemwoord ons

heeft onze in het eerste geval mannelyk en-

kelvoud; men zegt : onze vader heeft het
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gedaen; verder verandert hetin onzen, onzes,

en in onzer.

De bezittelyke voornaemwoorden, die een

bepalend lidwoord voor zich hebben, zoo als :

demyne, hetuwe, enz ., worden door sommi-

gen zelfstandige naemwoorden genoemd; en

zy volgen in de verbuiging het geslacht en

het getal van het zelfstandig naemwoord,

waervoor zy in de plaets komen . Byv. Het is

uw hoed niet; maer het is de myne. Ik heb

uwe boeken niet verloren, maer wel de my-

nen, enz.

De aenwyzende voornaemwoorden volgen

in de verbuiging het geslacht et het getal van

het zelfstandig naemwoord , waervoor zy staen ,

of waervoor zy in de plaets komen . Zie hier

de verbuiging van deze.

ENKELVOUD.

Mannelyk.

1. Deze man .

2. Dezenman.

5. Van dezen

man ofdezes

mans .

Aendezen man

ofdezenman.

Onzydig.Vrouwelyk.

• Deze vrouw • · Dit kind.

• Deze vrouw . . Dit kind.

Vandezevrouw

ofdezervrouw.

Aen deze vrouw

ofdezer vrou-

we, ook deze

vrouw ..

Van dit kind of

dezes kinds .

Aen dit kind of

dezen kinde ,

ook dit kind .
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Mannelyk en

1. Dezemannen.

2. Dezemannen .

5. Vandeze man-

nen of dezer

mannen. •

MEERVOUDIG.

Onzydig.

Kinderen .

Kinderen..

Kinderen..

. . Kinderen..

Aendeze man-

nen of dezen

mannen, ook

deze mannen .

Kinderen..

Kinderen .

Kinderen..

•

•

Vrouwelyk.

Deze vrouwen.

Deze vrouwen.

Van deze vrou-

wen of dezer

vrouwen .

Aen deze vrou-

wen of dezer

vrouwen, ook

dezevrouwen.

Men ziet, dat deze even als de lidwoorden

verbogen wordt. Zoo is het ook met die; doch

in het derde geval, mánnelyk en onzydig en-

kelvoud, zegt men niet dies, maer diens. De

overige aenwyzende voornaemwoorden wor-

den als de byvoegelyke naemwoorden ver-

bogen.

De woorden dezelfde, dezelve, hetzelve, en

meer andere, moeten aengemerkt worden als

uit twee deelen te bestaen de... zelfde; het eerste

wordt als de lidwoorden, en het tweede als de

byvoegelyke naemwoorden, verbogen. Byv.

van denzelfden man of deszelfden mans, enz.

De vragende voornaemwoorden zyn : wie,

wat, welke, en hoedanig. Wie wordt zonder
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zelfstandig naemwoord gebruikt, en wordt op

de volgende wyze verbogen.

Enk. Man. Enk. Vrouw. Meer. Man . Meer vrouw.

1. Wie?

2. Wien?.

Wie?

Wie? .

. • • Wie? .

Wie? .

• •

·

Wie?

Wie?

• • wier?

5. Van wien Van wie of Van wie of Van wie of

ofwiens? wier ? . . wier ?

Aen wien Aen wie of Aen wie of Aen wie of

of wien? wie?. . . wien ? . wie?

Het onzydig is wat, en wordt niet verbo-

gen.

Zie hier de verbuiging van welke.

Mannelyk.

ENKELVOUD.

Vrouwelyk. Onzydig .

1. Welk of welke Welke vrouw? .. Welk kind ?

man?. •

2. Welken man?. Welke vrouw?..

3.Vanwelkenman

of welks mans ?

Aen welken

man?

Van welke

vrouw?...

Welk kind ?

Van welk kind ?

• ofwelks kinds?

Aen welk kind ?

ofwelker vrouw?

Aen welke

vrouw ?

ofwelken man? ofwelke vrouw?

of welk kind?
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Mannelyk.

MEERVOUD.

Vrouwelyk. Onzydig.

1. Welke mannen? Even als in het Even als in het

2.Welkemannen?

3. Van welke

enkelvoud . mannelyk meer-

voud.

mannen? of

welker mannen?

Aen welke man-

nen? of

welken mannen?

Hoedanig wordt als de byvoegelyke naem-

woorden verbogen.

Als de woorden welk en hoedanig, alsmede

elk ander woord, zoo als : zulk, dusdanig, enz.,

het lidwoord een achter zich hebben , dan

worden zy niet verbogen ; men verbuigt dan

alleen het woord een . Welk eenen man, welk

eene vrouw, hebtgygezien?

De betrekkelyke voornaemwoorden die en

wie worden even als het vragend voornaem-

woord wie verbogen . De woorden dat en wat

worden niet verbogen, en het betrekkelyk

Voornaemwoord welk wordt als het vragend

voornaemwoord welk verbogen.

Het betrekkelyk voornaemwoord hetwelk

wordt welks, als men in het derde geval het

voorzetsel van weglaet . Byv. Het boek, welks

bandgescheurd is.
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De betrekkelyke voornaemwoorden waer-

mede, waerdoor, waeraen, enz ., behooren tot

alle geslachten, en worden niet verbogen . Zy

worden niet ter aenduiding van persoonen ge-

bruikt. Zoo zegt men niet : de man, waervan

ik spreek, maer wel : de man, van wien ik

spreek ; dochmen zegt : de zaek, waervan ik

spreek, enz.

Vragen.

-

Hoe wordendebyvoegelykevoornaemwoor-

den verbogen?-Watis er ophet bezittelyk

voornaemwoord ons aen te merken? Hoe

wordende bezittelyke voornaamwoorden ver-

bogen, die een bepalend lidwoord voor zich

hebben?

Welk geslacht en getal volgen de aenwy-

zende voornaemwoorden in de verbuiging?

Wat is er op het woord die aen te merken?

-Watop de woorden dezelfde , dezelve, enz?

Hoe worden de vragende voornaemwoor–

den verbogen? Watis er opwie aen te mer-

ken? Hoe wordt hoedanig verbogen? ---

Hoe worden welk en hoedanig verbogen, als

er het onbepalend lidwoord een achter slact ?

Hoe worden de betrekkelyke voornaem-

woorden die en wie verhogen? Hoe wordt

-

--
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welkverbogen? Hoe dat en wat ?-Watis

er
op

--

hetwelk aen te merken?—Wat zegt

gy van waervan , waeraen, enz.

Oefeningen.

1. De bezittelyke voornaemwoorden zyn , uw,

ons, hun, enhaer voor een zelfstandig naemwoord

verbuigen, in de dry geslachten.

2. De aenwyzende voornaemwoorden die, de-

zelfde, zeker, gene in de dry geslachten voor een

zelfstandig naemwoord verbuigen.

5. De vragende voornaemwoorden verbuigen.

4. Zes voorstellen opschryven , waerin men de

woorden, waerdoor, waervan, en waermede gebrui-

ken kan.

5. De volgende voorstellen ontleden en verbete-

ren, en opgeven, waerin de gebreken bestaen.

I. Onzen vader is in den hemel , en hy zorgt voor

al zynen kinderen.

II . De heilige Alphonsus had van zyn teederste

jeugd af eenen grooten eerbied voor de heilige

Maegd ; als hy een van haren beelden zag, greep hy

hetzelve met blydschap , en kustte het met verruk-

king .

III. De jongen Joannes Berchmans vereerde ook

als kind de heilige Maegd, welken hy zyn beste

moeder noemde. « Ik beloof u , zeide hy, o heilige

Maria, en aen uw zoon, die iktegenwoordig geloof

te zyn in dit heilig sacrament, dat ik u al myn leven

beminnen en verdedigen zal . »

7
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DRY EN TWINTIGSTE LES .

De telwoorden.

De telwoorden worden in twee soorten on-

derscheiden , als in bepaelde telwoorden en

in onbepaalde telwoorden , naer mate zy een

bepaeld getal, als : één, twee, honderd, enz. ,

of eene onbepaelde hoeveelheid, als veel,

weinig, al, enz. aenwyzen . Het woord een,

hebben wy ook als lidwoord doen kennen,

en men moet hetzelve wel van het telwoord

één onderscheiden. Het is lidwoord, als het

dient om eenen persoon of eene zaek onbe-

paeld voor te stellen, en van daer heet het dan

onbepalend lidwoord . Het is telwoord, als het

bepaeldde eenheid aenduidt , en wordt dan ook

verbogen. Veeltyds schryft men het dan met

twee toonteekens op de éé, om aen te duiden,

dat het dan met nadruk moet uitgesproken

worden. Zoo is het lidwoord in : ik zie eenen

manvallen;ik hebeenfraei boekgekocht, enz. ,

en telwoord in : ik zie maer éénen man ; ik

heb twee boeken , ik zal er u één vạn ge-

ven, enz.
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De bepaelde telwoorden zyn gemakkelyk

te kennen. De onbepaelde zyn : al, alle, veel,

weinig, eenig, ettelyke, sommige, en geen.

De bepaelde telwoorden worden niet ver-

bogen, behalve één ; maer zy kunnen als

zelfstandige naemwoorden voorkomen , en

worden dan veranderd ; als : dry eenen ; twee

zessen ; by twaelven ; het honderd, enz.

Beide verandert alleen in beider, als in :

beider ouders leven nog ; met beider loestem–

ming, enz.; en in beiden, als in : zy zyn bei-

den gekomen, en in dat geval, wordt het als

zelfstandig gebruikt.

Al wordt gewoonlyk niet veranderd , als

het voor het lidwoord de of een voornaem-

woord staet, als : al de menschen ; al myne

boeken, enz.

Alle blyft zoo, voor meervoudige zelfstan-

digenaemwoorden, als : alle menschen moe-

ten sterven ; men moet niet alle boeken lezen.

Het wordt allen voor een enkelvoudig man-

nelyk zelfstandig naemwoord : ik wensch u

allen voorspoed, enz.

Veelen weinig veranderen niet, dan wan-

neer zy voor een meervoudig zelfstandig

naemwoord staen : vele menschen leven, maer

weinige leven wel. Als weinig een bepalend

lidwoord of een voornaemwoord voor zich
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heeft, wordt het ook verbogen, als de weinige

moeite, die gyugeeft; uwe weinige vlyt is er

de schuldvan. - Deze woorden veel en wei-

nig hebben doorgaens een derde geval achter

zich, dat, met weglating vanhet voorzetsel van,

doors wordt aengewezen , als : veel waters;

weinig wyns ; veelgoeds ; weinig tyds, enz.

-

De telwoorden eenige, sommige, en ettelyke

volgen de verbuiging der byvoegelyke naem-

woorden. Geen, dat een gemis van alle hoe-

veelheid aanduidt, wordt ook als de byvoege-

lyke naemwoorden verbogen , als : geene

menschenzyn op aerdegelukkig. De woorden

gene engeene moeten niet met elkander ver-

ward worden.

Vragen.

Hoe worden de telwoorden verdeeld? --

Noem eenige bepaelde telwoorden. Noem

eenige onbepaalde telwoorden. Wathebt gy

op het woord een aen te merken?
op

Geef

daervan eenige voorbeelden . -

-

Worden de bepaelde telwoorden verbogen?

-Worden zy ook als zelfstandige naem-

woorden gebruikt? Wat hebt gy aen te

merken op beide? -Wanneer wordt al niet

verbogen? Wanneer schryft men alle ? —

―

--
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Wanneer allen ?-
Wat zegt gy van veel en

weinig? Welk geval hebben veel en weinig
-

somtyds achter zich?

Welke telwoorden worden als de byvoege-

lyke naemwoorden verbogen ?-Wat zegt gy

van geen? Waerom moet men niet gene

in deplaets van geene schryven?

Oefeningen.

1. Twintig voorstellen schryven , waerin bepaelde

telwoorden en daervan afgeleide zelfstandige naem-

woorden voorkomen.

2. Zes voorstellen maken , waerin een telwoord is.

5. Tien voorstellen maken , waerin al niet veran-

dert.

4. Twaelf voorstellen maken , waerin men geene

moet schryven, en ook twaelf, waerin gene moet ge-

schreven worden .

5. De volgende voorstellen ontleden , en van elk

woord opgeven , wat men er reeds in de vorige les-

sen van heeft leeren kennen.

I. Adam is negen honderd en dertigjaren oud gewor-

den. Moyses heeft honderd en twintig jaren geleefd ;

maer de oudste mensch, die ooit geleefd heeft , en

die Mathusalem heette, heeft den ouderdom van ne-

gen honderd negen en zestig jaren bereikt.

II. Er is maer één God , en dry goddelykepersoonen ;

en dewyl er slechts één God is , zoo is er ook maer

één geloof en één doopsel.

III. Alle menschen zyn tot de zaligheid geschapen ;

doch hoe weinige komen er tot dit doel hunner
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schepping ! Hoe vele stervelingen werken slechts

voor het tydelyke , en hoe weinige denken er om

het eeuwige goed ! Nogtans is het laetste oneindig

beter, oneindig voortreffelyker , dan het eerste .

VIER EN TWINTIGSTE LES.

Werkwoorden en derzelver soorten.

Wy hebben in de vorige lessen van de

werkwoorden reeds gesproken, en zullen de-

zelve nu nader moéten leeren kennen .

De werkwoorden zyn de voornaemste dee-

len der voorstellen : men kan wel voorstellen

maken zonder zelfstandige naemwoorden,

maer niet zonder werkwoorden.

Het werkwoord zyn of wezen, waervan is

en was komen, wordt zelfstandig werkwoord

genoemd. Het geeft het bestaen of het zyn der

persoonen en zaken te kennen, en is in alle an-

dere werkwoorden begrepen; want loopen, zit-

ten, lezen, schryven, enz . beteekenen niets an-

ders dan loopende zyn ; zittende zyn; lezende

zyn;schryvende zyn, enz . Deze werkwoorden,

en al de overige in de tael, geven dus ook het

bestaen of het zyn te kennen, want het zelf-
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standig werkwoord zyn is er in opgesloten ;

maer zy geven daerby ook nog te kennen, hoe

dit zyn of dit bestaen plaets heeft : loopende

zyn; zittende zyn, enz . Zyduiden dus de hoc-

danigheid aen van het zyn, en om deze reden ,

worden zy ook wel eens byvoegelyke werk-

woorden geheeten . Er is dus één zelfstandig

werkwoord, en alle overige zyn byvoegelyke

werkwoorden .

Deze laetste worden in vyf soorten ver-

deeld, als in bedryvende , onzydige, weder-

keerige, lydende, en onpersoonlyke werk-

woorden.

De bedryvende of overgaende werkwoor-

den, en de onzydige of niet overgaende werk-

woorden, hebben wy reeds leeren kennen

(zie de 11 de les).

De wederkeerige werkwoorden duiden aen ,

dat de werkinglot den werker teruggaet. Zy

worden met twee voornaemwoorden, of met

een zelfstandig naemwoord en een voornaem-

woord , vervoegd , waervan het eerste het on-

derwerp, en het tweede het voorwerp of de

bepaling is . Het woordje zich komt by de

wederkeerige werkwoorden veel te pas , als :

zich kleeden; zich wasschen ; zichschamen;

zich beklagen, en vele andere .

De lydende werkwoorden duiden aen , dat
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een persoon of eene zaek iets lydt of onder-

gaet. Zywordenaltoos gemaekt door het verle-

dendeelwoord van een bedryvend werkwoord

met het werkwoord worden , dat in de ver-

voeging ook alleen verandert . Bemind wor-

den; beloondworden; geacht worden, zyn ly-

dende werkwoorden.

De onpersoonlyke werkwoordenworden al-

leen in den derden persoon van het enkelvoud

vervoegd. Er zyn werkingen, waervan men

den werker of de oorzaek niet met een enkeld

woord kan noemen, zoo als zulks by de meeste

verschynselen in de natuer plaets heeft . Men

gebruikt dan het onzydige voornaemwoord

het als onderwerp , zoo als het regent ; het

sneeuwt; het dondert, enz,, zoo ook het spyt

my; hetberouwtmy; hetbehaegi my, enmeer

andere.

Vragen.

Watzyn werkwoorden ? -
Waerom zyn

deze woorden de voornaemste?
- Watgeeft

het werkwoord
zyn te kennen? - Hoe wordt

hetgenoemd
?-Hoeworden de overige werk-

woorden
wel eens genoemd?

-
Watgevenzyte kennen?

Waerom ?

Inhoeveelsoorten, wordende werkwoorden

verdeeld?- Welke zyn die ?
- Welke soor-
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ten, hebben wy reeds leeren kennen?-Wat

zyn wederkeerige werkwoorden? - Hoe

maekt men die? Wanneer komt zulk

werkwoord te pas ? Geefeenige voorbeel-

den van wederkeerige werkwoorden.

-

·

Watzyn lydende werkwoorden ? Hoe

worden dezelvegemaekt?— Geefeenige voor-

beelden van lydende werkwoorden.

Wat zyn onpersoonlyke werkwoorden ?

-Welkwoord wordt daerby als onderwerp

gebruikt? Geefer eenige voorbeelden van.
-

Oefeningen.

1. Maek zes voorstellen , waerin ieder een zelfstan-

dig werkwoord komt.

2. Geef twintig werkwoorden op van elk der

vyfsoorten .

3. Tien voorstellen maken, waervan er twee be-

dryvende, twee onzydige, twee lydende werkwoor-

den, enz., hebben.

4. De volgende voorstellen ontleden , en by de

werkwoorden opgeven , tot welke soort zy behoo-

ren.

I. Een jongeling, die zich op zyn doodbed bevond,

zag zyne moeder, welke bittere tranen stortte . Hebt

gy my niet geleerd , vroeg hy haer, dat men moet

sterven om God te kunnen zien ?

II. De aertsvader Abraham werd om zyne deugd

door God bemind, en hy werd weerdig gekeurd om

de stamvader van Gods volk te zyn.
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III. Hoort gy niet de stem des Heeren , als het

dondert? Bemerkt gy niet de hand des Vaders, als

het regent? De werken der natuer verkondigen de

grootheid van den Schepper.

IV. Die zich schaemt God te kennen en te dienen

in dit leven , zal ook door God niet erkend worden na

de dood . Gy beklaegt u over de spotterny der we-

reld ? Is dan de goedkeuring der menschen u weer-

diger dan de goedkeuring van God ?

VYF EN TWINTIGSTE LES.

De wyzen, tyden, en persoonen.

Door wyzen, verstaet men in de werkwoor-

den de manier , waerop wy onze gedachten

uitdrukken ; en datkan op vierderlei manieren

geschieden, waerdoor wy in de werkwoorden

vier wyzen bekomen, die de onbepaelde , de

aentoonende, degebiedende, en de byvoegende

wyze genoemd worden.

De onbepaelde wyze duidt eene werking

aen, zonder de persoonen te noemen : het is

het werkwoord onveranderd , als lezen, loo-

pen, zien, enz.

De aentoonende wyze duidt de handeling of

de werkingstelligaen , als : ik lees ; gy schryft;

hy las, enz.
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Degebiedende wyze geeft een gebod of be-

vel te kennen, als : leert uwe les ; bemin God

boven al, enz.

De byvoegende wyze geeft eenen wensch of

iets twyfelachtigs te kennen, als : ach! datik

reeds groot ware; ik dacht wel , dat hy niet

komen zoude, enz. Deze wyze hangt van de

aentoonende wyze af, en wy zullen in het ver-

volg gelegenheid vinden om te leeren , dat de-

zelveslechts in een ondergeschiktof bygevoegd

deel der rede voorkomt .

De dry voorname tyden der werkwoorden ,

den tegenwoordigen , den verleden , en den

toekomenden tyd , hebben wy reeds leeren

kennen. Wy dienen dezelve thans een weinig

nader te beschouwen , in betrekking tot de

vier wyzen.

De onbepaelde wyze heeft niet meer dan

deze dry tyden ; den tegenwoordigen : leeren ,

den verleden : geleerd hebben, en den toeko-

menden zullen leeren.:

De aentoonende wyze heeft ook wel deze

dry tyden, maer de verleden tyd en de toeko-

mende tyd hebben hier eene nadere wyzi-

ging.

Men onderscheidt dry verleden tyden , of

beter gezegd , dry vormen van den verleden

tyd , die de onvolmaekt verleden, volmaekt
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verleden, en meer dan volmaekt verleden tyd

genoemd worden .

Men heeft twee toekomende tyden , die in

eersten en tweeden toekomenden tyd onder-

scheiden worden.

Dit maekt alzoo zes tyden voor de aentoo-

nende wyze, als : den tegenwoordigen tyd : ik

leer ; den onvolmaekt verleden tyd : ik leerde;

den volmaekt verleden tyd : ik heb geleerd ;

den meer dan volmaekt verleden tyd : ik had

geleerd; den eersten toekomenden tyd : ik zal

leeren , en den tweeden toekomenden tyd : ik

zal geleerd hebben.

De gebiedende wyze heeft alleen den tegen-

woordigen tyd.

De byvoegende wyze heeft de zes tyden van

de aentoonende wyze ; maer zy worden eenig-

zins anders geschreven.

De tegenwoordige tyd stelt het werk voorals

nu, op het oogenblik , geschiedende . B. v. Ik

leef;; gy loopt; hygaet.

De onvolmaekt verleden tyd stelt het werk

voor als voorby zynde in den tyd, waerin men

spreekt , maer als tegenwoordig in den tyd ,

waervan men spreekt . B. v . Ik leefde;gy liept;

hyging.

De volmaekt verleden tyd stelt het werk

voor als geheel voorby zynde : B. v. Ik heb
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geleefd ; gy hebt geloopen ; hy heeft gegaen .

De meer dan volmaekt verleden tyd geeft te

kennen, dat het werk geheel voorby was, toen

een ander werk begon. B. v. Ik hadgeleefd ;

gy hadt geloopen, hy hadgegaen.

De eerste toekomende tyd geeft te kennen ,

dat iets gebeuren zal , B. v. Ik zal leven ; gy

zult loopen; hy zal gaen.

De tweede toekomende tyd duidt aen , dat

iets aenstaende is in den tyd , waerin men

spreekt, maer voorby zal zyn in den tyd, waer-

van men spreekt . B. v. Ik zal geleefd hebben;

gyzultgeloopenhebben ; hyzalgegaenhebben.

Wyzullen deze tyden nader door de ver-

voeging der werkwoorden leeren kennen.

De persoonen der werkwoorden zyn de-

zelfde , die wy by de persoonlyke voornaem-

woorden hebben opgegeven. Zy zyn dry in

getal . De eerste persoon is de sprekende ; de

tweede is die , tot wien men spreekt , en de

derde is die, van wien men spreekt . Wy moe-

ten hier alleen nog aenmerken , dat de derde

persoon niet altyd door de woorden hy , zy,

het, of men wordt aengewezen, maer dat hy in

de meeste gevallen door een zelfstandig naem-

woord of een ander voornaemwoord wordt

aengeduid.
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•

Vragen.

Ophoevele wyzen, kanmenzyne gedachten

aen anderen mededeelen?. Welke zyn die

wyzen? Wat geeft de onbepaelde wys to

Geefer voorbeelden van.
Watkennen? --

deaentoonende? Geefvoorbeelden . - Wat

degebiedende? -

de byvoegende?
-

Geefvoorbeelden . - Wat

Voorbeelden.

-

Wat is

nog op de byvoegende wys aen te merken?

Hoe vele tydenzyn er? - Welke? - Hos

vele tyden heeftde onbepaelde wys ?—Welke?

Voorbeelden. - Hoe vele tyden heeft de

aentoonende wys?· -Noem ze eens. Voor-

beelden. - Welken tyd heeft de gebiedende

Geef er eenige voorbeelden van.

Welke tyden heeft de byvoegende wys?

Wat geeft de tegenwoordige tyd te kennen?

Geef voorbeelden.

wys?
-

--

-
Watduidt de onvol-

maektverleden tydaen? Geefvoorbeelden.

-

--

Wat de volmaekt verleden?

den. Welke tyd volgtnu?
―

te kennen? Voorbeelden.

eerste toekomende tyd aen?

den. Wat geeft de tweede
-

tekennen? Voorbeelden.-

-

― Voorbeel-

Watgeeft die

Watduidtde

Geefvoorbeel-

toekomende tyd

—--

Hoevele en welke persoonen komen by de
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werkwoorden voor ? — Watis er omtrent den

derdenpersoon aen te merken ?

Oefeningen.

1. Opschryven, wat elk der vier wyzen aenduidt.

2. Hetzelfde van de zes tyden .

3. De dry verleden tyden opgeven der volgende

werkwoorden. Zien, slaen, dragen, doen, bidden,

vragen, sterven , ontvangen, drinken.

4. De beide toekomende tyden van dezelfde werk-

woorden opschryven .

5. Het volgende ontleden en by de werkwoorden

zeggen, tot welke wyzen en tyden zy behooren .

1. Wanneer men een welgezind hert bezit , weet

men zich pael en perk te stellen in het spreken ;

want God zegt ons in zyn heilig woord , dat hy een-

mael rekenschap zal vorderen van ieder ydel ge-

sprek.

II. In dien tyd, gaf keizer Augustus een gebod uit,

dat de geheele wereld zoude opgeschreven worden,

waerdoor ieder verpligt werd, zich naer zyne ge-

boorteplaets te begeven , om daer zynen naem te doen

opschryven. Joseph ging met Maria van Nazareth

naer Bethlehem , omdat hy uit Davids huis afkomstig

was, ten einde zich daer te doen inschryven .

III. De heilige martelaers stierven voor het geloof,

en hunne zielen gingen in de eeuwige gelukzaligheid

over. Zy ontvingen in den hemel het loon voor hun

deugdzaem en godvruchtig leven.
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ZES EN TWINTIGSTE LES .

Vervoeging der werkwoorden.

De werkwoorden worden , in opzigt tot de

vervoeging, in dry soorten onderscheiden, als

in gelykologende, ongelykvloerende, ca onre.

gelmatige.

De gelykvloefende werkwoorden zyn die ,

welke in de vervoegingdenzelfden wortelklin-

ker behouden. B. v. Ik leer ; ik leerde; ik heb

geleerd.

Door ongelykvloefende werkwoorden, ver-

staet men die , welke in de vervoeging van

wortelklinkerveranderen . B. v. Iklees ; iklas;

ikhebgelezen.

Onregelmatigewerkwoorden zyn die, welke

in de vervoeging den gewoonen regel niet

volgen. B. v. Ik koop; ik kocht; ik heb ge-

kocht.

Men moet by de vervoeging der werkwoor-

den letten op derzelver wyzen, tyden, enper-

soonen, omdat elkdaervan eenigeverandering

brengt in het werkwoord. Daer nogtans alle

tyden niet door de werkwoorden zelven kun-
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nen worden aengewezen , zoo heeft men daer-

toe de hulp van vier woorden noodig , als :

zullen, hebben, zyn of wezen, enworden . Deze

woorden worden daerom hulp werkwoorden,

of eenvoudig maer hulpwoorden , genoemd .

Wy zullen de vervoeging dezer woorden hier

opgeven, alvorens tot die der andere werk-

woorden over te gaen.

Vervoeging der hulpwoorden.

ZULLEN.

I. ONBEPAELDE WYS. Zullen .

Deelwoord. Zullende.

II. AENTOONEnde wys. III. BYVOEGENDE WYS.

Ik zal.

Gy zult .

Hy zal.

Enk.

Meerv.

Wyzullen.

Gy zult.

Zy zullen .

Enk.

Ik zoude of zou .

Gy zoudet of zoudt .

Hy zoude of zou .

Meerv.

Wy zouden .

Gy zoudet of zoudt.

Zy zouden.

HEBBEN.

I. ONBEPAELDE WYS .

Tegenw. tyd. Hebben .

Verled. tyd. Gehad hebben .

Toekom. tyd. Zullende hebben.

8
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DEELWOORDEN.

Tegenw. Hebbende .

Verled. Gehad hebbende .

Toekom . Zullende hebben.

II. AENTOONENDE WYS. III. BYVOEGENDE WYS.

Tegenwoordige tyd.

Enkelv.

Ik heb.

Gy hebt.

Enkelv.

Dat ik hebbe.

Dat gy hebbet.

Hy heeft. Dat hy hebbe.

Meerv. Meerv.

Wy hebben. Datwy hebben.

Gy hebt. Dat gy hebbet.

Zy hebben . Dat
zy

hebben.

Onvolmaekt verleden tyd.

Enkelv. Enkelv.

Ik had. Dat ik hadde .

Gy hadt. Dat gy haddet.

Hy had.

Meerv.

Dat hy hadde.

Meerv.

Wy hadden. Dat wy hadden.

Gy hadt. Dat gy haddet.

Zy hadden. Dat zy hadden.

Volmaekt verleden tyd.

Enkelv. Enkelv.

Ik heb gehad. Dat ik hebbe gehad .

Gy hebt gehad. Dat gy hebbet gehad .

Hy heeft gehad. Dat hy hebbe gehad .
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Meerv.

Wy hebben gehad.

Meerv.

Gy hebt gehad .

Dat wy hebben gehad.

Dat gy hebbet gehad .

Zy hebben gehad . Dat zy hebben gehad .

Meer dan volmaekt verleden tyd.

Enkelv.

Ik had gehad.

Gy hadt gehad .

Hy had gehad .

Meerv.

Wyhadden gehad .

Gy hadt gehad.

Zy hadden gehad.

Enkelv.

Dat ik hadde gehad .

Dat gy haddet gehad .

Dat hy hadde gehad.

Meerv.

Dat wy hadden gehad.

Dat gy haddet gehad.

Dat zy hadden gehad.

Eerste toekomende tyd.

Enkelv.

Ik zal hebben .

Gy zult hebben.

Hy zal hebben .

Meerv.

Wy zullen hebben.

Gy zult hebben .

Zy zullen hebben.

Enkelv.

Dat ik zoude hebben .

Dat gy zoudet hebben .

Dat hy zoude hebben .

Meerv.

Dat wy zouden hebben.

Dat gy zoudet hebben ,

zy zouden hebben .Dat

Tweede toekomende tyd.

Enkelv.

Ik zal gehad hebben .

Gy zult gehad hebben.

Hy zal gehad hebben.

Enkelv.

Dat ik zoude gehad heb-

ben .

Dat gy zoudet gehad heb-

ben.

Dat hy zoude gehad heb-

ben.



120

Meerv .

Wy zullen gehad hebben .

Gy zult gehad hebben.

Zy zullen gehad bebben .

Meerv.

Dat wy zouden gehad heb-

ben.

Dat gy zoudet gehad heb-

ben.

Dat zy zouden gehad heb-

ben.

· IV. GEBIEDENDE WYS .

Enkelv. Heb. Meerv . Hebt .

ZYN ofWEZEN.

I. ONBEPAELDE WYS .

Tegenw. tyd. Zyn ofwezen .

Verled. tyd. Geweest zyn .

Toekom . tyd. Zullen zyn .

DEELWOORDEN .

Tegenw. Zynde.

Verled. Geweest zynde .

Toekom. Zullende zyn .

II. AENTOONENDE WYS .

Enkelv.

Ik ben .

Gy zyt.

Hy is.

Meerv.

Wy zyn.

Gy zyt.

Zy zyn.

Tegenwoordige tyd.

III. BYVOEGENDE WYS.

Enkelv.

Dat ik zy .

Dat gy zyt.

Dat hy zy.

Meerv.

Dat wy zyn.

Dat gy zyt.

Dat zy zyn.
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Onvolmaekt verleden tyd.

Enkelv.

Ik was .

Enkelv.

Dat ik ware.

Gy waert.

Hy was.

Dat gy waret

Dat hy ware.

Metro. Meerv.

Wy waren. Dat wy waren .

Gy waert. Dat gy waret.

Zy waren . Dat zy waren.

Volmaekt verleden tyd.

Enkelv. Enkelv.

Ik ben geweest. Dat ik zy geweest .

Gy zyt geweest .

Hy is geweest.

Dat gy zyt geweest.

Dat hy zy geweest.

Meerv.

Wy zyn geweest .

Meerv.

Dat wy zyn geweest .

Gy zyl geweest .

Zy zyn geweest .

Dat gy zyt geweest.

Dat zy zyn geweest.

Meer dan volmaekt verleden tyd.

Enkelv.

Ik was geweest.

Gy waert geweest .

Hy was geweest .

Meerv.

Wy waren geweest.

Gy waert geweest.

Zy waren geweest.

Enkelv.

Dat ik ware geweest.

Dat gy waret geweest .

Dat hy ware geweest.

Meerv.

Dat wy waren geweest .

Dat gy waret geweest.

Dat zy waren geweest .
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Eerste toekomende tyd.

Enkelv.

Ik zal zyn.

Gy zult zyn .

Hy zal zyn.

Meerv.

Enkelv .

Dat ik zoude zyn.

Dat gy
zoudet zyn..

Dat hy zoude zyn .

Meerv.

Dat zy zouden zyn .

Wy zullen zyn.

Gy zult zyn .

Dat wy zouden zyn .

Dat gy zoudet zyn .

Zy zullen zyn.

Enkelv.

Tweede toekomende tyd.

Ik zal geweest zyn .

Gy zult geweest zyn .

Hy zal geweest zyn .

Meerv.

Wy zullen geweest zyn .

Gy zult geweest zyn .

Zy zullen geweest zyn .

Enkelv.

Dat ik zoude geweest zyn.

Dat gyzoudet geweestzyn.

Dat hy zoude geweest zyn .

Meerv .

Dat wy zouden geweest

zyn .

Datgy zoudet geweest zyn.

Dat zy zouden geweest

zyn.

IV. GEBIEDENDE WYS.

Enkelv. zy ofwees . Meerv . zyt ofweest.

WORDEN.

I. ONBEPAELDE WYS.

Tegenw. Worden .

Verled. Geworden zyn.

Toekom . Zullen worden.
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DEELWOORDEN.

Tegenw. tyd. Wordende .

Verleden tyd. Geworden zynde.

Toekom. tyd. Zullende worden.

II. AENTOONENde wys . BYVOEGENDE WYS.

Tegenwoordige tyd.

Enkelv. Enkelv.

lk word. Dat ik worde.

Gy wordt.

Hy wordt .

Meerv.

Wy worden.

Dat gy wordet.

Dat hy worde.

Meerv.

Dat wy worden .

Gy wordt. Dat gy wordet.

Zy worden. Dat zy worden.

Onvolmaekt verleden tyd.

Enkelv. Enkelv.

Ik werd (1) . Dat ik wierde .

Gy werdt. Dat gy wierdet.

Hy werd . Dat hy wierde.

Meerv. Meerv .

Wy werden. Dat wy wierden .

Gy werdt . Dat gy wierdet .

Zy werden. Dat zy wierden.

(1) Men zegt ook : Ik wierd, gy wierdt, hy wierd, enz.

Dat ik werde, dat gy werdet, dat hy werde, enz.
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Volmaekt verleden tyd.

Enkelv.

Ik ben geworden .

Gy zyt geworden.

Hy is geworden .

Meerv.

Wyzyn geworden .

Gy zyt geworden.

Zy zyn geworden .

Enkelv.

Dat ik zy geworden .

Dat gy zyt geworden .

Dat hy zy geworden .

Meerv.

Dat wy zyn geworden.

Dat gy zyt geworden .

Dat zy zyn geworden.

Meer dan volmaekt verleden tyd.

Enkelv.

Ik was geworden.

Gywaert geworden ,

Hy was geworden.

Meerv.

Wywaren geworden .

Gy waert geworden.

Zy waren geworden.

Enkelv.

Dat ik ware geworden.

Dat gy waret geworden.

Dat hy ware geworden .

Meerv.

Datwy waren geworden.

Dat gy waret geworden.

Dat zy waren geworden.

Eerste toekomende tyd.

Enkelv.

Ik zal worden.

Gy zult worden.

Hy zal worden .

Meerv.

Wy zullen worden .

Gy zult worden.

Zy zullen worden .

Enkelv.

Dat ik zoude worden.

Dat gy zoudel worden .

Dat hy zoude worden.

Meerv.

Dat wy zouden worden.

Dat gy zoudet worden.

Dat zy zouden worden.
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Tweede toekomende tyd.

Enkelv.

Ik zal geworden zyn.

Gy zult geworden zyn .

Hy zal geworden zyn .

Meerv.

Wy zullen geworden zyn .

Gy zult geworden zyn .

Zy zullen geworden zyn .

Enkelv.

Dat ik zoude geworden

zyn .

Dat gy zoudet geworden

zyn.

Dat hy zoude geworden

zyn .

Meerv.

Dat wy zouden geworden

zyn .

Dat gy zoudet geworden

zyn .

Dat zy zouden geworden

zyn .

IV. GEBIEDENDE WYS .

Enkelv. Word.

Meerv.. Wordt .

Vragen.

-

Hoe verdeelt men de werkwoorden naer

derzelver vervoeging? Wat zyn gelyk-

vloeiende werkwoorden ? Geefeenige voor-

beelden. Wat zyn ongelykvloetende werk-

woorden?- Geefeenigevoorbeelden .- Wat

zyn onregelmatige werkwoorden? Geefer

-

een voorbeeldvan.

Waeropmoet men in de vervoegingletten?
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-Waertoedienen de hulp werkwoorden?—

Hoe veelzyn er? Noem ze eens.-

Oefeningen.

1. Vervoeg elk der hulpwoorden dry mael op de

lei of op het papier , zonder in het boek te zien .

2. Vervoeg de hulpwoorden hebben en zyn te

zamen in een voorstel. Byv. Een boek hebben en

te vreden zyn.

5. Vervoeg de hulpwoorden hebben en worden te

zamen in het volgende voorstel . Ondervinding heb-

ben en wys worden.

4. Zyn en worden ook te zamen vervoegen in :

oud zyn en groot worden.

5. De hulpwoorden op eene vragende wyze ver-

voegen. Byv. Zal ik? zult gy? enz.

6. De hulpwoorden hebben en zyn op eene vra-

gende wyze in een voorstel vervoegen . Als in hon-

ger hebben en dorstig zyn. Heb ik honger, en ben

ik dorstig? hebt gy honger, en zyt gr dorstig? enz .

7. Het volgende ontleden en zeggen , of de werk-

woorden, die er in voorkomen, gelykvloeiend, on-

gelykvloeiend, of onregelmatig zyn.

I. De heilige Martinus diende vyftien jaer in de

Romeinsche legers , en vertoonde altyd eenen groo-

ten eerbied voor den godsdienst . Hy deelde zyne

soldy onder de armen uit, en behield voor zich zel-

ven niets, dan hetgeen volstrekt noodzakelyk was.

II . Cham, de oudste zoon van Noë , beschimpte

zynen vader, terwyl deze sliep ; maer zyne misdaed

bleef niet ongestraft , want Noë , vernomen heb-
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bende, wat er gebeurd was, vervloekte den moed-

willigen Cham , en God keurde die vervloeking

goed.

III. Absalon , een zoon van koning David, greep

de wapens en maekte eenen opstand om zynen vader

van den troon te stooten ; doch toen hy eenen veld-

slag verloren had, ging hy op de vlugt, bleef met

zyne haren aen eenen boom hangen , en werd door

den generael Joab met eene lans doorboord.

ZEVEN EN TWINTIGSTE LES.

Vervoegingder werkwoorden.

In de vorige les , hebben wy de hulpwoor-

den leeren vervoegen. Wy moeten hierby

thans nog aenmerken , dat het hulpwoord

zullen dient om de toekomende tyden van alle

werkwoorden te maken. Het hulpwoord heb-

ben wordt by alle bedryvendeen wederkeerige,

en by sommige onzydige en onpersoonlyke

werkwoordengebruikt . Žynofwezenwordtby

de lydende en bysommige onzydige en onper-

soonlyke werkwoorden gebezigd ; terwyl het

hulpwoordworden alleen dient om de lydende

werkwoorden te vervoegen.

De gelykotoefende werkwoorden hebben in
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den onvolmaekt verleden tyd de of te achter

aen, en gaen in het verleden deelwoord op d

of t uit. De ongelykvloeiende werkwoorden

veranderen van wortelklinker , en hebben in

het verleden deelwoord en achter aen.

Zie hier eenige voorbeelden van vervoe-

ging :

BOUWEN. HOPEN.

I. ONBEPAELDE WYS .

Tegenwoordige tyd.

ZINGEN.

Bouwen . Hopen. Zingen .

Verleden tyd.

Gebouwd hebben. Gehoopt hebben . Gezongen heb-

ben .

Toekomende tyd.

Zullen bouwen. Zullen hopen . Zullen zingen.

Bouwende.

DEELWOORDEN.

Tegenwoordig.

Hopende . Zingende .

Verleden.

Gebouwd heb- Gehoopt heb- Gezongen heb-

bende . bende. bende.

Toekomende.

Zullende bouwen. Zullende hopen . Zullende zingen .
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II. AENTOONENDE WYS.

Tegenwoordige tyd.

Ik bouw.
Hoop. Zing .

Gybouwt. Hoopt. Zingt.

Hy bouwt. Hoopt. Zingt.

Wy bouwen. Hopen. Zingen.

Gy bouwt. Hoopt. Zingt.

Zy bouwen. Hopen. Zingen.

Onvolmaekt verleden tyd .

Ik bouwde. Hoopte. Zong.

Gy bouwdet. Hooptet. Zongt.

Hy bouwde . Hoople. Zong.

Wy bouwden . Hoopten . Zongen.

Gy bouwdet. Hooptet. Zongt.

Zy bouwden. Hoopten. Zongen.

Volmaekt verleden tyd.

Ik heb gebouwd . Heb gehoopt . Heb gezongen.

Gy hebt >>

enz .

Hebt »

enz .

Hebt >>

enz.

Meer dan volmaekt verleden tyd.

Ik had gebouwd . Had gehoopt . Had gezongen.

Gy hadt » Hadt »

enz .

Hadt

enz.enz .

Eerste toekomende tyd.

Ik zal bouwen .

Gy zult

enz.

»

Zal hopen.

Zult

Zal zingen.

>> Zult. »

enz. enz .



- 130

Tweede toekomende tyd.

Ik zal gebouwd

hebben.

Gy zult gebouwd

hebben.

enz .

Zal gehoopt

hebben.

Zult gehoopt

hebben.

enz.

Zal gezongen

hebben.

Zult gezongen

hebben.

III. BYVOEGEnde wys.

enz .

Tegenwoordige tyd.

Dat ik bouwe. Hope. Zinge.

Dat gy bouwet . Hopet. Zinget .

Dat hy bouwe. Hope. Zinge.

Dat wy bouwen . Hopen. Zingen.

Dat gy bouwet. Hopet. Zinget.

Dat zy bouwen. Hopen. Zingen.

Onvolmaekt verleden tyd.

Dat ik bouwde.
Hoopte. Zonge.

Dat gy bouwdet. Hooptet. Zonget.

Dat hy bouwde. Hoopte. Zonge.

Dat wy bouwden . Hoopten. Zongen.

Dat gy bouwdet. Hooptet. Zonget.

Dat zy bouwden . Hoopten. Zongen.

Volmaekt verleden tyd.

gezongen.
Dat ik hebbe ge- Hebbe gehoopt . Hebbe

bouwd.

Dat gy hebbet ge- Hebbet >> Hebbet >>

bouwd. enz . enz . enz .

Meer dan volmaekt verleden tyd.

Dat ik hadde ge- Hadde gehoopt . Hadde gezongen .

bouwd.

Dat gy haddet ge- Haddet » Haddet »
bouwd. enz . enz . enz .
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Dat zoudet
gy

Eerste toekomende tyd.

Dat ik zoude bouwen . Zoude hopen. Zoude zingen .

» Zoudet · » Zoudet »

enz . enz . enz .

Tweede toekomende tyd.

Dat ik zoude ge-

bouwd hebben .

Dat gyzoudet ge-

bouwd hebben.

enz . enz .

Bouw.*

Bouwt.

Zoude gehoopt

hebben .

Zoudet gehoopt

hebben.

enz .

IV . GEBIEDENDE WYS .

Enkelvoudig.

Hoop.

Meervoudig.

Hoopt.

Zoude gezongen

hebben.

Zoudetgezongen

hebben.

Zing.

Zingt.

De vervoeging der lydende werkwoorden

heeft niets moelelyks , als men de vervoeging

van het hulpwoord worden goed kent ; want

het is dit woord , dat alleen vervoegd wordt.

Byv. Geacht worden is een lydend werk-

woord; het deelwoord,geacht, wordt in de ver-

voeging van dit werkwoord niet veranderd ;

het is alleen het hulpwoord worden, dat ver-

anderd wordt , als :

I. ONBEPAELde wys .

Tegenw. tyd. Geacht worden.

Verleden tyd. Geacht geworden zyn .

Toekom. tyd. Geacht zullen worden.



.152

DEELWOORDEN.

Tegenw. tyd. Geacht wordende.

Verleden tyd. Geacht geworden zynde.

Toekom . tyd. Geacht zullende worden .

Ik word

Gy wordt

Hy wordt

Dat ik worde

Dat gy wordet

Dat hy worde

Tegenwoordige tyd.

II. AENTOONENDE WYS.g
e
a
c
h
t.
Wyworden

Gy wordt

Zy worden

III. BYVOEGENDE WYS.

g
e
a
c
h
t.

Dat wy worden

Dat gy wordet

Dat zy worden

Onvolmaekt verleden tyd.

II. AENTOONENDE WYS .

Ik werd

Gy werdt

Hy werd

III.

Dat ik wierde

Dat gy wierdet

Dat hy wierde

g
e
a
c
h
t
.

Wy werden

Gy werdt

Zy werden

BYVOEGENDE WYS .

g
e
a
c
h
t.

Dat wy wierden

Dat gy wierdet

Dat zy wierden

g
e
a
c
h
t
.

g
e
a
c
h
t.

g
e
a
c
h
t
.

g
e
a
c
h
t.

Het kan volstrekt niet moejelyk zyn de ver-

voeging van dit werkwoord verder voort te

zetten , hetwelk wy dan ook den leerlingen
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overlaten . Alle overige lydende werkwoorden

worden op dezelfde wyze vervoegd.

Wyachten het ook niet noodig een voor-

beeld te geven van de vervoeging der onper-

soonlyke werkwoorden , dewyl die in alle op-

zigten aen de vorige gelyk is : alleen ontbreekt

in alle tyden het meervoud , en de eerste en

tweede persoon van het enkelvoud. Regenen

wordt danaldus vervoegd : het regent; het re-

gende; hetheeft geregend ; het had geregend;

het zal regenen; het zalgeregend hebben; dat

regene, enz..het

Vragen.

---

---

Waertoe dient het hulpwoord zullen ?

Wanneer wordt hebben gebruikt? — Wan-

neer komt wezen of zyn te pas? Welke

werkwoorden worden met worden vervoegd?

Hoe vervoegtgy de werkwoorden bouwen,

hopen, en zingen, elk afzonderlyk?—Hoe het

lydend werkwoord geacht worden ?

het onpersoonlyk werkwoord regenen?

Oefeningen.

-- Hoe

1. De werkwoorden maken, leeren, leven, druk-

ken, straffen, beloonen , gelooven vervoegen, monde-

lyk en schriftelyk .

9
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2. Hetzelfde met de werkwoorden , maeien, nacien,

hooien, snoeien, groeien.

3. Hetzelfde met de werkwoorden, bidden, flui-

ten, drinken, lezen, schryven.

4. De lydende werkwoorden , beloond worden

en gestraft worden vervoegen .

5. De onpersoonlyke werkwoorden, sneeuwen,

hagelen, waeien, en gebeuren vervoegen.

6. Twee werkwoorden te zamen vervoegen , als :

leeren en beloond worden ; dorst hebben en drin-

ken, enz.

7. Werkwoorden in eenen vragenden zin vervoe-

gen, als leer ik, en word ik beloond ? enz .

8. Werkwoorden in eenen ontkennenden zin ver-

voegen, als : niet liegen en niet stelen ; ik lieg niet,

en ik steel niet, enz .

De volgende voorstellen ontleden , en alles by de

woorden opgeven, wat wy er in de vorige lessen

van gezegd hebben .

I. Een christen kan wel in de eerste opwelling van

gramschap zyne pligt vergeten ; maer zyn godsdienst

leert hem dadelyk zyne fout verbeteren .

II. Er zyn twee dingen , waervoor dejonge lieden,

wier herten nog voor de deugd open staen, zich

voornamelyk moeten wachten, byaldien zy deugd-

zaem blyven willen . Deze dingen zyn slecht gezel-

schap en slechte boeken .

III. Toen de heilige Theresia het ongeluk had

hare moeder te verliezen , wierp zy zich , in tranen

smeltende , voor het beeld van Gods moeder neder,

en smeekte de heilige Maegd haer als hare dochter

aen te nemen, en haer onder hare magtige bescher-

ming te willen stellen .
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ACHT EN TWINTIGSTE LES .

Eenige aenmerkingen op de vervoeging.

Als wy nu de vervoeging der werkwoorden

met eenige oplettendheid beschouwen , dan

zien wy:

1. Dat de tweede persoon in alle tyden de t

achteraen heeft, behalve in de gebiedende wys

enkelvoud.

2. Dat de derdepersoon vanden tegenwoor-

digen tyd der aentoonende wyze ook eene t

achteraen neemt. De onregelmatige hy is, hy

kan, en hy mag zyn alleen hiervan uitgezon-

derd.

3. Dat de gelykvloerende werkwoorden in

den onvolmaekt verleden tyd altoos op de ofte

eindigen , en dat deze uitgang gevoegd wordt

achter den eersten persoon enkelvoud van

den tegenwoordigen tyd der aentoonende wys.

Ik leef... de, ik straf... te , enz . Deze persoon

wordtgewoonlykde wortel van het werkwoord

genoemd.

4. Dat de twee andere verledene tyden door

een hulpwoord en het verleden deelwoord ge-
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maekt worden, en dat dit verleden deelwoord

altoos d achteraen heeft, als de onvolmaekt

verleden tyd opde eindigt, en t, als deze tyd op

te uitgaet.

5. Dat de eerste toekomende tyd door het

hulpwoord zullen en de onbepaelde wys ge-

maekt wordt.

6. Dat de ongelykvloeiende werkwoorden

in denonvolmaekt verleden tyd eenen anderen

wortelklinker bekomen : drinken, ik dronk;

en dat het verleden deelwoord van dezewerk-

woorden altyd op en eindigt : gedronken.

7. Dat de werkwoorden in de byvoegende

wyze gewoonlyk eene zachte e op het einde

hebben.

8. Dat de onvolmaekt verleden tyd der gelyk-

vloeiende werkwoorden in de byvoegende wys

gelyk is aen dien der aentoonende wys.

9. Dat inde ongelykvloedende werkwoorden

aen den onvolmaekt verleden tyd der aentoo-

nende wys gewoonlyk eene e gevoegd wordt,

om den onvolmaekt verleden tyd der byvoe-

gende wys te vormen , als ik viel, dat ik viele.

Na deze weinige aenmerkingen op de ver-

voeging der werkwoorden, moeten wy hier

nog byvoegen :

1. Dat, wanneer een werkwoord in de on-

bepaelde wys op den eindigt, er dt komt in den
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tweeden en derden persoon enkelvoud van den

tegenwoordigen tyd der aentoonende wyze ,

als : gy vindt, hy vindt, en dat, als het een

gelykvloeiendwerkwoord is, er twee dd in den

onvolmaekt verleden tyd komen , als : ik ant-

woordde.
M

2. Wanneer een gelykvloerend werkwoord

in de onbepaelde wys ten achteraen heeft, ko-

men er twee ttinden onvolmaekt verleden tyd,

als van haten, ik haette.

3. Als de werkwoorden in de onbepaelde

wys twee ddof twee it hebben , dan bekomt

het meervoudvan den onvolmaekt verleden tyd

eene lettergreep meer, als : redden, wy en zy

reddeden ; zetten, wy en zy zelleden, enz.

4. Dat de werkwoorden , die op ven of zen

eindigen, als sterven en blazen, de v inf, en de

z in s veranderen, als deze letters op het einde

van een woord staen ; byv. ik sterf, ik

blaes, enz.

5. Dat de eerste en derde persoon enkelvoud

van den onvolmaekt verleden tyd geene t

hebben.

6. Dat de werkwoorden , diedeze regels niet

volgen, onregelmatigewerkwoorden genoemd

worden .

7. Dat, wanneer een ongelykvloeiend werk-

woord, in den onvolmaekt verledentyd, in den
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eersten persoon eene a neemt, de tweede per-

soon, zoowel enkel- als meervoud ae bekomt.

Byv. van spreken, ik sprak, gy spraekt , enz.;

van bidden , ik bad, gy baedt, enz .; van eten ,

ik at, gy aet, enz.; van breken , ik brak, gy

braekt, enz .

8. Dat eindelyk sommige onzydige werk-

woorden met hebben, en andere met zyn ver-

voegd worden; en dat hetzelfde werkwoord nu

eens met hebben en dan weder met zyn ver-

voegd wordt , volgens de werking , die men

wilt te kennen geven ; zoo als ik heb den

ganschen dag gegaen , en toen het gedaen

was, benikheen gegaen.

Vragen.

Wat ziet men, in de eerste plaets , als men

de vervoeging der werkwoorden aendachtig

nagaet? Wat ontdekt men ten tweede? --

-

-

Welke letter eindigt denderden persoonen-

kelvoud van den tegenwoordigen tyd der aen-

toonende wys? Wat merkt men ten derde

op?-Watten vierde? Hoe worden de vol-

maekt en de meer dan volmaekt verleden tyd

gevormd? Welke letters staen aen het

einde van dat deelwoord? Wat ziet men

tenvyfde? Wat ten zesde? - Geefdaervan
-

-

-
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eens voorbeelden . - Welke is de uitgang der

deelwoorden , die hier de verledene tyden hel-

pen vormen? Wat merkt gy ten zevende

op? Wat ten achtste? Wat ten ne-

gende?

-

-

-

-

Is erby deze aenmerkingen nog iets te voe-

gen? Wat is de eerste byzonderheid? —

Geefvoorbeelden. -Wat moet men ten tweede

opmerken? Geefvoorbeelden . Watge-

beurter, wanneer de onbepaalde wys twee dd

oftwee tt heeft?

―
—

-

Welkewerkwoorden worden methebbenen

metzyn vervoegd?

Oefeningen.

1. De werkwoorden antwoorden, praten, laden,

schudden, beletten , en onderstutten vervoegen .

2. De volgende werkwoorden vervoegen . Geven,

razen, gonzen, lagchen, kugchen, beven.

3. Twee of meer werkwoorden te zamen vervoe-

gen, als leven en sterven ; lagchen en spreken ;

spelen, loopen, en springen , enz .

:

4. Dezelfde vervoeging met vragende voorstellen ,

en ook met ontkennende voorstellen .

5. De werkwoorden rollen, zitten, en loopen

eerst met hebben, en daerna met zynvervoegen.

6. De werkwoorden denken, koopen, brengen,

kunnen, en mogen vervoegen, en opgeven in welke

tyden zy onregelmatig zyn.
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7. Het volgende ontleden.

1. Toen Herodes de wyzen niet zag wederkeeren,

werd hy ongerust, omdat zyn oogmerk was het

kind te verdelgen ; doch om dit boosaerdig doel niet

te missen, en opdat het kind zyne wraek niet ont-

gaen zoude , beval hy , dat men alle kinderen van

twee jaren en daer beneden , te Bethlehem en in des-

zelfs omtrek, zoude vermoorden.

II . Een jong kind gevraegd zynde, of hy wel wist,

waer God is , antwoordde : « ja , wel ! en ik zal het u

zeggen, als gy my eerst zegt, waer hy niet is . »

III. Zyne heiligheid , de Paus , is de opvolger van

den heiligen Petrus , en het zigtbaer hoofd der hei-

lige kerk op aerde . De bisschoppen zyn de opvolgers

der apostelen,en zy zyn de prinsen der kerk.

NEGEN EN TWINTIGSTE LES .

Wederkeerige werkwoorden ; zamengestelde

werkwoorden.

Wyhebbenreeds geleerd, wat wederkeerige

werkwoorden zyn (24° les) ; en wyhebbentoen

opgemerkt , dat het woordje zich daerby te

pas komt, als zich kleeden; zich baden, enz.

De vervoeging dezer werkwoorden is zeer

gemakkelyk . Zie hier er een voorbeeld van.
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ZICH BUIGEN.

I. ONBEPAELDE WYZE.

Tegen. tyd. Zich buigen .

Verled . tyd. Zich gebogen hebben .

Toek. tyd. Zich zullen buigen .

DEELWOORDEN,

Tegen. tyd. Zich buigende .

Verled. tyd. Zich gebogen hebbende .

Toek. tyd. Zich zullende buigen.

Tegenwoordige tyd.

II. AENTOONENDE WYS . III . BYVOEGENDE WYS.

Ik buig my. Dat ik my buige .

Gy buigt u . Dat gy u buiget .

Hy buigt zich.

Wybuigen ons. Dat wy ons buigen.

Gy buigt u.

Zy buigen zich.

Dat hy zich buige.

Dat gy u buigel.

Dat zy zich buigen .

Onvolmaekt verleden tyd.

Ik boog my. Dat ik my boge.

Gy boogt u. Dat gy u boget .

Hy boog zich. Dat hy zich boge.

Wybogen ons. Dat wy ons bogen .

Gy boogt u. Dat gy u boget.

Zy bogen zich.

Volmaekt

Ik heb my gebogen .

Gy hebt u >>

Hyheeft zich >>

Wyhebbenons>>

Gy hebt u »

Zyhebben zich »

Dat zy zich bogen.

Dat ik my hebbe gebogen .

Dat gy u hebbet

Dat hy zich hebbe

Dat wy ons hebben

Dat gy u hebbet

Dat zich hebbenzy

verleden tyd.

>>

>>

»

D

"
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Meer dan volmaekt verleden tyd .

Dat ik my hadde gebogen.

Dat gy u haddet

Dat hy zich hadde

Datwy ons hadden

Dat gy u haddet

Ik had my gebogen .

Gy hadt u
»

Hy had zich
»

Wy hadden ons

Gy hadt u

>>

»

Zy hadden zich » Dat
zy

Ik zal my buigen .

Gy zult u

Hy zal zich

D

»

zich hadden

Eerste toekomende tyd.

Wy zullen ons »>

"

»

»

»

»

Dat ik my zoude buigen .

Dat gy u zoudet

Dat hy zich zoude

Dat wy ons zouden

Dat gy u zoudet
Gy zult u

"

Zy zullen zich »
Dat zy

zich zouden

Tweede toekomende tyd.

Ik zal my gebogen heb-

ben.

Gy zult u gebogen heb-

ben .

Hy zal zich gebogen heb-

ben.

Wy zullen ons gebogen

hebben .

Gy zult u gebogen heb-

ben.

Zy zullen zich gebogen

hebben.

ท

"

»

»

Dat ik my zoude gebogen

hebben.

Dat gy u zoudet gebogen

hebben .

Dat hy zich zoude gebogen

hebben.

Dat wy ons zouden gebo-

gen hebben.

Dat gy u zoudet gebogen

hebben .

Dat zy zich zouden gebo-

gen hebben.

IV . GEBIEDENDE WYS .

Enkelvoud. Buig u.

Meervoud. Buigt u.



145 -

Vele werkwoorden worden met andere

woorden zamengevoegd, en daerdoor ontstaen

dan zamengestelde werkwoorden. Zy worden

zamengevoegd :

1ste Met zelfstandige naemwoorden , als :

handhaven, raedplegen, enz.

2e Met bywoorden, als : vryspreken, dwars-

boomen, enz.

3 Met voorzetsels , als ingaen, voorle-

zen, enz.

Het verleden deelwoord van de eerste soort

begint altyd met ge, als : gehandhaefd, geraed-

pleegd.

Het verleden deelwoordvan de tweede soort

neemt ook ge voor op, doch heeft het in som-

mige woorden vóór het bywoord, als ge-

dwarsboomd , en in andere achter het by-

woord, als : vrygesproken.

De eerste soort van zamengestelde werk-

woorden neemt in de onbepaelde wyze som-

tyds te voor zich, als : zy beginnen te raedple-

gen, te handhaven. In de tweede soort , komt

te voor de onbepaelde wyze, in die werkwoor-

den, waer in het verleden deelwoord ge vóór

het bywoord komt. Als : zy beginnen tedwars-

boomen ; maer als ge achter het bywoord staet

in het verleden deelwoord, dan komt in de

onbepaelde wys te tusschen het bywoord en
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het werkwoord: zy hebbenvoorgenomen hem

vry te spreken.

Op de derde soort vanzamengestelde werk-

woorden, valt meer aen te merken.

Wy hebben in de achtste les de voorzetsels

doen kennen, en gezien , dat sommige vóór de

werkwoorden gevoegdworden . De voorzetsels,

die alzoo vóór de werkwoorden komen te

staen , worden in afscheidbare en in onaf-

scheidbare verdeeld , omdat sommige zich in

devervoegingvan dewerkwoorden afscheiden,

en andere er altyd mede verbonden blyven .

Tot de eerste , behooren de voorzetsels van af-

wyken, aenspreken, inkomen, uitgevenen vele

andere. Tot de tweede , de voorzetsels van

mishagen , herdoen , ontkennen , verdra-

gen, enz.

Hierby is aen te merken , dat by de werk-

woorden met afscheidbare voorzetsels, by het

uitspreken , de nadruk op het voorzetsel,

en by de werkwoorden met onafscheidbare

voorzetsels , de nadrukophetwerkwoordkomt,

als : aenkomen, verdrinken, enz.

De verleden deelwoorden der scheidbare

werkwoorden hebben ge tusschen het voor-

zetsel en het werkwoord , als : aenspreken ,

aengesproken ; maerde verleden deelwoorden

der onscheidbare werkwoorden laten ge ge-



-- 145

J

heel weg, als herkennen, herkend; bewegen,

bewogen, enz.

Eenige voorzetsels, die by de werkwoorden

gevoegd worden, zyn nu eens afscheidbaer en

danweder onafscheidbaer, naermate de betee-

kenis dit vordert; maerinhet eerste geval , komt

dan ook de nadruk op het voorzetsel , en in het

tweede, op het werkwoord , zoo als zulks het

geval is in onderhouden, en onderhouden;

volmaken, en volmaken; overwegen, en over-

wegen; overladen , en overladen, enz . In de ver-

voeging, zegtmendus : ikhoudonder; ikmaek

vol; ik weeg over ; iklaed over, en dan weder :

ik onderhoud; ik volmaek; ik overweeg; ik

overlaed.

Ten laetste, merken wy nog by de werk-

woorden aen , dat zyn of wezen, worden,

schynen, en blyven een onderwerp
vóór en

achter zich kunnen hebben, als : God is de

Schepper; die man wordt myn vriend; hy

blyft myn buerman, enz.

Men kan hier nog byvoegen, dat alle acn-.

gesprokene persoonen als onderwerpen wor-

den aengemerkt ; zoo als : Groote God! al-

magtige Schepper ! hoe heerlyk zyn uwe

werken!

Het werkwoord noemen, en heeten , in den

zinvan noemen, hebben tweevoorwerpen, als :
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iknoem hem mynen vriend ; zy heethem ha-

renbroeder, enz.

Vragen.

-
Wat zyn wederkeerige werkwoorden? —

Hoevervoegtmen dezelve ?

een voorbeeld.

zen? -

-

-
Geefdaervan

Wordende werkwoorden ook met andere

woordenzamengesteld? — Op hoevelerlei wy-

Geefeen voorbeeld van elke zamen-

stelling.-Hoeis hetverledendeelwoord altyd

in de eerste soort? Hoe in de tweede?

Waer is somtyds de plaets van het voorzetsel

te in de eerste soort? Waer in de tweede?

-Geefvoorbeelden.

-

-

-

Wathebbenwyin de 8ste lesgezien ?- Hoe

worden die voorzetsels onderscheiden?

Watzyn afscheidbare voorzetsels ?Watzyn

onafscheidbare voorzetsels ? Geefvoor-

beelden van elke soort.

Hoe valt de nadruk by het uitspreken der

werkwoorden, die met afscheidbare voorzet-

sels zyn zamengesteld ? Hoe by de onaf-

scheidbare voorzetsels?

-

Zyn er ook werkwoorden , waervan het

voorzetsel nu eens afscheidbaer en dan weder

eens onafscheidbaer is ? Hoekomtdat?-

Geefeens eenige voorbeelden van zulke werk-

---
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woorden?-Hoe worden dezelve vervoegd?

Wat is op de werkwoorden zyn ofwezen ,

worden , schynen , en blyven nog aen te mer-

ken? Geefvoorbeelden. Wat merkt men

nog op het werkwoord noemen aen?

Oefeningen.

De oefeningen, die wy achter elke les hebben op-

gegeven, behoeven niet op eenen tyd bewerkt te

worden. De onderwyzer handele daermede naer

tyd en gelegenheid . Zoo is het ook met de volgende.

1. Gelykoloefende werkwoorden vervoegen , die

te in den onvolmaekt verleden tyd hebben , en by ge-

volg in het verleden deelwoord opt uitgaen .

Bedryvende : plukken ; onzydige : zuchten ; ly-

dende voorgelicht worden ; wederkeerige zich

haesten ; onpersoonlyke : weêrlichten .

2. Gelykvloeiende werkwoorden , die de in den

onvolmaekt verleden tyd hebben , en in het verleden

deelwoord op d uitgaen.

Bedryvende leeren ; onzydige wandelen ;

lydende gebouwd worden ; wederkeerige : zich

schamen; onpersoonlyke : sneeuwen .

3. Ongelykvloefende werkwoorden, van welke

het verleden deelwoord op en uitgaet .

Bedryvende onderwyzen ; onzydige : nygen ;

lydende genomen worden ; wederkeerige : zich be-

vinden ; onpersoonlyke : spyten.

4. Werkwoorden met afscheidbare voorzetsels .

Bedryvende : overnemen ; onzydige : nederval-

len; lydende opgevoed worden ; wederkeerige :

zich overgeven.
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5. Werkwoorden met onafscheidbare voorzetsels .

Bedryvende ontvangen ; onzydige : verkomen;

lydende vermaend worden ; wederkeerige : zich

vermoejen.

6. De volgende onregelmatige werkwoorden ver-

voegen. Bannen, brengen , denken , doen , dunken,

durven, gaen, hebben , komen , koopen , kunnen,

moeten, mogen, plegen , slaen , staen , weten , wezen ,

zeggen, zien , zoeken, zyn .

7. Ook de werkwoorden vervoegen , die door deze

worden zamengesteld, als opbrengen , bedenken,

afdoen , beslaen, opstaen, opzeggen , bezien , verzoe-

ken , verkoopen , enz .

8. Twee of meer werkwoorden te gelyk vervoe-

gen . Hetzelfde in eenen vragenden zin, en ook in

eenen ontkennenden zin .

9. Het volgende verbeteren en daerna ontleden.

I. Voor dat de Romeinsche keizer, Constantinus

de Groote, den christelyken godsdienst aengenomen

hadt, werde de geloovige dikmaels wreedelyk ver-

volgt door de vyanden van Christus .

II. God geleide de Israëliten uit de slaverny van

Egypte naer het land Chanaan, volgens de beloften,

die hy aen hunne vaderen gedaen hadt .

III. Zoodra Jesus gedoopt was, voerden den hei-

ligen Geest hem naer de woestyn, waer hy veertig

dagen vaste, en gedoogden , dat den duivel hem op

velerleie wyzen kwam plagen.

IV . Abraham woonden te Ur, in Mesopotamie.

Hy was een afstammeling van Sem , den derden zoon

van Noë. Hy deelden niet in de afgodery der men-

schen van zyne woonplaets, die het vuer als hunne

God aenbaedden .
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V. Na een twintigjarig verblyf in 'Mesopotamie ,

keerden Jacob, met geheel zyn huisgezin , naer het

land Chanaan terug.

DERTIGSTE LES.

ONVERANDERLYKE SOORTEN VAN WOORDEN.

Bywoorden.

In de zevende les, hebben wy gezien, dat de

bywoorden eene hoedanigheid of omstandig-

heidvan het werk te kennen geven . Maer de

bywoorden kunnen ook eene omstandigheid

van eene hoedanigheid aenwyzen , en komen

dan vóór de byvoegelyke naemwoorden te

staen, als zeer gehoorzaem ; hy is uitermate

ryk, enz. Ook kunnen de bywoorden vóór an-

dere bywoorden komen te staen, als : hy loopt

zeer hard, enz .

Men onderscheidt de bywoorden in een

aental soorten ; zie hier eenige :

1e Bywoorden van plaets , als : hier , daer,

ginds, ginder, elders, ergens, nergens, ver of 、

verre, verder , waer , overal, boven , bene-

den, enz.

10
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2º Van tyd, als : nu, heden, vandaeg, dage-

lyks, vroeg, laet, morgen, avonds, gisteren,

onlangs, weleer , eertyds, altyd, altoos, dan

toen, oot , noot, aenstonds, dadelyk, enz .

3e Van hoeveelheid, als : veel, weinig, zeer,

genoeg, overvloedig , meer, minder , te veel, te

kort, enz .

4e Vanwyze, als : langzaem, gaeuw, spoe-

dig, haestig, wel, kwalyk, wysselyk, voorzig-

tiglyk, behendig, verward, allengskens, enz.

5e Van getal of van herhaling, als eens,

eenmael, tweemael, dikwyls, menigmael, zel-

den, steeds, eerstelyk , doorgaens , ten eerste,

ten tweede, enz.

6e Van orde , als eerst, daerna , einde-

lyk, enz.

:7e Van bevestiging, als ja, zeker, ge-

wis, enz.

8 Van ontkenning, als : neen , geenszins ,

niet, nooit, nimmer, enz.

9eVan twyfeling, als : misschien, mogelyk,

waerschynlyk, enz.

10e Van verzameling, als : zamen, te gelyk,

tevens, gezamenlyk, enz .

11ºVan afzondering , als : alleen, byzonder-

lyk, enz .

12° Van aenwyzing, als : zoo , dus, name—

lyk, enz.
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13 Van ondervraging , als : hoe , waer-

om , enz.

14 Van vergelyking , als : gelyk, als, zoo-

veel, zoo als, zeer, uitermate, enz.

Sommige spreekwyzen worden ook als by-

woorden gebruikt, als in't geheel niet ; van

dag tot dag; in 't algemeen, enz .

Eenige bywoorden hebben eene & als

kenmerk van eene bepaling , als : 's nachts ,

'smorgens, ' s avonds, links, regts, enz . De by-

woorden, die op seindigen, moeten wel onder-

scheiden worden van de byvoegelyke naem-

woorden , die sch achteraen hebben ; als : hy

bidtdagelyks om zyn dagelyksch brood, enz.

De bywoorden ooft en nooit hebben betrek-

king op den verleden tyd, en immer en nim-

mer op den toekomenden , als : hadde ik het

oft kunnen denken ; ik heb hem nooft ge-

zien; enz.: zoo gy hem immer moogtontmoe-

ten; ik zal het nimmer vergeten. Dit onder-

scheid is door het gebruik van goedeschryvers

gewettigd.

Zoo is het ook met altyd en altoos. Altyd

heeft betrekking tot den tyd ; maer altoos kan

dikwyls verwisseld worden met immers, ten

minste, als men moet altyd God bidden; ik

altoos wilhetdoen.

De bywoorden hebben ook trappen van
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vergelyking , zoo als wy reeds gezien hebben .

Welwordt dan beter en best; kwalyk wordt

erger en ergst.

Byden vergelykenden trap , als mede achter

de woorden niet, noot , en anders wordt het

woord dan gebruikt, en niet als ; zoo zegt

men beterdan hy ; anders dan dit, en niet :

beter alshy; anders als dit, enz .

-

-

Vragen.

-

Worden zy

Wat zyn bywoorden? Wat kunnen zy

nog aenwyzen?
onderschei-

den? Hoeveel voorname soorten kentgy?

Noemdiesoorten eensop. Noem bywoorden

vanplaets.--Vantyd.-- Vanhoeveelheid,enz .

Bestaen de bywoordenaltyduitéén woord?

Geefvoorbeelden. -Wat is er aen te mer-

ken op de bywoorden , die eene s achteraen

hebben? Hoe worden die bywoorden van

de byvoegelyke naemwoorden onderschei-

den?
as

Watis er omtrent oolt en noot, immer en

nimmer aen te merken? Wat omtrent al-

tyd en altoos.

Hebben debywoorden ooktrappen vanver-

gelyking? - Geefvoorbeelden. Watmoet

men nogop het woordje dan aenmerken?
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Oefeningen.

1. Schryf eenige voorstellen , waerin bywoorden

van plaets, van tyd, en van hoeveelheid komen.

2. Hetzelfde met bywoorden van orde, van getal,

en van hoedanigheid .
.
3. Hetzelfde met bywoorden van berestiging,

van ontkenning, en van twyfeling.

4. Hetzelfde met bywoorden van verzameling,

van afzondering, en van ondervraging.

5. Toon in eenige voorstellen het gebruikvan

van immer en nimmer, van altyd en al-en
nooft,

toos.

ooft

6. Breng in eenige voorstellen bywoorden met

trappen van vergelyking.

7. Het volgende verbeteren en daerna ontleden .

I. Om de gehoorzaemheid van Abraham te be-

proeven, geboodt God hem zyn eenige zoon Izaak

den berg Moria te gaen offere . Op deze berg is

naderhant den tempel van Salomon gebouwt.

op

II. God had aen Abraham éene talryke nakome-

lingschap belooft , en Abraham was er zoo verre af,

dat hy aen die goddelyke belofte zouden getwyffelt

hebbe, dat hy zich gereet maekten om zyn eenig kind

te slachten.

III. Saul was den eersten koning van Gods volk ,

en werdt door de profeet Samuel gezalft ; maer

Saul werd ongehoorzaem aen God , en deze bestem-

den daerom tot zyn opvolger den jonge herder David ,

die te Bethlehem geboren, en den zoon van Isaï

was .
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EEN EN DERTIGSTE LES .

Voegwoorden, voorzetsels, en tusschenwerp-

sels.

De voegwoorden, zoo als wy reeds geleerd

hebben, dienen om het eene deel der rede aen

het andere te verbinden. Zy worden, volgens

derzelver gebruik, ook in eenige soorten ver-

deeld ; als in :

1e Verhalende voegwoorden : hoe, dat, enz.

2ºZamenbindende voegwoorden : en, ook,

zoowel, als ook, mitsgaders, nog, enz .

3e Oogmerk aenduidende voegwoorden :

opdat, ten einde, enz .

4º Redengevende voegwoorden : want, de-

wyl, omdat, vermits, naerdien, enz.

5 Besluitende voegwoorden

daerom , deswegens, dan, enz .

derhalve ,

6e Scheidende voegwoorden : noch, of, be-

halve dat, enz.

7e Tegenstellende voegwoorden : doch ,

maer,dan, echter, nogtans, evenwel, toch, enz.

8eToegevende voegwoorden : schoon, hoe-

zeer, hoewel, enz.
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9c Voorwaerdelyke voegwoorden : indien ,

zoo , byaldien , tenzy , opdat , ingevalle

dat, enz.

10° Vragende voegwoorden : hoe, of, enz .

Dewyl, dat want beteekent, moet niet ver-

ward worden met terwyl, dat gedurende be-

teekent.

Doch, dat maer wilt zeggen, is onderschei-

den van loch, dat evenwel beteekent.

Nog geeft eene byvoeging , en noch eenc

ontkenning te kennen .

De voorzetsels , hebbenwy reeds in devorige

lessen leeren kennen. Nu moetenwy hier nog

aenmerken, dat de onafscheidbarevoorzetsels,

die, zoo als wy gezien hebben, vóór de werk-

woordenkomen, geene andere zyn, dan be,ge,

her, mis, on, ont, ver, en wan.

Be dient om de beteekenis te versterken ,

als : denken, bedenken.

Ge komt meestal vóór de verledene deel-

woorden.

Her zegt zoo veel als nog eens , wederom ,

als ; lezen, herlezen .

Mis geeft eene kwade beteekenis aen de

woorden, als kennen, miskennen.

On geeft het tegenovergestelde te kennen

van het woord, waervoor het staet, geluk, on-
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geluk ; kunde, onkunde; gehoord, ongehoord.

-Kosten en onkosten zyn hiervan uitgezon-

derd.

Ont geeft gewoonlyk eene ontrooving te

kennen ; als : heiligen , ontheiligen; kennen ,

ontkennen. In ontvangen , onttrekken , en

eenigeandere woorden, dient ontom de betee-

kenis te versterken .

Verkomt voor in vergunnen , verzinnen ,

vergeven, verachten , vertrouwen , vermaken,

verwachten, en meeranderen . Het dientby de

eenenomdenzin te versterken , zoo als in wach-

ten en verwachten, gunnen en vergunnen; by

anderen om er eene kwade beteekenis aen te

geven, als achten en verachten.

Wangeeft altyd eenen kwaden zin aen de

woorden, waervoor het staet, als : hopen, wan-

hopen; trouwen, wantrouwen.

De voorzetsels na en naer mogen niet

verward worden. Na beteekent volgen, later

ofnaderhand; als : na tien uren ; na hem te

huiskomen, enz.

Naer geeft eene beweging te kennen , als :

naer hem toegaen ; naer huis loopen. Het be-

teekent ook somtyds volgens , byv . naer zyne

meening ; naer haren zin, enz.

Jegens beduidt iets goeds , als hy is altyd

beleefd jegens my ; maer tegens duidt iets
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kwaeds aen, als : hy was altyd stuersch tegens

my.

Tegen, dat wel eens met tegens verward

wordt, duidt den stand van iets aen, als : tegen

den boom staen; tegen denmuer loopen.

Vóór, met twee toonteekens , geeft eene

eerderheid van tyd te kennen , alsmede eenen

voorrangvan plaets, als : vóór degeboorte van

onzen Zaligmaker ; vóór hem uit loopen. -

Voor, zonder toonteekens , beteekent ook in

iemands plaets, als : ik wil dat wel voor hem

doen.

De voorzetsels komen ook wel eens achter

de woorden, die zy bepalen, als : ik ga het huis

uit; hygaetde staddoor, enz .

De tusschenwerpsels, hebben wy ook reeds

leeren kennen, en wy zullen hier alleen nog

aenmerken , dat somtyds zelfstandige naem-

woorden en sommige spreekwyzen als tus-

schenwerpsels kunnen voorkomen ; zoo als :

geluk, myn vriend!- Vloek, over den boos-

wicht; Goddank! en meer andere gezegden.

Vragen.

Watzynvoegwoorden?- Hoe worden zy

verdeeld? -Noem een voegwoord van iedere

soart.
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Wat onderscheid is er tusschen dewyl en

Tusschen doch en toch ? Tus-terwyl ? -

schen nog en noch ?

―

Wat zyn voorzetsels?
-

onafscheidbare voorzetsels?
-

Welke zyn de

Wat geeft be

te kennen? Wat ge ? Wat her? Wat

mis ? Waton? Wat ont ? Wat ver?

Watwan?

- -

Watonderscheid is er tusschen na en naer?

Tusschen jegens en tegens ?

tegen ook wel eens te kennen?

gebruikvan vóór en voor?

Wat geeft

-
Wat is het

Komende voorzetsels altyd vóór de woor-

den, die zy bepalen?— Geefer eenige voor-

beelden van.

-

Wat zyn tusschenwerpsels ? Wat be-

hoorthier nogtoe? Geefer eenige voor-

beelden van.

Oefeningen.

1.Eenige volzinnen maken met verhalende, zamen-

bindende, en oogmerk aenduidende voegwoorden .

2. Hetzelfde met redengevende , besluitende , en

scheidende voegwoorden.

3. Hetzelfde met tegenstellende , toegevende , voor-

waerdelyke, en vragende voegwoorden .

4. Voorstellen opschryven, waerin dewyl en ter-
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wyl, doch en toch, nog en noch, gebruikt worden.

5. Voorstellen maken , waerin de onafscheidbare

voorzetsels voorkomen.

6. Andere voorstellen schryven , waerin na en

naer; jegens, tegens , en tegen ; vóór en voor gebruikt

worden.

7. Eenige volzinnen maken , waerin de voorzetsels

achter de woorden komen, die zy bepalen .

die8. Eenige zelfstandige naemwoorden opgeven ,

als tusschenwerpsels gebruikt kunnen worden .

9. De volgende volzinnen verbeteren en daerna

ontleden.

I. God hadt Salomon , de zoon van David, verkoze

om zyn vader op te volgen.

11. Zoodra Salomon op de troon geklomme was,

verscheen God aen hem, en beloofden hem te geven ,

helgene hy vragen zouden . Salomon vraegden de

gave van wysheid , en dezen vraeg was God zoo

aengenaem , dat hy by die gave noch de rykdom-

men, den roem , en de belofte van een lang leven

voegden, byaldien den koning hem getrou bleeft

dienen.

III. Salomon was, in zynen roem , het afbeeltzel

van den Messias , gelyk David zulks was in zyne ar-

beit en in zyn lyden . Salomon regeerde steets in

vreden, en deet te Jerusalem eene pragtige tempel

bouwen, volgends het ontwerp , dat zynen vader

reeds gemaekd hadt .
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EENIGE DENKBEELDEN

OVER HET GEBRUIK DER LEESTEEKENS.

De zoogenaemde leesteekens worden in schei- en

zinteekens verdeeld . Door scheileekens , verslaet men

zekere teekens , waerdoor de voorstellen en derzelver

onderdeelen van elkander gescheiden worden . Deze

scheiding wordt ook wel zinscheiding, of , met een

vreemd woord, punctuatie , genoemd .

De gronden , waerop het behoorlyk zetten der

scheiteekens berust , worden voornamelyk door de

redeneerkunstige ontleding der voorstellen en vol-

zinnen gevonden . Ookworden dezelve door de schik-

king der woorden , of door de woordvoeging, aenge-

wezen.

De SCHEITEEKENS zyn :

I. 9

II. ;

III.

De komma.

Het komma punt .

: Het dubbele punt, en

IV. • Het punt.

De ZINTEEKENS zyn :1
2
.I.

II . ?

Het uitroep- of verwonderingsteeken .

Het vraegteeken.
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III . -

IV.

99

V. ( )

VI.

VII.

VIII.

IX .
"

X.

XI.

·
XII.

XIII .

Het aendachtsteeken of de lange streep.

Het beletselteeken .

Het tusschenstellingsteeken.

Het aenhalingsteeken.

Het afdeelingsteeken of de paragraef.

Het koppelteeken.

Het afkortingsteeken of de apostroof.

Het deelteeken of de trema .

De omgebogen toon of het zamentrek-

kingsteeken.

De scherpe toon.

De zware toon.

DE SCHEITEEKENS .

In onze tael, onderscheidt men voornamelyk dry

soorten van woordschikking : de verhalende, de

vragende, en de verbindende . De verhalende woord-

schikking is de natuerlykste ; de vragende, bezigt

men by het doen van vragen, en de verbindende

woordschikking komt voor in zamengestelde voor-

stellen, wanneer de deelen daervan door een of ander

woord verbonden zyn.

Wanneer de voorstellen niet zamengesteld zyn ,

worden in de verhalende en vragende woordschik-

king geene scheiteekens gebruikt.

Voorbeelden.

Verhalend. De heiligheid van Maria overtreft

die van alle andere heiligen.

Vragend. Overtreft de heiligheid van Maria die

van alle andere heiligen ?
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Met omzetting. Van Maria, overtreft de heilig-

heid die van alle andere heiligen .

Daer wy, voor eerstbeginnenden , het gebruik der

schei-en zinteekens niet duidelyk genoeg door rege-

len kunnen voorstellen , zoo moeten wy ons , voor

het tegenwoordige, vergenoegen , met hetzelve door

een aental voorbeelden te doen kennen.

I. DE KOMMA.

De komma wyst , even als alle andere scheitee-

kens , eene scheiding aen, en kan alzoo in geenen

deele de plaets van het zamenbindend voegwoord en

vervangen.

Men plaetst de komma in de volgende voorstel-

len, die wy daertoe als voorbeelden opgeven.

1. Met den grootsten eerbied , moet God gediend

worden.

2. Dat kerkboek niet alleen , ook dit zal ik voor

u koopen, alsmede dat fraeie.

3. Eerst moeten wy des morgens God danken ,

daerna ons wasschen , vervolgens ons aenkleeden ,

verder onze ouders goeden dag wenschen , en andere

pligten vervullen.

4. De goddelooze bezit , noch deugd , noch ge-

loof.

5. Wy volgen Gods geboden , omdat hy het ons

bevolen heeft .

6. Petrus verloochende den Zaligmaker , hoewel

hy zyn geloof op hem gevestigd had.

7. Hy zeide hem niet te kennen , nogtans was hy

een zyner apostelen .

8. Men is niet godsdienstig, indien men dit slechts

schynen wilt .



- 164

9. Verhef uw hert dikwyls tot God , opdat hy u

niet verlate.

10. Job had alles verloren , behalve de vreeze

Gods .

11. Ware edelmoedigheid is meer dan beleefdheid ,

meer dan opregtheid, meer dan eer , meer dan regt-

veerdigheid, omdat deze slechts pligten zyn.

12. Het kruis , dat Christus gedragen heeft, is de

boom onzer verlossing.

-AENMERKING . By dit voorbeeld, behoort de regel ,

dat alle betrekkelyke voornaemwoorden eenekomma

vóór zich nemen .

13. Een vriend, opregt , naeuwgezet , en dienst-

veerdig, mag met regt als eene zeldzaemheid be-

schouwdworden.

14. De koning, door deugd en verstand geleid,

strekt zynen onderdanen ten zegen.

15. De os, de tyger, en de leeuw zyn viervoetige

dieren .

16. In België, teelt men tarwe, rogge , boekweit ,

haver, gerst, en andere veldvruchten .

17. Men heeft in ons land witte, roode, blaeuwe,

en geele bloemen .

18. De landman ploegt, zaeit, maeit, en oogst.

19. Een godvruchtig mensch bidt vlytig, aendach-

tig, en met vertrouwen.

20. Denk, denk op het einde .

AENMERKING .
-

Ofschoon het gebruik meestal de

komma vóór het voegwoord en weglaet, zoo

vordert nogtans de regel in deze en dergelyke ge-

vallen dit scheiteeken .
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Men plaetst in de volgende en soortgelyke voor-

stellen geene komma.

1. Een vroom en godvreezend mensch verdient alle

achting.

2. Het gebed en de goede werken behouden ons ter

zaligheid.

3. Rykdom noch eer kunnen hem van zyne pligt

brengen.

4. Deze leerling leest en schryft wel.

5. God geeft ons voedsel en kleeding .

6. De heiligen helpen ons door hunne voorspraek

en door hunne verdiensten.

7. De edel denkende man handelt billyk .

8. Uw vriend leeft daer regt gelukkig .

.......9. ………………. Want indien hy zich niet verbetert .

10. Het zou my nogtans geweldig leed doen .

11. De deugdzame sterft gelukkiger dan de god-

delooze .

12. Ons leven op aerde is als eene voorbereiding

tot de eeuwigheid.

13. Men eet om te leven. - Men leeft niet om te

eten .

14. Brengt gy my de oude of de nieuwe boeken ?

II. HET KOMMA PUNT.

Men gebruikt het komma punt meestal voor een

der redengevende of toegevende voegwoorden, als :

dewyl, vermits, alzoo , derhalve, maer, doch, enz .

Voorbeelden .

1. Wy gebruiken den dag tot den arbeid ; dewyl

God dien tot bezigheid bestemd heeft .

11
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2. Die godvreezend geleefd heeft, sterft blymoe-

dig; want hy gaet tot zynen Schepper .

3. Beklaeg u nimmer, dat uw gebed niet verhoord

wordt ; maer onderzoek, of gy wel goed gebeden

hebt.

4. Wy moeten onze pligten behoorlyk volbrengen;

dewyl God ons daertoe de vermogens schonk.

5. Abraham vertrouwde op hetgeen God hem be-

loofd had ; derhalve gehoorzaemde hy.

Nog gebruikt menhetkommapuntin de volgende

volzinnen .

1. De aerde biedt ons eene groote verscheiden-

heid van bewooners aen ; de zee, de lucht , de opper-

vlakte van den grond wemelen van gedierten , on-

derscheiden van aerd, grootte , en vermogens ; een

klein gedeelte van dezelve te kennen , heet wys te

zyn onder de kinderen der menschen.

2. Een fraeye boom groeide in de vlakte ; zyne

takken waren met loof bedekt, en prykten met

schoone vruchten ; verre breidden zich zyne armen

uit , en gaven eene verkwikkende schaduw ; de stam

was gelyk aen eene sterke zuil, en de wortels dron-

gen diep benedenwaerts in den grond .

3. De gouden schyf der zon is achter de heuvelen

gezonken ; de heldere glansen verdwynen van den

westelyken hemel, en de avondschaduwen vallen

haestig om my heen .

4. Van deugd en godsdienst, wil ik zingen ; voor

U, HEER ! de snaren roeren . Verstandig wil ik han-

delen , onberispelyk van weg, zoo menigwerfgy tot

my komt ; ik wil wandelen opregt van gemoed in

het binnenste myns huizes.
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AENMERKING . Als het onderwerp niet herhaeld

wordt, dan gebruikt men de komma in plaets van

het komma punt. Byv. Hy wilde my bedanken,

maer vond geene woorden. Gy belooft veel, doch

geeft weinig.

-

III. HET DUBBELE PUNT .

Men gebruikt het dubbele punt :

1º Om een navolgend voorstel aen te kondigen , als :

Toen Maria den engel had hooren spreken , zeide zy :

zie hier de dienstmaegd des Heeren ; dat my ge-

schiede naer uw woord.

2e Als men de woorden van een ander gebruikt ,

byv. Christus zeide : laet de kinderen tot my ko-

men.

3º Als men eenige persoonen of zaken wilt optel-

len, dan plaets men voor dezelve het dubbele punt .

Byv. In de zestiende eeuw, leefden de volgende

merkweerdige persoonen : Karel de vyfde, Philip-

pus de tweede, de hertog van Alva, enz. Hier

by ontvangt gy twee nieuwe boeken, een' bos pen-

nen, en dry leien .

--

4º Voor eene stellige vraeg, wanneer er iets voor-

af gaet, zet men ook het dubbele punt. Byv. Als u

alles naer wensch gaet : zult gy daerdoor gelukkig

zyn? - Deugd alleen maekt gelukkig wat kiest gy

derhalve? enz.

IV. HET PUNT .

Het punt wordt gebruikt :

:

1. Om elken volzin te sluiten. Byv . De regen is

verkwikkend. Wat zult gy antwoorden, als men
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:
u vraegt hebt gy God gediend , zoo het zyn moest ?

Neen.

:

2. Het punt wordt geplaets achter alle verkortin-

gen ; zoo als enz. in plaets van en zoo voort.

l.l. voor laest leden. d.i. voor dat is.

plaets van by voorbeeld.

-
- b. v. in

Dit achten wy hier voldoende , om het gebruik der

scheiteekens , in het algemeen , te doen kennen . Der-

zelver plaetsing hangt af van de meer of mindere

zamengesteldheid der volzinnen , zoo dat wy in deze

voorbeelden meer aengetoond hebben , waer men de-

zelve kan plaetsen , dan wel , waer men dezelve moet

plaetsen.

Voornamelyk moet men by het lezen de scheitee-

kens in acht nemen , en daeromtrent kan men in het

algemeen aenmerken , dat men by eene komma

slechts één tellens behoort te wachten, en de stein

niet moet laten dalen ; dat het wachten by eenkomma

punt en by een dubbel punt dry tellens kan zyn ,

zonder dat de stem daelt ; maer dat men by eenpnnt

moet lezen, als of er niets meer volgde , dat men er

langer by rust , en de stem laet dalen , als of men ge-

daen had met lezen.

DE ZINTEEKENS.

I. Het uitroep- of verwonderingsteeken wordt

achter elke aenspraek en achter de tusschenwerpsels

geplaetst, wanneer zy alleen staen . Zoo schryft men:

Myn Heer! Beminde Broeders ! Kinderen!-

vergeet toch noort God te bidden .

Ach! Wat ben ik ongelukkig ! ·- Helaes ! -

zeide hy, en zweeg.
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Voor het overige, kan men in het algemeen ophet

gebruik van het uitroepteeken aenmerken , dat het

achter elke hertstogtelyke rede geplaets wordt ,

vooral wanneer die met eenige verheffing of met he-

vige uitboezeming gepaerd gaet .

Achter de woorden : MynHeer, -Beste Vriend,

Beminde Ouders , enz . , zet men thans veelal eene

komma in plaets van het uitroepteeken ; en deze

gewoonte verdient gevolgd te worden , wanneer die

woorden eenen brief beginnen .

II. Het vraegteeken wordt achter elke vraeg ge-

zet. Byv. Waer gaet gy ? — Waermede zal ik my

verontschuldigen? Mag ik nog hopen? Maer

neen : wie zal my vryspreken, als myn geweten

my beschuldigt?

-

-

III. Het aendachtsteeken duidt eene langere rust

aen. Byv. God is oneindig wys en goed-waerom

zouden wy dan vreezen? Het grootste ongeluk

voor den mensch is Gode mishaegd te hebben .

den dood genaken

wel.eeuwig

Ik gevoel

kinderen
-

―

vaert

― vaert wel A

IV . Het beletselteeken duidt eene weglating aen ,

die ontstaet , omdat de spreker belet wordt voort te

gaen. Byv. Ik draeg myn lot geduldig maer

myne moeder!....... myne dierbare , onschuldige

moeder....... helaes ! waerom deelt zy in die

straf?

V. Het tusscheninstellingsteeken dient om woor-

den of voorstellen in te sluiten , die tot het wel ver-

staen van den zin niet noodzakelyk zyn . B. v. Caïn

(wie yst niet by dat verhael ? ) sloeg zynen broeder

dood.

VI. Het aenhalingsteeken dient om de woorden
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aen te duiden , die men van een ander overneemt.b.v.

De heilige Gregorius zeide tot eenen jongeling, hem

de beenderen der graven wyzende : azie daer uwe

>> leermeesters. Hetgeen gy heden zyt, zyn zy ook

geweest ; en eenmael , misschien zeer spoedig , zult

» gy worden, wat zy zyn.

»

-AENMERKING. Het is voldoende om het aenhalings-

teeken aen het begin en aen het einde der aenge-

haelde woorden te plaetsen.

VII. Het afdeelingsteeken of de paragraefwordt

gebruikt om zekere afdeelingen in een geschrift aen

te wyzen. b. v . § 1. § 2. enz.

VIII . Het koppelteeken dient om zamengestelde

woorden aen elkander te verbinden , of om eene las-

tige herhaling van denzelfden uitgang te vermyden .

b. v. geld-en eerzucht ; káes- , graen-, en bloem-

merkt; het Belgisch-Hollandsch vraegstuk ; Ha-

vana-en Hamburgertabak . Het koppelteeken wordt

ook gebruikt aen het einde van eenen regel, wan-

neer men alle lettergrepen , die een woord uitmaken ,

niet op denzelven kan plaetsen .

-

-

IX. Het afkortingsteeken of de apostroof dient

om aen te wyzen, dat daer, waer het staet, eenige

letters zyn weggelaten ; b . v. 't huis , voor het huis;

t' huis,voor te huis ; 't geen, voor het geen; -

's nachts, voor des nachts ; 's morgens, voor

des morgens , enz . In verzen zyn de verkortingen

meer geoorloofd ; zoo schryft men daer : 'k zay,

voor ik zag ; · 'k verachtte 't, voor ik verachtte

'k wil 't, voor ik wil het, enz. Men

schryft ook een' vriend, voor eenen vriend ; –

geen' roem, voor geenen roem, enz.

het ;

:

-

―
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AENMERKING .-Het afkortingsteeken wordt geplaetst

aen den kant, waer de afkorting geschied is . Byv.

's maendags en niet s ' maendags . Daerom is ook

't huis wel te onderscheiden van t' huis ; enz.

X. Het deelteeken dient om klinkers van elkander

af te scheiden, die anders by de uitspraek in een

zoudenvloeien; b. v. geëerd; -poëzy ; -beëedigd; -

naâpen ; zeeēn ; — biển ;—bien-

gel, enz.

:

geëindigd;
―

1

—

XI. De omgebogen toon of het zamentrekkingstee-

ken wordt gebruikt om twee lettergrepen , waer

tusschen een medeklinker weggelaten is , zamen te

voegen. b. v. weêr, voor weder; daên, voor da-

den;-aêm, voor adem ; blaên, voor bladen ; -

zoo ook meê, voor mede; -vreê, voor vrede , enz.

XII. Den scherpen toon, plaetst men boven de

klinkers, waerop de nadruk valt. b . v. HEERE ! ge-

nade en majesteit gaen uwe schreden vóór ; ver-

gun my ééne gunst ; -door ééne enkele daed, enz .

Ookplaetst men dit teeken op vreemde namen. als in :

Condé, Niobé, Cybelé, enz.

XIII. Den zwaren toon, gebruikt men, wanneer

een woord, ter onderscheiding, met meer klem moet

uitgesproken worden . b. v. Hy heeft het wel ge-

maekt.

HOOFDLETTERS.

Het gebruik der hoofd- of kapitale letters is niet

willekeurig. Men zet dezelve volgens de beste schry-

vers :

1. Aen het begin van alle eigen namen , als : Karel,

België, enz.
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:2. Aen het begin der namen van volken , als de

Franschen, - de Engelschen, enz.

3. In brieven, aen het begin der woorden : Myn

Mevrouw, enz.
Heer, ―

―

4. Aen het begin der namen van godsdienstige ge-

zindheden en sekten , als : de Wederdoopers ; - de

Protestanten, enz.

5. Aen het begin der namen van de maenden .

6. Aen het begin der namen van deugden en on-

deugden, als men dezelve aenspreekt. b . v. O edel

Medelyden ! Gy, afzigtige Nyd, enz.

7. Aen het begin der namen van hooge weerdig-

heden en bedieningen , als de Paus, de Koning,

-
de Bisschop, - de Gravin, enz.

―

8. Aen het begin van byvoegelyke naemwoorden,

die van eigen namen zyn afgeleid, als : Brusselsche

kani, Parysche mode, enz.

- -

9. Voor de namen van talen , als het Neder-

duitsch, het Engelsch, het Latyn, enz.

10. Aen het begin van elken nieuwen volzin .

11. Meestal voor aen het voorstel, dat op eene

vraeg of uitroeping volgt.

12. In verzen, aen het begin van elken regel.



173

SPELREGELS.

De klinkers a, e, i, o, en u, die wy reeds in de eerste

les leerdenkennen, hebben,inhetalgemeen, tweederlei

soort van klank , namelyk een' korten en een' langen

klank. Die klinken zyn kort :

1. Wanneer zy tusschen twee medeklinkers staen,

als : bad, bel, bid, lot, dun, enz.

2. Wanneer zy eenen lettergreep beginnen , en een'

medeklinker achter zich hebben , als : al, el, ik, op,

.ut, enz.

3. Ophet einde van eene lettergreep, waerop de na-

druk niet valt, als einde, beginnen, groote, enz.

De klinkers zyn lang, ofhebben een' langen klank.

1. Wanneer zy op het einde van eene lettergreep

staen, en de nadruk er op valt , als : ta -der , he-mel,

mati-gen, ko-men, hu-ren, enz.

2. Wanneer een klinker alleen eene lettergreep of

een woorduitmaekt, als : a-dem, e-ten, o-ver, u-ren ,enz.

Als een lange klank tusschen twee medeklinkers te

staen komt, dan is een enkele klinker niet voldoendeom

denzelven aen tewyzen . In dat geval, wordende a, de e,

de i, en de u, door achtervoeging van eene e verlengd,

zoo als : zael, geel, siel, vuer; terwyl als dan de o ver-

lengd wordt, door er nog eene o achter te zetten, als :

boom, doos, enz. Van de lange klanken , die tusschen

tweemedeklinkers door ae, ee, oo, enue worden aenge-

wezen, laten de en ue de eweg, wanneer delange klank

op het eindevan eenelettergreepstael ; zoo schryftmen :

zael enza-len, vuer en ou-ren, enz. Omtrentde ec enoo,

valt in dit opzigt nog het een en ander aen te merken.

Voor eerst , dient men in aenmerking te nemen , dat

de e en o tweederlei korte en tweederlei lange klanken

hebben. Deze beide klinkers zyn namelyk zacht kort en

scherp kort, zacht lang en scherplang.

12
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De e is zacht kort in de, ge-voel, aer-de, enz.

De e is scherp kort in bel, pen, stel, enz.

De ois zacht kort in op, bot, vol, enz.

De ois scherp kort in bod, mol, stok, enz.

De e is zacht lang in veel, streep, beek, enz .

De eis scherp lang in deel, heer, streel, enz.

De o is zacht lang in boog, zoon , zool, enz.

De ois scherp lang in boom , moor, rood, enz.

Ten aenzien der korte e en o, zullen wy hier niets

meer byvoegen ; doch wat het gebruik der lange e en o

betreft, moeten wy zeggen, dat de zacht lange e en ook

de zacht lang o, op het einde eener lettergreep staende,

niet door verdubbeling verlengd worden. Alzoo schryft

men veel, ve-le ; streep, stre-pen ; beek, be -ken, enz.

Zoo ook : boog, bo-gen ; zoon, zo-nen; zool, zo-len, enz.

Dit is nogtans het geval niet met de scherp lange e eno:

deze beide klinkers worden als dan op het einde van

eene lettergreep verdubbeld . Zoo schryft men : deel,

dee-len ; heer, hee-ren ; streel, stree-len ; enz . Zoo ook :

boom, boo-men; moor , moo-ren; rood, roo-de, enz.

Voorheen werd het onderscheid van uitspraek tusschen

de zacht-en scherp lange e en o door toonteekens of ac-

centen aengewezen, doch het gebruik der toonteekens

is, in dit opzigt , geheel en al door de Commissie ver-

worpen.

Wyhebbenin onsvoorberigt gezegd, dat de spelwyze

van vlei-en, schrei-en , krui-en en lui-e door de konink-

lyke Commissie , ter regeling der spelling benoemd,

was goedgekeurd , en wy hebben in den loop van dit

werkje deze schryfwyze in het oog gehouden. Thans

moetenwy hier omtrent nog aenmerken , dat, alhoewel

deze wyze door gezegde Commissie wezenlyk is aenge-

nomen, wy gemeend hadden, dat deze regel zich ook

zoude uitstrekken tot de lange tweeklanken ooy en aey.

By nader inzien, is het echter gebleken , dat de woor-

den, waerin deze klanken voorkomen, de y moeten be-

houden, en men derhalve moet schryven : plooyen, vol-

tooyen, voltooyd, ik voltooy,gy plooydet, enz. Zooschryve
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men ook, het gezag der Commissie volgende : dradyen,

maryen, wanyen, gedraeyd, ik macy, het waeyde ; zelfs

heeft men de vryheid om, des verkiezende , drayen ,

magen, wayen, zonder e te schryven.

Daer wyin deze spraekkunst de weinige woorden ,

die daerin met den klank ooy en aey voorkomen , met i

in plaets van met y geschreven hebben , verzoeken wy

onze lezers deze geringe feilen in gedachten te willen

verbeteren, terwyl wy ons verbinden dezelve geheel en

al te doen verdwynen , zoodra een herdruk ons daertoe

de gelegenheid geven zal . Dit is het eenige punt, waerin

wy, hoewel in weêrwil van ons zelven, van de beslis-

sing der Commissie zyn afgeweken, en dit is zelfs geene

afwyking meer , zoodra wy dezelve doen kennen en

verbeteren.

Dezelfde vereeniging van Geleerden heeft bepaeld,

dat het gebruik der letterverbinding ch vóór de t nood-

zakelyk is in alle woorden , waerin de afleiding de g

niet vordert. Aldus schryve men magt, plegtig , pligt,

gewigt, enz., met eene g, omdat die woorden van mo-

gen, plegen, wegen , enz. , afgeleid worden. Daerom is

ook ligt, (niet zwaer) van licht, (zonnelicht) en digt,

(niet open) van dicht, (poëzy) wel te onderscheiden .

Daerentegen schryve men : ik dacht, hy kocht, kracht,

vocht, enz., met ch , om dat deze woorden niet van an-

dere woorden afgeleid worden, welke met eene g wor-

den geschreven : daerenboven voldoet de verbinding ,

ch hier ook beter aen de uitspraek.

Nog heeft de meergemelde Commissie gemeend, dat

beide de schryfwyze vanpaerd en peerd, van waerd en

weerd, en dus ook waerdig en weerdig , eerwaerdig en

eerweerdig naer verkiezing gebruikt kunnen worden.

Hiertoe behooren by gevolg ook kaers en keers, laers en

leers, paers enpeers, gaerne en geerne, en meer anderen.

Ter bevordering van de welluidendheid voegt men

in vele woorden eene zachte e , en deze invoeging

heeft plaets , wanneer b , d, f, g, k, m, n, p, s, t,

sch, en oei door de uitgangen loos of lyk gevolgd

oxyde
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worden; zoo als in hebbelyk, goddelyk, smertelyk,

straffeloos, zorgeloos, gemakkelyk, namelyk, zinneloos,

gewisselyk, menschelyk, trouweloos, modelyk, enz.

Eenige woorden, zoo als verkieslyk, geneeslyk, ver-

geeflyk, gewoonlyk, persoonlyk, pynlyk, zielloos , geraer-

lyk, spoorloos, enz., nemen de zachte e niet aen.

91

Dezelfde welluidendheid vordert, dat alle woorden,

die in het enkelvoud op s eindigen in het meervoud de

s in veranderen, en dat alle woorden, die in het en-

kelvoud op fuitgaen in het meervoud de o in

van fnemen, als : huis , hui-zen ; glas, gla-zen ; doos,

doo-zen; zoo ookworden grafengraefin gra-ven veran-

derd, stoof in sto-ven, dief in die-ven, enz. Van deze

letterverwisseling zyn uitgezonderd kruis, de glans,

die krui-sen, de glan-sen in het meervoud maken ; zoo

ook de woorden mof, dof, stof en eenige andere, die

de fin het meervoud verdubbelen.

De medeklinkers d en t worden ook dikmaels in de

woordengevoegd om de welluidendheid te bevorderen.

Zoo voegt men, met dit inzigt, de din zwaerder, duer-

der, toehoorder, tweederlei, dryderlei, diender, en in

meer anderen . De tvoegt men in gebeurtenis, bekente-

nis, zynentwege, mynenthalve, allenthalve, en in som-

mige andere woorden.

De welluidendheid vordert nog, dat men somtyds

cene letter weg laet, zoo zegt men wel meer, maer niet

meerst; wel beter, maer niet betst.

Ook is het om dezelfde reden, dat men schryft : oor-

spronkelyk, afhankelyk, koninklyk, gevankelyk, en niet:

oorsprongelyk, afhangelyk, koninglyk, gevangelyk.

De Commissie wenscht, dat deze tael- en spelregels,

welke meestal reeds aengenomen zyn door de voor-

naemste schryvers van België, door allen gevolgd, en

overal in de scholen mogen ingevoerd worden, ten

einde alzoo de eenheid te herstellen en voortaen te be-

waren in de geschrevene tael van al de Nederlandsche

gewesten, en wy voegen volgaerne ons hertelyk ver-

langen by dien wensch.

EINDE .
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